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ح کرد: معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو مطر
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معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه 
در گفت وگوی ویژه خبری صداوسیما:

مدیرعامل فولاد مبارکه در استودیوی اکو ایران:

مدیرعامل باشگاه فرهنگی، ورزشی فولاد مبارکه 
سپاهان در جمع کارکنان این باشگاه:
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تیمهایباشگاهفولادمبارکهسپاهانبه
توسعهورزشونشاطملیمیانجامد

لزومهمکاریصندوقهای
سرمایهگذاریخطرپذیر

فولادمبارکهومپنابرایحل
مسئلهزیرساختهایصنعت
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بَرپروژهایران
َ
اختصاصجایزهملیمدیریتا

بهشرکتفولادمبارکه

سیاست راهبردی اقتصاد بدون نفت، تفکری متعالی برای دست یابی به 
استقلال اقتصادی و سیاسی و خودکفایی و خوداتکایی بود که تحریم های 
ظالمانه و ممنوعیت فروش نفت در بازارهای بین المللی، راه را برای تحقق این 
امر همراه کرد و در این مسیر، تأمین نیاز داخلی از طریق افزایش تولید و تولید 
محصولات جدید با استانداردهای جهانی و صادرات محصولات به کشورهای 
دیگر، رویکردی صحیح برای دست یابی به این راهبرد بود و صنعت فولاد کشور 
بیش از سایر صنایع پیشران توسعه و در مسیر خودکفایی بوده و با توسعه کمّی 
و کیفی و توسعه تجارت خارجی و صدور محصولات به بازارهای بین المللی، 

نقش مؤثری در صادرات غیرنفتی کشور ایفا کرده است.
توسعه روابط و تجارت خارجی و صادرات محصولات به کشورهای مختلف راهبردی 
اصولی برای تحقق اهداف توسعه و ترسیم چشم انداز اصولی برای تأمین منافع ملی 
است و در شرایطی که کشور با تحریم های دشوار در حوزه های مختلف دست به 
گریبان بوده و در سال های اخیر که فروش نفت و فراورده های آن با محدودیت مواجه 
شده، صنعت فولاد به عنوان صنعتی پیشران و پیشتاز، مولد و جریان ساز توسعه و 
تحول صنعتی و اقتصادی بوده و خوشبختانه با درایت وهمت و تلاش صنعتگران 
کشور، علاوه بر تأمین نیازهای داخلی کشور، شاهد ارتقای جایگاه ایران در بازارهای 

صادراتی فولاد و کسب جایگاه دهمین تولیدکننده فولاد جهان بوده ایم.
صنعت فولاد کشور در حال حاضر 4.5 درصد از سهم اقتصاد ملی را در اختیار دارد 
که این سهم معادل 16.5 درصد از صادرات غیرنفتی است و صادرات زنجیره فولاد 
به 8 میلیارد دلار می رسد و این رقم، رقم قابل توجهی است و امید آن می رود با رفع 

چالش های صادراتی، سهم فولاد ایران در بازارهای بین المللی ارتقا یابد.
شرکت فولاد مبارکه اصفهان در سال گذشته نخستین صادرکننده غیرنفتی کشور 
بوده که بالغ بر یک میلیون و 409 هزار تن محصولات فولادی به ارزش بیش از 707 
میلیون دلار به بازارهای بین المللی صادر کرد که این رقم ازنظر وزنی معادل 16 درصد 

و ازنظر دلاری معادل 14 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال 1401 داشت؛ این در 
حالی است که در شش ماهه نخست سال جاری نیز این شرکت رشد 17 درصدی 

داشته که 3 درصد از برنامه پیش بینی شده بیشتر بوده است.
این در حالی است که نا ترازی انرژی و عدم تأمین برق موردنیاز، فولاد مبارکه را با 
کاهش توان بهره برداری مواجه ساخت که البته تدابیر صورت گرفته از سال های 
گذشته برای خودتأمینی و تأمین نیازهای زیرساختی و سرمایه گذاری گسترده 
درزمینه احداث نیروگاه های سیکل ترکیبی و خورشیدی، تا حد زیادی از زیان 
حاصل از ناترازی انرژی کاست و این شرکت را در مقایسه با رکود ناشی از فقدان انرژی 

برق، با چالش کمتری مواجه ساخت.
باوجودآنکه شرکت های داخلی، توان تأمین نیازهای داخلی صنعت فولاد را دارند، 
متأسفانه در شرایط فعلی که تولیدکنندگان با محدودیت هایی در تأمین برق و گاز 
مواجه اند، همچنان شاهد واردات بی رویه محصولات فولادی به کشور هستیم که 
این مسئله در مقایسه با سال های گذشته افزایش یافته و به طورقطع این رویه، با 
مشی کلی سیاست های اقتصادی نظام و نام گذاری سال به نام سال جهش تولید 
مغایر است و ضرورت دارد در این خصوص، به جای ایجاد مانع برای تولید، برای 

ممانعت از واردات محصولات چاره اندیشی و قانون وضع شود.
کنون بزرگ ترین تولیدکننده محصولات تخت در منطقه خاورمیانه  فولاد مبارکه هم ا
است که در وهله اول همت خود را معطوف تأمین همه جانبه مواد اولیه موردنیاز 
صنایع مختلف ساخته و برای صنایع استراتژیک عرضه های اختصاصی داشته 
است. این شرکت در سال 2023، 84 درصد تولیدات خود را در بازارهای داخلی عرضه 
کرده و با عرضه 16 درصد محصولات خود در بازار جهانی، بازیگری موفق در عرصه 
صادرات محصولات فولادی شناخته می شود که نه تنها محصولاتی تولید می کند 
که زمینه ساز آینده ای پایدار است، بلکه با ایجاد نظام و رویکردهای اثربخش، تلاش 

کرده پیشران رشد و توسعه کشور و صنعت باشد.

خود تأمینی؛ زمینه ساز موفقیت صادراتی فولاد مبارکه

پیکرها می افتند؛
 ولی عقاید هرگز

،  رئیس دفتر سیاسی حماس  شهادت  یحیی سنوار
و از فرماندهان دلاور جبهه مقاومت اسلامی، تسلیت باد

بــا توجــه بــه درخواســت همــکاران محتــرم از رادیوفــولاد و خبرنامــه هفتگی شــرکت، میزگــرد پاســخ گویی به 
ســؤالات با موضوع »صندوق بازنشســتگی فولاد« با حضور مدیران ســرمایه انســانی، دوشــنبه ســاعت 10 تا 
11 صبــح برگــزار می شــود. همــکاران محتــرم می توانند ســؤالات خــود را بــه شــماره 30003222 ارســال کنند.

ع »صندوق بازنشستگی فولاد« یی به ســؤالات با موضو ی میزگرد پاسخ گو برگزار



19 اکتبر 2024 15 ربیع الثانی 1446   شماره        1398  شنبه 28 مهرماه 1403    

2

یکی از تجربه های خوب ]مشارکت دادن مردم[، همین 
شرکت های دانش بنیان است؛ این تجربۀ خوبی است. البته 
 ـاما این   ـکه حالا عرض می کنم ـ فقط منحصر به این نباید باشد ـ
دانش بنیان  شرکت های  ]برای[  بود.  خوبی  تجربۀ  یک 
سازوکاری به وجود آمد که موجب شد افرادی که بااستعداد 
بودند، نخبه بودند، توانایی داشتند، انگیزه داشتند، بیایند و 
هزاران شرکت دانش بنیان را به وجود بیاورند، رشد تولید را بالا 
بردند، کمک کردند؛ این شرکت ها خیلی تأثیر داشت و البته 

باید افزایش هم پیدا کند. 
خود این دانش بنیان کردن کارها یک برنامه ریزی لازم دارد. کدام 
بخش ها باید دانش بنیان بشوند؟ مثلاً حالا فرض کنید بخش 
نفت یا بخش کشاورزی باید دانش بنیان بشود؛ چه جوری؟ با چه 
برنامه ای؟ چه کسانی می توانند وارد این کار بشوند؟ این یک طرح 
و برنامه لازم دارد که ]باید[ به مردمی که توانایی دارند، علاقه دارند 
و می خواهند در این کار مشارکت کنند، اعلام بشود. ما ازلحاظ 
نیروی انسانی جوان تحصیل کرده ظرفیت بالایی داریم؛ بحمدالله 
کنون، جوان آمادۀ تحصیل کرده خیلی داریم؛ خیلی هایشان به  تا
کارهایی مشغول هستند که متناسب با رشته های تحصیلی شان 
هم نیست، اما مشغول اند به خاطر اینکه کاری که متناسب با آن 

رشته باشد در اختیارشان قرار نگرفته.
گر ما این طراحی را بتوانیم درست انجام بدهیم، این مشکل  ا
برطرف خواهد شد. نقشۀ راه دانش بنیان کردن اقتصاد ملی و 
برنامۀ عملیاتی کردن آن را مسئولین محترم در دولت باید تهیه 
کنند، به مردم هم اطلاع بدهند و زمینۀ مشارکت آن ها را فراهم 
کنند؛ همین طور که عرض کردم مشخص بشود چه بخش هایی 
در اولویت دانش بنیان شدن هستند و شیوه های دانش بنیان 
شدن آن ها چیست؛ این ها را مشخص کنند، به اطلاع مردم 
ک مردم  برسانند. باید ساختار سازی بشود؛ ]برای[ اشترا
به صورت شرکت های دانش بنیان، باید یک ساختاری تولید 

بشود، به وجود بیاید و به مردم هم اعلام بشود.
بیانات در دیدار مسئولان نظام
1402/1/15

تعرفه برق تجدیدپذیر برای اعمال در قبوض صنایع 
و  دانش بنیان  تولید  جهش  قانون   1۶ ماده  مشمول 
دستگاه های اجرایی مشمول ماده 5 قانون خدمات کشوری 

برای ماه مهر 140۳ اعلام شد.
به گــزارش خبرنگار فــولاد و به نقل از »ایســنا«، در جهــت اجرای 
آیین نامه اجرایــی مــاده 16 قانون جهــش تولیــد دانش بنیان و 
مصوبه 10 دی ماه 1402 مبنی بر اعمال تعرفه تجدیدپذیر در قبوض 
برق مصرفی صنایع با مصرف بیش از یک مگاوات و دستگاه های 
اجرایی مشــمول ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوری که به 
ترتیب نســبت به تأمیــن 2 و 5 درصد برق مصرفی خــود از طریق 
انرژی های تجدیدپذیر اقــدام نکرده اند، تعرفه برق تجدیدپذیر 
برای درج در قبوض صنایع و دستگاه های اجرایی مشمول برای 

دوره مهر اعلام شد.
تعرفه برق تجدیدپذیر تعیین شده از سوی ساتبا برای مشترکان 
صنعتی به ازای هر کیلووات ســاعت 41 هــزار و 490 ریــال و تعرفه 
دستگاه های اجرایی به ازای هر کیلووات ساعت 40 هزار ریال اعلام 
شده است. براساس ماده 16 قانون جهش تولید دانش بنیان که 
در سال 1401 برای اجرا به دولت ابلاغ شده است، صنایع با قدرت 
مصرف بیش از یک مگاوات موظف اند معادل یک درصد از برق 
موردنیاز سالانه خود را از طریق احداث نیروگاه های تجدیدپذیر 
تأمین کنند و این میزان در پایان سال پنجم حداقل به 5 درصد 
می رســد؛ در غیــر ایــن  صــورت وزارت نیــرو موظف اســت درصد 
ذکرشــده از برق مصرفی این صنایــع را با تعرفه بــرق تجدیدپذیر 
محاســبه و از صنایــع اخــذ کنــد. همچنین در راســتای توســعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر و با هدف اجرای ماده 8 مصوبات شورای 
عالی انرژی، کلیه دســتگاه هایی اجرایی موضوع مــاده 5 قانون 
خدمات کشــوری موکلف اند ســالانه 5 درصد مصــرف برق خود 
را تا رسیدن به ســهم 20 درصد مصرف ســال از طریق انرژی های 

تجدیدپذیر تأمین کنند.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

شرکت های دانش بنیان باید 
توسعه پیدا کنند

تعرفه برق تجدیدپذیر صنایع و 
دستگاه های اجرایی اعلام شد

بسیاریازکشورهایتوسعهیافتهودرحالتوسعهیارانهانرژیرابرایحمایتازصنعتدرنظرمیگیرند

اقتصاد دانش بنیان 
در بیانات مقام معظم رهبری )مدظله العالی(؛

محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامــل فــولاد مبارکــه، در  
کوایــران، نقش صنعــت فــولاد در اقتصاد  اســتودیوی ا
کلان و جایگاه جهانی و داخلی این صنعت را تبیین کرد.
وی با بیان اینکه صنعت فولاد به صنعت مادر مشــهور است و زیربنای 
توسعه و اقتصاد در کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه است، گفت: 
اساساً هر کشوری در هر منطقه ای توسعه خود را با سرمایه گذاری در حوزه 
صنعت فولاد آغاز کرده؛ همچنان که سرگذشت کشورهای توسعه یافته 
نشــان می دهد تمامی آن ها ابتدا در حوزه صنعت فولاد سرمایه گذاری 
کرده و تا امروز نیز سعی کرده اند جایگاه خود را به لحاظ تکنولوژی و تولید 

انواع محصولات در صنعت فولاد جهان حفظ کنند.
کید بر اینکه کشورهای درحال توسعه نیز امروزه در حال طی کردن  وی با تأ
همین مسیر هستند، گفت: کشورهایی مانند هند، برزیل، ترکیه و چین 
که شاهد رشد اقتصادی قابل توجهی هســتند، در رده های اول تا دهم 

رنکینگ تولید فولاد جهان قرار دارند.
وی افزود: بر اساس نتایج حاصل از آمایش سرزمینی، هر بخشی دارای 
ظرفیت هایی اســت و باید بر اســاس آن ظرفیت ها توســعه های خود را 
دنبال کند؛ بنابراین باید در کشورمان به طور مشخص پایش مجددی 

در زمینه صنعت فولاد داشته باشیم.
کید بر اینکه باید برخی فعالیت ها در زنجیره  وی در ادامه سخنان خود با تأ
فولاد را خود اعضای زنجیره انجام دهند گفت: به عنوان مثال، در حوزه 
کتشاف و تجهیز معادن، ظرفیت های بسیار خوبی  معدن، در بخش ا
وجود دارد که باید مجوزهای لازم به فعالان این عرصه داده شود تا خود 

آن ها بتوانند خلأها و ناترازی های موجود در این بخش را برطرف کنند.
کم بر صنعت کشور اشاره و  وی در ادامه سخنان خود به ناترازی انرژی حا
تصریح کرد: بخشی از این ناترازی ها مربوط به زیرساخت هایی می شود 
که تکمیل آن متوجه دولت هاست؛ اما باید بپذیریم که در شرایط فعلی 
وضعیت دولت به گونه ای نیست که بتواند به تنهایی مشکل ناترازی ها 
را حل کند و در واقع این امکان به هیچ عنوان مهیا نیست. ازآنجا که این 
ناترازی ها خسارت های سنگینی را به صنعت و صاحبان صنایع کشور 
وارد آورده اســت، ما در فولاد مبارکه اســتراتژی خود را بعد از بومی سازی 
و ســاخت داخل کردن اقلام، تجهیزات و کالاهای مصرفــی موردنیاز در 
صنعت فولاد )در حال حاضــر به بیش از 90 درصــد خودکفایی در حوزه 
تأمین رسیده ایم(، به حوزه انرژی و خودتأمینی در این بخش معطوف 

ساخته ایم.
وی در همین زمینه گفت: حدود دو سال پیش موضوع احداث نیروگاه 
سیکل ترکیبی 914 مگاواتی را مطرح کردیم و خوشبختانه امروز به جایی 
رسیدیم که دو فاز اول و دوم این نیروگاه وارد مدار بهره برداری شده است. 
همچنین در کنار این فعالیت، احداث نیروگاه 600 مگاواتی خورشیدی 
در منطقه کوهپایه و مطالعــات احداث نیــروگاه 200 مگاواتی در منطقه 
کنون 20 مگاوات نیروگاه خورشیدی  خواف را در دستور کار قرار داده ایم. ا

نیز آماده بهره برداری است و 20 مگاوات دیگر نیز در هفته های آتی وارد 
مدار خواهد شد و شــرایطی فراهم شده اســت که ماهانه 20 مگاوات به 

بهره برداری خواهد رسید.
طیب نیا در بخش دیگری از سخنان خود به سرمایه گذاری فولاد مبارکه 
در توسعه میادین گازی کشور اشاره کرد و گفت: بیش از یک سال است 
که فولاد مبارکه برای رفع ناترازی گاز نیز وارد میدان شده و در حال حاضر 

در مرحله انعقاد قرارداد است.
کید بر اینکــه بسترســازی و ریل گــذاری و  مدیرعامــل فــولاد مبارکه بــا تأ
به عبارت بهتــر، هموارســازی مســیر این گونــه فعالیت ها باید از ســوی 
دولت انجام شود گفت: ازآنجا که ســرمایه گذاری بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاران باید توجیه پذیر باشد، دولت باید شرایطی فراهم کند که 
این اقدام برای سرمایه گذاران توجیه پذیر باشد و شرکت ها بتوانند با ورود 

به این عرصه ناترازی ها را جبران کنند.
وی در پاســخ به ســؤالی درباره ظرفیــت و میــزان تولید فولاد در کشــور و 
اهداف صنعت فولاد گفت: در حال حاضر 32 میلیون تن فولاد در کشور 
تولید می شود و حدود 47 تا 48 میلیون تن نیز ظرفیت در کشور ایجاد 
شــده اســت. این در حالی اســت که ضریب بهره برداری از ظرفیت های 
ایجادشــده حــدود 67 تــا 68 درصــد اســت؛ درحالی کــه در دنیــا ضریب 
بهره برداری به طور میانگین حدود 78 درصد است؛ بنابراین ما باید به 
سمتی حرکت کنیم که بهره وری را ارتقا دهیم و از ظرفیت های ایجادشده، 

بیشتر بهره برداری کنیم.
کید بــر اینکه فولاد مبارکه در حــال حاضر با 100  وی در همین زمینه با تأ
درصد ظرفیت در حال کار است و در همین شرایط سخت هم همچنان 
سودده بوده است گفت: ناترازی ها در حوزه های انرژی و سایر بخش های 
زنجیره تأثیر بسزایی در عدم سوددهی سایر شرکت ها داشته است؛ به 
همین دلیل است که در دنیا بســیاری از شرکت های فولادی کوچک تر 
در شرکت های بزرگ ادغام شده اند و مجموعه های 70، 100 و 120 میلیون 
گر می خواهیم این صنعت که از نقاط  تنی تشــکیل داده اند؛ بنابراین ا
قوت فعلی کشور به شمار می آید و رشــد خوبی هم داشته است بتواند 
همچنان بدرخشــد، باید چنین اتفاقاتی در آن رقم بخــورد. باید برخی 
ادغام ها و مشارکت ها در زنجیره فولاد کشــور صورت گیرد و شرکت های 
بالادســت و پایین دســت با هم پیوند بخورند تا مجموعه ها بتوانند به 
شکل رقابت پذیرتری به حیات و سوددهی خود ادامه دهند. به خاطر 
داشته باشیم ناترازی های انرژی و عدم تکمیل حلقه های زنجیره فولاد 
در کشور از یک سو و اتفاقاتی که در سایر بخش های دنیا در عرصه رقابتیِ 
صنعت فولاد در حال شکل گرفتن است، از سوی دیگر، تهدیدی برای 

این صنعت محسوب می شود.
طیب نیا در همین زمینه افزود: همچنان که می دانیم کشور چین در حال 
حاضر با تولید بیش از یک میلیارد تن فولاد بزرگ ترین تولیدکننده فولاد 
جهان است و ازآنجا که رشد اقتصادی این کشور و همچنین سرمایه گذاری 

آن در حوزه ساخت وســاز کاهش داشته، مصمم شــده صادرات خود را 
افزایش دهد و امســال به گونه ای برنامه ریزی کرده کــه بتواند با افزایش 
25 میلیون تنی نسبت به سال قبل، صادرات خود را به 115 میلیون تن 

افزایش دهد تا رکورد صادرات طی یک دهه گذشته را بشکند.
به گفته طیب نیا، کل مصرف فولاد کشورمان امروز 25 میلیون تن است 
و این افزایش صادرات فولاد چین قطعاً به کشورهایی مانند کشور ما نیز 
سرازیر خواهد شد؛ به همین دلیل است که کشورهای منطقه نیز برای 
حفظ صنعت خود به سرعت در حال اعمال اقدامات تعرفه ای و بازدارنده 

از واردات بی رویه به کشور خود هستند.
مدیرعامل فولاد مبارکــه ادامــه داد: همان طور که اشــاره شــد، علاوه بر 
اقداماتی که در داخل زنجیره باید انجام شــود، اقدامــات بازدارنده هم 
باید از سوی دولت در حمایت از صنعت فولاد انجام شود. حتی کشوری 
مانند عراق نیز چند ماه قبل بر واردات میلگرد خود تعرفه گذاشته است؛ 
اما متأســفانه ما هنوز برای اعمال اقدامــات بازدارنده در حــوزه واردات 
فولاد به کشور، هیچ اقدام عاجلی صورت نداده ایم و متأسفانه می بینیم 
که در شــش  ماهه اول ســال جاری، صادرات ما به شدت کاهش یافته و 
واردات به شــدت افزایشی بوده اســت، آن هم محصولات فولادی که ما 
به هیچ عنوان بــه واردات آن ها نیاز نداریــم. بنابراین بایــد در این موارد 

هرچه سریع تر تصمیم گیری و اقدام شود.
 وی در ادامه سخنان خود ضمن ابراز ناخرسندی از برخی صحبت های 
غیرکارشناسانه و غیرمســئولانه ای که در حوزه سوددهی صنعت فولاد 
گر ما همه مواردمان متناســب با صنعت و اقتصاد  ابراز می شــود گفت: ا
جهانی بود به هیچ عنوان مشکلی نداشــتیم؛ اما در صنعت فولادی که 
ما در آن چندین برابر اســتانداردهای جهانی نیروی انسانی را مشغول 
فعالیت کرده ایم و محدودیت های حمل ونقل و هزینه های سرسام آور 
آن به هیچ عنوان با سایر کشورهای پیشرو در صنعت فولاد قابل قیاس 
نیست، نمی توانیم قیمت گذاری ها را نیز متناسب با آن ها پیاده سازی 
کنیم. به عنوان مثال، هزینه حمل مواد اولیه از ســایر کشــورها به چین 
به مراتب پایین تر از حمل مــواد اولیه بــرای فولاد مبارکه از اســتان های 
هم جوار است؛ بنابراین چگونه می توان انتظار داشت که قیمت ها نیز 
به صورت جهانی در نظر گرفته شود و بتوانیم در چنین شرایطی در عرصه 

بین المللی رقابت داشته باشیم.
وی در ادامه ســخنان خود گفت: نباید فراموش کنیم که اساســاً وجود 
منابــع انــرژی یکــی از مزیت هــای ایجــاد کارخانه هــای فولادســازی در 
کشــورمان بوده اســت و به عبــارت بهتر اساســاً صنعــت فولاد ما بــر پایه 
انرژی های موجود در کشور شکل گرفته است. چنانچه این مزیت از این 
صنعت گرفته شود، در واقع در مسیر نابودی این صنعت گام برداشته ایم 

و میلیاردها دلار سرمایه گذاری در صنعت فولاد را نادیده گرفته ایم.
وی در ادامه سخنان خود در انتقاد به برخی گفته ها که صنعت فولاد را 
متهم به اســتفاده از رانت در حوزه های انــرژی و معدن می کنند، گفت: 

گر به دقت بنگریم جایی که انرژی مصرف می شود و حاصل آن توسعه  ا
زیرســاخت های کشــور، اشــتغال زایی، توســعه صــادرات، ارزآوری برای 
کشــور و رونق اقتصادی و تأمین مواد اولیه موردنیاز برای هزاران شرکت 
پایین دســت اســت، باید گفت اتفاقاً به هیچ عنوان این رانت محسوب 
نمی شود، بلکه یارانه ای اســت برای صنعتی که مولد و پیشران توسعه 
است؛ همچنان که در بسیاری از کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه 

این یارانه و حمایت را برای صنعت در نظر می گیرند.
وی در ادامــه ســخنان خود گفــت: درحالی که تولیدکننده بــرای تأمین 
اقلام مصرفی و تجهیــزات و قطعات موردنیــاز خود با عرضــه آزاد مواجه 
است و پیمانکاران آن نیز در توسعه های شرکت، با عرضه آزاد محاسبه 
می کننــد، به هیچ عنــوان نمی توانیم بگوییــم به عنوان مثال صــادرات 
گر بتوان مواد اولیه و اقلام  این شرکت باید با عرضه نیمایی انجام شود. ا
یادشــده را به صورت نیمایی به تولیدکننده داد، باید انتظار داشــت که 
عرضه محصول و صادرات نیز به صورت نیمایی انجام شــود. در چنین 
شرایطی است که تولیدکننده با شرایط سخت و عدم تداوم تولید و رقابت 

مواجه می شود.
وی با بیان اینکه یکــی از اقدامات خــوب دولت طی مــدت اخیر صدور 
مجوز اســتفاده از ارز نیمایــی در زنجیره خود تولید بوده اســت گفت: با 
صدور چنین دستورالعملی می توان انتظار داشت که توسعه شرکت های 

زیرمجموعه رونق بیشتری بگیرد.
طیب نیا در جمع بندی سخنان خود گفت: ما نباید نگاهمان صرفاً در 
گرچه شکل گیری صنعت فولاد منجر به  چنین صنعتی تولید فولاد باشد؛ ا
صنعتی شدن کشورها و از جمله کشور ما شده است، باید در نظر داشته 
باشیم که در حال حاضر نوآوری و استفاده از فناوری های نوین، استفاده 
از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، هوشمندسازی ها و تحول دیجیتال 
افق های تــازه ای را به روی صنعت گشــوده اســت و تمامــی مؤلفه های 
یادشــده همانند کشــور کره جنوبی به مدد این صنعت آمده است. به 
همین دلیل اســت که ما نیــز در فولاد مبارکــه یکــی از راهبردهای اصلی 
شرکت را حرکت نوآورانه و تحولی در حوزه تحقیق و توسعه قرار داده ایم و 
کز  خوشبختانه شاهد این هستیم که به واسطه پیوند فولاد مبارکه با مرا
علمی صنعتی و دانشگاهی اتفاقات بسیار خوبی در حال رخ دادن است. 
در حال حاضر با حمایت فولاد مبارکه بیش از 5 مرکز دانشگاهی و نوآوری 
شکل گرفته اســت و از گرنت های دانشــگاهی حمایت کرده ایم. در یک 
سال گذشته بیش از 700 پایان نامه و موضوع تحقیقاتی جدی در حوزه 
صنعت انجام شده است. همچنین بیش از 1000 میلیارد تومان در 34 تا 
گرچه  35 شرکت دانش بنیان سرمایه گذاری خطرپذیر انجام داده ایم. ا
در مقایسه با شرکت های هم تراز فولاد مبارکه در عرصه جهانی این اعداد 
چندان بزرگ نیستند، اما در مقایسه با شرکت های داخلی، اعداد بسیار 
بزرگی هستند و امیدواریم با درک صحیح از این موضوع بتوانیم رسالت 

خود را به خوبی ایفا کنیم.

کسری تراز تجاری ۷ میلیارد دلار شد
به گزارش مهر، طی نیمه نخست امسال کسری تراز تجاری )بدون نفت( نزدیک به ۷ میلیارد دلار بوده است. محمد رضوانی          فر رئیس کل گمرک ایران در بیستمین نشست هیئت نمایندگان دور دهم اتاق بازرگانی تهران، اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تا ۲۰مهر ماه، صادرات غیرنفتی کشور به ۸۱ میلیون تن به ارزش حدود 

۲۹.۵میلیارد دلار رسیده که به نسبت مدت مشابه پارسال، ۷ درصد به صورت وزنی و ١٠ درصد به لحاظ ارزشی رشد کرده است. در مقابل عدد واردات طی مدت مذکور سال ٢٠ میلیون  تن به ارزش ٣٧ میلیارد دلار ثبت شده که به لحاظ ارزشی ۸ درصد رشد واردات نسبت به مدت مشابه سال گذشته اتفاق افتاده است. 

موکب فولاد مبارکه میزبان مردم شهیدپرور اصفهان در تشیع پیکر مطهر سرلشکر شهید عباس نیلفروشان
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به گزارش خبرنگار ایراسین، قسمت دوم مراسم تجهیز 
120 خانه ورزشی به یاد 120 شهید ورزشکار استان و همکاری 
فولاد مبارکه در تجهیز 55 خانه ورزش در حاشیه رزمایش 
بزرگ جهادگران فاطمی 4 با حضور گروه های جامعه ورزش و 
بسیج ورزشکاران کشور برگزار شد و درمجموع تجهیز 110 خانه 
ورزش روستایی توسط فولاد مبارکه و در راستای عمل به 

مسئولیت اجتماعی این شرکت انجام گرفت.
قدردانی از توجه صنایع به ورزش 

و مردمی کردن آن
ســـپاه  فرمانـــده  فـــدا،  مجتبـــی  ســـردار  برنامـــه  ایـــن  در 
صاحب الزمان)عـــج( اســـتان اصفهـــان در گفت وگـــو بـــا خبرنـــگار 
ایراســـین بیـــان کـــرد: ایـــن برنامـــه بـــا هـــدف بـــه نمایـــش گذاشـــتن 
به ویـــژه  مختلـــف  اقشـــار  در  توانمندی هـــا  و  ظرفیت هـــا 
ورزشـــکاران حـــول محـــور خدمت رســـانی و رفـــع محرومیـــت از 

مناطـــق کـــم برخـــوردار برپـــا شـــد.
وی افزود: در کنار این برنامه امکانات و تجهیزات موردنیاز حدود 
120 خانه ورزشی روستایی فراهم و اهدا شد و این برنامه به برکت 
خون شهدا و 24000 شهید اســتان اصفهان، تکریم و بزرگداشت 

مقام شهدا را در پی داشت.
ســردار فدا خاطرنشــان کرد: یکی از ظرفیت های خوب اســتان 
اصفهان باشگاه های بزرگ ورزشی ازجمله باشگاه فولاد مبارکه 
ســپاهان اســت که چنین صنایــع بزرگی ماننــد فــولاد مبارکه به 
موضــوع ورزش و مردمــی کــردن آن توجــه دارنــد و بایــد از آن ها 

قدردانی کرد.
همچنیــن ســید مهــدی صدری نیــا، مدیــرکل ورزش و جوانان 
استان اصفهان، با اشاره به اینکه بیش از 1200 ورزشکار و قهرمان 
کشــورمان زینت بخش این برنامه شــدند، گفــت: در این برنامه 
120 وانت از تجهیزات و امکانات ورزشــی برای خانه های ورزشی 
روستایی تهیه و ارسال شد که دستگاه ها و صنایع بزرگی مانند 
فولاد مبارکه، شرکت گیتی پسند، شهرداری اصفهان و... در این 

امر همکاری کردند.
صدری نیا خاطرنشان کرد: بزرگداشت کنگره شهدای ورزشکار و 
24000 شهید استان اصفهان به طور هم زمان این پیام را می دهد 

که حوزه ورزش در جایگاه فتوت و جوانمردی قرار دارد.
کزاد، مشــاور فرمانده ســپاه صاحب الزمان )عج( در  کبر پا حاج ا
ادامه با اشاره به عملکرد صنایع بزرگ مانند فولاد مبارکه در عمل 
به مسئولیت اجتماعی بیان کرد: سرمایه گذاری فولاد مبارکه در 
ورزش در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی این شرکت یک 

ارزش به شمار می آید.
گر فولاد مبارکه نبود کُشتی و تیم فوتبال سپاهان نیز  وی افزود: ا
وجود نداشــت و اقدام فولاد مبارکه به دلیل پشتیبانی از ورزش 

قابل ارزش و قدردانی است.
شایان ذکر است که این مراسم در راستای برگزاری کنگره شهدای 
ورزشکار و کنگره ملی ســرداران و 24 هزار شهید استان اصفهان 

عصر جمعه 27 مهرماه برگزار شد.

تجهیز و اهدای امکانات ورزشی 
فولاد مبارکه به 55 خانه ورزشی 

روستایی در هفته تربیت بدنی

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

خبــــــــــــــــــر کوتاه

بَرپروژهایرانبهشرکتفولادمبارکه
َ
اختصاصجایزهملیمدیریتا

در دوازدهمین دوره جایزه ملی مدیریت پروژه ایران، 
بَرپروژه ها ،از شرکت فولاد مبارکه برای اجرای 

َ
در بخش ا

ابرپروژه احداث نیروگاه ســیکل ترکیبی فــاز 1 و 2 )۹14 
ترین ســطح تندیــس ایــن دوره، یعنی  مــگاوات( EPC با اهــدای بالا
تندیس برنز و اعطای این جایزه به حمیدرضا خســروانی پور، مدیر 

توسعه ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه تقدیر شد.
به گزارش خبرنــگار ایراســین، در دوازدهمین جشــنواره اعطــای جایزه 
ملی مدیریت پروژه و سومین دوره اعطای جایزه نوین پروژه عصر که روز 
چهارشنبه 25 مهرماه به همت انجمن مدیریت پروژه ایران در مرکز الماس 
شهر تهران برگزار شد، شرکت فولاد مبارکه تندیس برنزین این جایزه را به 

خود اختصاص داد و افتخارآفرین شد.
حمیدرضــا خســروانی پور، مدیر توســعه ناحیه انــرژی و ســیالات فولاد 
مبارکه، پــس از دریافت این جایــزه گفت: همواره حضــور در عرصه های 
رقابت در سطوح شناخته شده که با معیارهای ارزنده به بررسی و داوری 
امور می پردازد کمک شایانی به سازمان ها در شناخت نقاط قوت و ضعف 
آن ها می نماید؛ ازاین رو شرکت فولاد مبارکه ســال ها به شرکت در جوایز 
مختلفی ازجمله EFQM اهتمام ورزیده و ضمن رشد و توسعه بالنده خود 
با حضور در رویدادهای متعدد سالیانه، موفق به کسب جوایز مهمی در 

این زمینه شده است.
وی با اشاره به اینکه توســعه یکی از راهبردهای اصلی فولاد مبارکه بوده 
کید مدیرعامل شــرکت،  اســت، تصریح کرد: در این زمینــه با توجه بــا تأ
سعی کردیم با حضور در رقابت های مهمی چون جایزه مدیریت پروژه، 
خود را محک بزنیــم و این امر دســتاوردهایی در پــی دارد که مهم ترین 
آن ها خودباوری و تــلاش برای تقویت بنیــان مدیریتی در حــوزه طرح و 

توسعه است.
مدیر توسعه ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه با بیان اینکه این رقابت ها 
به شناخت بیشترِ ارکان سازمان و توسعه با رویکردهای موفق مدیریت 
ک گذاری دانش خود  پروژه، کسب تجارب ارزشمند در این حوزه و اشترا
و دیگر ســازمان های پروژه محور می انجامد، ادامه داد: معاونت طرح و 
کنون با  توسعه فولاد مبارکه، علی رغم اینکه از زمان ساخت فولاد مبارکه تا
انجام موفق شمار زیادی از پروژه ها ،تجارب و درس آموخته های بسیاری 
کسب کرده، اما همواره سعی در یادگیری و رشد و بهبود خود داشته است. 
هدف اصلی  از شرکت در این رویداد نیز رشد و ارتقای دانش مدیریت پروژه 
در این واحد بوده و در کنــار آن برای اولین بار با معرفی یکی از پروژه های 
ملی در سطح ابرپروژه، فولاد مبارکه  خود را در بوته آزمون قرار داده است.

به گفته خسروانی پور، پروژه احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 914 مگاواتی 
فولاد مبارکه با توجــه به ویژگی های منحصربه فرد خود  جــزو پروژه های 
پیشــران دولت نیــز بوده اســت. به همیــن دلیل از میــان دیگــر پروژه ها 
انتخاب و بــه مرحله ارزیابی وارد شــد و در نخســتین حضور بــه دریافت 
تندیس برنز نائل شــد که بالاترین ســطح جایــزه دریافت شــده در دوره 
دوازدهم اســت. نکته حائز اهمیت دیگر این اســت که فــاز اول پروژه به 
دســت رئیس جمهوری شــهید، آیت الله رئیســی، در مهرماه ســال قبل 

افتتاح شده بود.
وی اظهار داشــت: رکوردشــکنیِ زمان احــداث نیــروگاه گازی، نوآوری ها 
و هم راســتایی بــا اهــداف اســتراتژیک ســازمان، مدیریــت ذی نفعــان و 
هماهنگی و جلب رضایت ایشــان، همکاری در تأمین مــواد و متریال در 

شرایط بحرانی بازار از قبیل تأمین سیمان از سایر پروژه ها ، مدیریت ریسک 
پروژه و اســتمرار همــکاری و پیگیری مدیریت ارشــد ســازمان و حمایت 
همه جانبه از شاخص های متمایز این پروژه بوده که باعث عدم توقف 

تولید در پیک مصرف و پایداری تولید گردیده است.
خســروانی پور در بخش پایانی ســخنان خود از همکاری تمامی عوامل 
مؤثر در اجرای ابرپروژه و همکارانی که ارائه مدارک و فرایند حضور در جایزه 
مشــارکت کردند، مخصوصاً مدیرعامل و معاون طرح و توسعه شرکت و 

همکاری شرکت مپنا تشکر و قدردانی کرد.

مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه های فولاد مبارکه:
اخذ چنین جایزه ای در مدیریت پروژه نشان از توانمندی فولاد 

مبارکه در ابعاد مختلف سازمانی دارد

جلیل نصر، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه های فولاد مبارکه نیز در 
این زمینه گفت: جایزه مدیریت پــروژه ابزار قدرتمند و بســیار مؤثری در 
جهت رشد و نهادینه کردن دانش مدیریت پروژه و تشویق به التزام عملی 
آن در سازمان های دارای توسعه است. این جایزه از اواخر قرن بیستم در 
اروپا آغاز و بعدها با تعریــف مــدل PEM (Project EXcelleace Model( از 
سال 2002 به »جایزه ملی مدیریت پروژه« تغییر نام یافت و سپس در سال 
2016 با افزودن مباحث جدیدی همچون پایداری و محیط زیست به مدل 
PEB (Project Excellence Baseline( تغییر یافت. این جایزه در ایران نیز  
با عضویت در سازمان IPMA و در سطوح مختلف در حال برگزاری بوده و 

کنون به دوره دوازدهم رسیده است. ا
وی گفت: این مدل دارای 3 بخش اصلی و 9 معیار به شرح زیر است؛

1- کارکنان و اهداف که منظور از آن رهبران، تأمین کنندگان، حامی مالی 
و تیم پروژه است که تعالی پروژه بدون آن ها امکان پذیر نخواهد بود و با 
معیارهایی ازجمله »رهبری و ارزش ها«، »اهداف و استراتژی ها«، »تیم 

پروژه، شرکا و تأمین کنندگان« ارزیابی می گردد.
2- فرایندها و منابع که نشان دهنده اقدامات ضروری برای تقویت میزان 
تعالی از طریق فرایندهای منطقی و استفاده از منابع به شکل مؤثر و پایدار 
است. ازاین رو با معیارهای »فرایندها و منابع مدیریت پروژه« و »مدیریت 

دیگر فرایندها و منابع کلیدی« سنجیده می شود.
3- نتایج پــروژه که به بررســی نتایج پایــدار و قابل توجــه از نظر تمامی 
ذی اثران کلیدی و غیرکلیدی با معیارهایی ازجمله »رضایت مشتریان«، 
»رضایت تیم پروژه«، »رضایت دیگر ذی نفعان« و »نتایج پروژه و تأثیر آن 

روی محیط زیست« می پردازد.
مدیر برنامه ریزی و پشــتیبانی پروژه های فولاد مبارکه ادامــه داد: واحد 
برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه ها با همکاری و مساعدت دیگر واحدهای 
توسعه و مشارکت دیگر ارکان ســازمان، فرصت اولین حضور در جایزه را 
یافت و باتوجه به اینکه فولاد مبارکه یک ســازمان تولیدمحور است و نه 
پروژه محور، اخــذ چنین جایــزه ای در مدیریت پــروژه در رقابت با ســایر 
سازمان های پروژه محور بسیار حائز اهمیت است و نشان از توانمندی 
این شــرکت در ابعــاد مختلــف ســازمانی دارد. این واحــد در نظــر دارد با 
حمایت مدیریت ارشد سازمان و با اقدامات بهبود در تدوین متدلوژی و 
 )PMIS( پیاده سازی آن ها و استفاده از سیستم های اطلاعاتی یکپارچه
در سال آینده جهت معرفی پروژه های دیگر در سطوح ارزیابی مختلف 

شرکت کند.

رئیس شبکه برق و اتوماسیون شرکت فولاد مبارکه:
طراحی و ســاخت نیروگاه و ثبــت رکورد مطلوب در ســنکرون 
و راه انــدازی فــاز اول پــروژه در مــدت 21 مــاه بــدون حضــور 

کارشناسان خارجی

بهرام کل کیان، رئیس شــبکه برق و اتوماســیون شــرکت فولاد مبارکه نیز 
در این باره گفت: عملیات اجرایی پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی شامل دو 
فاز گازی به ظرفیتِ اسمی هر یک 307 مگاوات و یک فاز بخار به ظرفیت 
اســمی 300 مــگاوات در شــرایط ایزو  اســت که از زمســتان ســال 1400 آغاز 
شده است. این پروژه که در کلاس F طراحی و ساخته شده است دارای 
راندمــان بیــش از 56 درصد بــوده و جهت تولیــد و تأمین بــرق و کاهش 
وابستگی فولاد مبارکه به تأمین انرژی از شبکه سراسری اجرا شده است. 
ازجمله مزایا و دســتاوردهای ویژه  این پروژه که منجر به انتخــاب آن در 
رویداد جایزه ملی مدیریت پروژه گردید می توان به  این موارد  اشاره کرد: 
1-  استفاده از توان و دانش فنی گروه مپنا در طراحی و ساخت نیروگاه و 
ثبت رکورد مطلوب در سنکرون و راه اندازی فاز اول پروژه در مدت 21 ماه 
بدون حضور کارشناسان خارجی؛  2 - انجام حدود 2 میلیون نفرساعت 
کار ایمن و بدون حادثه در طول زمان احداث نیروگاه؛  3 - تأثیر پروژه در 
پایداری و حفظ محیط زیست؛  4 - ایجاد سیکل ترکیبی گاز و بخار و تولید 

برق بدون مصرف انرژی.

رئیس برنامه ریزی و کنترل پروژه فولاد مبارکه:
شــرکت در این رویــداد ضمن شناســایی نقاط قــوت و ضعف 
اجرای پروژه به نتایج بسیار مفیدی در حوزه مدیریت پروژه 

انجامید

مهدی ملت، رئیس برنامه ریزی و کنترل پروژه فولاد مبارکه نیز در همین 
زمینه گفت: جایزه مدیریت پروژه برتر در سطوح مختلفی به  این شرح 

برگــزاری می گــردد:  1 - پروژه هــای کوچــک و متوســط بــا حداقــل 12 ماه 
زمان و تا 50 میلیون یــورو؛ 2 - پروژه هــای بزرگ با حداقل 12 مــاه زمان و 
 از 50 تا 200 میلیون یورو؛  3 - ابرپروژه ها با حداقل 12 ماه زمان و بیشــتر از

 200 میلیون یورو.
وی خاطرنشان کرد: این روند با اعلام فراخوان عمومی توسط انجمن ملی 
مدیریت پروژه، تسلیم اظهارنامه، بررسی اولیه اظهارنامه ها، سایت ویزیت 
تیم های ارزیابی، گزارش تیم های ارزیابی، بررسی هیئت داوران و تیم های 
ارزیابی، تصمیم گیــری نهایی در هیئــت ژوری و برگزاری جشــن اعطای 
جوایز انجام می گردد؛ بنابراین شرکت در رویداد از زمستان سال 1402 آغاز 
شدو در اردیبهشت ماه 1403 سایت ویزیت و بررسی مدارک و مستندات 

آن توسط تیم ارزیابی انجام گرفت.
ملـت خاطرنشـان کـرد: شـرکت در ایـن رویـداد ضمـن شناسـایی نقـاط 
قـوت و ضعـف اجـرای پـروژه بـه نتایـج بسـیار مفیـدی در حـوزه مدیریت 
پـروژه انجامیـد کـه دراین خصـوص می تـوان بـه  ایـن مـوارد اشـاره کـرد: 
1 - تشـویق و ترغیـب تیم هـای پـروژه توسـعه بـرای انجـام خودارزیابـی و 
شـناخت زمینه هـای بهبـود؛  2 - حمایـت از مدیریت پـروژه حرفـه ای در 
راه رسیدن به عملکردی متعالی؛  3 - شناسایی نمونه های برتر مدیریت 
پروژه در کشور و معرفی شرکت فولاد مبارکه به عنوان سازمان تولیدمحور 
دارای توسـعه؛ 4 -دریافـت گـزارش بازخـورد از مدیریت پروژه، نحـوه اجرا 

و بررسـی نتایـج.
وی در بخش پایانی سخنان خود از واحدهای مختلف شرکت، تمامی 
ذی نفعان و بخش های مؤثــر در پروژه، ازجمله معاونت طرح و توســعه 
شامل مدیریت های توســعه انرژی و ســیالات، برنامه ریزی و پشتیبانی 
پروژه ها، مهندســی کارخانه، شرکت مهندســی فولاد به عنوان دستگاه 
نظارت، شرکت مپنا به عنوان پیمانکار پروژه، معاونت های تکنولوژی و 
بهره برداری، ناحیه انرژی و سیالات، حراست، روابط عمومی و مدیریت 
ایمنی، بهداشت و محیط زیست، خدمات عمومی و همچنین مشاوران 
حوزه مدیریت پروژه و ذی نفعان کلیدی بیرون از سازمان شامل شرکت 
برق منطقه ای، مسئولین شهری ازجمله شورای شهر مبارکه و سازمان 
محیط زیست که همگی آن ها تأثیر بسزایی در فرایند اجرای پروژه و ارزیابی 

داشتند تشکر و قدردانی کرد.
کری، رئیس هیئت مدیره انجمن مدیریت  به گزارش ایراسین، اقبال شا
پروژه ایران در این مراسم اظهار کرد: انجمن مدیریت پروژه ایران از سال 
1384 فعالیــت خــود را آغــاز کــرد و در حال حاضــر 607 عضو حقیقــی و 60 
عضو حقوقی فعالیت می کند. گواهینامه های چهارسطحی که انجمن 
صادر می کند بسیار معتبر اســت و به دو زبان صادر می شود. همچنین 
گواهینامه دلتا و گواهینامه مشاوره هم چند سالی اســت اضافه شده و 

کنون سه شرکت فرایند دریافت گواهینامه دلتا را طی کرده اند. تا
کنــون طــی 12 دوره جایزه، بیــش از 100 پــروژه را  کری با بیان اینکــه تا شــا
ارزیابــی کرده ایم، گفــت: برگــزاری 6 دوره جایــزه پژوهش برتر، برگــزاری 6 
کنفرانس، تدوین گواهینامه ملی مدیریت پروژه در کشــور، برنامه ریزی 
برگزاری کنفرانــس حکمرانی پــروژه، تأســیس کمیته نونهــالان و کمیته 
کره برای داشتن محل دائمی انجمن ازجمله  بین المللی انجمن و مذا

این اقدامات است.
رئیــس هیئت مدیــره انجمــن مدیریــت پــروژه ایــران اضافــه کــرد: در 
دوازدهمین دوره اعطای جایزه ملی مدیریت پروژه، جمعاً بیش از 8 هزار 

نفرساعت کارشده تا امروز بتوانیم این جشنواره را برگزار کنیم.
گفتنی اســت در ادامه این مراســم، جایزه ملــی مدیر پروژه برتر ســال، 
جایزه رهبر چابک ســال، جایزه مدیر پروژه جوان برتر ســال برگزار شد 
و جایزه ملــی مدیریت پــروژه ایران در ســه بخش پروژه هــای کوچک و 
متوسط، پروژه های بزرگ و ابرپروژه ها برگزار شد که در بخش ابرپروژه ها 
شرکت فولاد مبارکه با پروژه احداث نیروگاه سیکل ترکیبی فاز 1 و 2 )914 
مگاوات( EPC موفق به کسب تندیس بالاترین سطح تندیس این دوره 

یعنی تندیس برنز شد.

حمیدرضا خسروانی پور
مدیر توسعه ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه

جلیل نصر
مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه های فولاد مبارکه

بهرام کل کیان
 رئیس شبکه برق و اتوماسیون شرکت فولاد مبارکه

مهدی ملت
 رئیس برنامه ریزی و کنترل پروژه فولاد مبارکه

کری اقبال شا
 رئیس هیئت مدیره انجمن مدیریت پروژه ایران

اعطای لوح و تندیس ملی »سما« به فولاد کاوه جنوب کیش
به گزارش  چیلان ، دومین جشنواره سراسری تجلیل از رهبران اقتصاد ایران با رویکرد تقدیر از ستارگان مدیریت ایران )سما( با محوریت بهره برداری از فرصت های اقتصاد دیجیتال و تحقق شعار سال در مرکز همایش های بین المللی دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد. در این جشنواره ملی که با هدف شناسایی و 

تجلیل از نوآوری های مدیریتی و فناوری در صنایع کشور برگزار شد، از دستاوردهای شرکت فولاد کاوه جنوب کیش در راستای »ارتقای سطح فناوری« تقدیر و تندیس این دوره از جشنواره به مدیرعامل شرکت اهدا شد.

سردار مجتبی فدا
 فرمانده سپاه صاحب الزمان)عج( استان اصفهان

سید مهدی صدری نیا
مدیرکل ورزش و جوانان استان اصفهان

کزاد کبر پا حاج ا
 مشاور فرمانده سپاه صاحب الزمان )عج(
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ترکیه با داشتن ظرفیت بالای تولید فولاد، به عنوان یکی از 
بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در جهان شناخته می شود. این 
کشور به دلیل موقعیت جغرافیایی مناسب، به راحتی به 
بازارهای اروپا، خاورمیانه و شمال آفریقا دسترسی دارد و 
کند.  می تواند به سرعت محصولات فولادی خود را صادر 
استفاده از کوره های قوس الکتریکی )EAF( به ترکیه این امکان 
را می دهد که فولاد با کیفیت و سازگار با محیط زیست تولید کند. 
این کوره ها امکان استفاده از قراضه آهنی برای تولید فولاد را دارا 
هستند که به دلیل کاهش مصرف منابع طبیعی و انتشارات 

کربنی کمتر از مزایای بالایی دارند.
بــه گــزارش خرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلــی 
»فلزات آنلاین«، مصرف قراضه آهنی در ترکیه طی سال های اخیر 
کاهش یافته اســت؛ به گونه ای که طی ســال 2023، مصرف قراضه 

آهنی در ترکیه 4 درصد و واردات آن 10 درصد کاهش پیدا کرد.
افت تولید فولاد خام ترکیه در سال های اخیر

طی دو دهــه اخیر تولید فــولاد خام در ترکیه رشــد  زیادی داشــته 
است؛ به شــکلی که حجم تولیدات فولاد خام این کشور از حدود 
15 میلیون تن در ســال 2001، به بیش از 33 میلیــون و 700 هزار تن 
در سال 2023 افزایش یافت. تولید فولاد خام ترکیه در سال 2021 به 
بیشترین مقدار در دوره گذشته یعنی حدود 40 میلیون و 400 هزار 
تن رسید. بااین حال، از ســال 2021 تا 2023، حجم تولید فولاد خام 
در این کشور کاهشی شد و در سال 2023 نسبت به سال قبل از آن، 

یک میلیون و 400 هزار تن کمتر بود.
بخش قابل توجهی از تولید فولاد خام ترکیه از طریق بازیافت و ذوب 
مجدد قراضه های آهنی حاصل می شــود. بر اســاس محاسبات 
آتورپات، حجم مصرف قراضه آهنی در ســال 2001 چیزی حدود 10 
میلیون و 200 هزار تن برآورد شد که این مقدار در سال 2023 برابر با 24 
میلیون و 100 هزار تن تخمین زده شد. این در حالی است که عرضه 
قراضه آهنی در این کشور طی سال 2023، چیزی حدود 5 میلیون 
و 520 هزار تن محاسبه شد که تنها 23 درصد نیاز داخلی کشور ترکیه 
به قراضه آهنی را تأمین کرد. بنابراین می توان گفت تأمین قراضه 
آهنی مورد نیاز در بخش فولادســازی کشــور ترکیه، عمدتاً از طرق 

واردات آن تأمین می شود. 
حجم مصرف قراضه آهنی ترکیه طی سال های 2022 و 2023 کاهشی 
شد که علت اصلی آن به کاهش تولید فولاد این کشور در این سال ها 
برمی گردد. از عوامل مؤثر در کاهش تولید فولاد خام ترکیه می توان 

به کاهش تقاضا و نوسانات قیمت قراضه اشاره کرد.
نرخ بالای خوراک بازیافت قراضه آهنی در ترکیه

ک بازیافــت در صنعــت آهــن و فــولاد ترکیــه طــی دوره  نــرخ خــورا
مورد بررسی با نوســاناتی همراه بود؛ اما به طور متوسط برابر با 72 
ک بازیافــت در این صنعت،  درصد ارزیابی شــد. نرخ بــالای خــورا
نشان دهنده اهمیت بالای تولید فولاد بر پایه مصرف قراضه در این 
ک بازیافت قراضه آهنی ترکیه در سال  کشور است.کمترین نرخ خورا
2015 رقم خورد که به حدود 66 درصد رسید و بیشترین مقدار آن در 
سال 2006 برابر با 75 درصد بود. در سال 2015 به دلیل کاهش تولید 
فولاد خام ترکیه، میزان مصرف قراضه آهنی در این کشــور کاهش 
پیدا کرد؛ تولید فولاد خام ترکیه در این سال 7 درصد کاهش یافت 
و مصرف قراضه آهنی این کشور در این سال حدود 15 درصد افت 
داشــت که به دلیل کاهش تولید در کارخانه های فولادســازی به 
ک  روش کوره بلند بوده است. به طورکلی، سهم قراضه آهنی از خورا

ورودی تولید فولاد خام در ترکیه مقدار قابل توجهی است.
کاهش انتشارات کربن و کمک به حفظ منابع

تولیــد فــولاد از قراضه آهنــی به جای ســنگ آهن می توانــد میزان 
انتشــارات گازهای گلخانه ای را به طور قابل توجهی کاهش دهد. 
 )EAF( فرایند تولید فولاد از قراضه فلزی در کوره های قوس الکتریکی
به دلیل فرایندهای کم انرژی تر و استفاده از مواد بازیافتی، به طور 
قابل توجهی کمتر از تولید فولاد از منابع معدنی گازهای گلخانه ای 
منتشر می کند. بر اساس بررسی های مختلف، تولید فولاد از طریق 
کسید کربن را تا یک سوم  بازیافت قراضه می تواند میزان انتشار دی ا

یا بیشتر کاهش دهد. 
این مزایا نه تنها به کاهش انتشار کربن کمک می کند بلکه موجب 
صرفه جویی در مصرف منابع طبیعی و انرژی نیز می شود. از طرفی، 
به دلیل افزایش تقاضای جهانی برای فلزات و مشکلات مربوط به 
زنجیره تأمین منابع اولیه، بازیافت فلزات می تواند به تأمین پایدار 
منابع کمک کرده و به ویژه در کاهش وابستگی به واردات منابع از 
کشورهای خاص مؤثر باشد. این تغییرات به طورکلی در سال های 
اخیر با افزایش توجه به سیاســت های زیســت محیطی و اقتصاد 
چرخشی همراه شده و استفاده بیشتر از قراضه های فلزی به عنوان 

یک رویکرد پایدار در بسیاری از صنایع در حال گسترش است.
امروزه با توجه به اهمیت پیدا کردن حفظ بیشتر منابع طبیعی و 
افزایش بهره وری، تمرکز بر بازیافت قراضه آهنی افزایش پیدا کرده 
اســت. ترکیه که یکی از بزرگ تریــن تولیدکنندگان فــولاد در جهان 
به شــمار می آید نیز به سمت تولید فولاد ســبز حرکت کرده است. 
صنعت فولاد ترکیــه در حــال گســترش فناوری هایی اســت که به 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای کمک می کند. این اقدامات شامل 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، بازیافت گسترده قراضه آهن و 
پیاده ســازی فناوری های جدید مانند کوره های قوس الکتریکی 

)EAF( با بهره وری انرژی بالاتر است.
یکــی از چالش هــای اصلی بــرای فــولاد ســبز در ترکیه، وابســتگی 
بالای صنعت به واردات انرژی است. برای تولید فولاد سبز، ترکیه 
ک مانند خورشــید و  باید به طــور گســترده تری از منابــع انرژی پــا
باد اســتفاده کند. همچنین، این کشــور به دنبال همکاری های 
بین المللی و جذب سرمایه گذاری برای توسعه فناوری های نوین 
است که می تواند به کاهش هزینه های تولید فولاد سبز کمک کند.

اهمیت قراضه آهنی 

در صنعت آهن و فولاد کشور ترکیه

تعمیرات بخش های مختلف فولاد خوزستان با موفقیت انجام شد
به گزارش چیلان، با تحمیل محدودیت های برقی به صنعت، با هدف بهبود در روند تولید، کاهش توقف تجهیزات ناشی از فرسودگی و بهینه کردن تولید در شرایط عادی تولید، با هماهنگی معاونت بهره برداری و ارزیابی شرایط دقیق میزان برق اختصاص یافته حداقلی به شرکت فولاد خوزستان و با توجه به 

گزارش های دریافتی از بهره برداری و نت بخش ها و همچنین هماهنگی صورت گرفته با دفتر فنی و برنامه ریزی نت، در مجموع حدود یک میلیون و یکصد و ۱۷ هزار نفر ساعت تعمیرات انجام شد که نسبت به سال ۱۴۰۲ افزایش ۷۱.۱ برابری داشت و با توجه به نیاز، بیشترین تعمیرات در بخش احیا صورت پذیرفت.

فولادمبارکهپرچمدارتولیدفولادسبزدرایراناست
معـــاون بهره بـــرداری شـــرکت فـــولاد مبارکـــه گفـــت: 
چشـــم انداز راهبـــرد تولیـــد ســـبز در دنیـــا تـــا ســـال 
ـــر  ـــن صف ـــال 2050 کرب ـــا س ـــدی و ت ـــش ۳0 درص 20۳0 کاه
اســـت.  ما نیـــز بایـــد بـــه ایـــن امـــر توجـــه ویـــژه داشـــته باشـــیم و می توانیم 
ادعـــا کنیـــم کـــه فـــولاد مبارکـــه در ایـــن زمینـــه در کشـــور پرچـــم دار اســـت.
به گزارش خبرنگار ایراسین، غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری شرکت 
فولاد مبارکه، در گفت وگوی ویژه خبری صداوسیما، با اشاره به اقدامات 
فولاد مبارکه در حوزه تحقق شعار سال جاری اظهار کرد: خوشبختانه 
چند سالی است که نام گذاری سال توسط رهبر معظم انقلاب با محوریت 
تولید انجام شده و برای ما به عنوان تولیدکننده باعث افتخار و دلگرمی 

است و تمام استراتژی ها را بر همین اصل بنا می کنیم.
وی با بیان اینکه بر این اساس، مهم ترین و با اولویت ترین استراتژی 
کثری از ظرفیت های موجود با تمرکز و تولید  فولاد مبارکه استفاده حدا
محصولات ویژه با ارزش افزوده بالا و گریدهای جدید فولادی است، 
تصریح کرد: این استراتژی بسیار قوی  است، به شرطی که بتوانیم آن را 
اجرا کنیم. آنچه در سه تا چهار سال اخیر فولاد مبارکه توانسته محقق کند 

اجرای این استراتژی است که اقدام خیلی مهمی است.
فولاد مبارکه عملاً توانسته جهش تولید را محقق کند

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در ادامه با اشاره به اینکه کشور ما 
در رتبه دهم تولیدکنندگان فولاد جهان و بعد از چین، هند، ژاپن، آمریکا 
و چند کشور دیگر قرار دارد، ادامه داد: شاید کلیدی ترین محصول یک 
کشور درحال توسعه »فولاد« است و در این زمینه، در کشور سرمایه گذاری 
خوبی شده و طی دو تا سه سال گذشته که شعار سال به تولید نام گذاری 
شده، فولاد مبارکه عملاً توانسته با تمرکز بر همین استراتژی جهش تولید 

را محقق کند.
سلیمی اضافه کرد: فولاد مبارکه طی سه سال اخیر حدود 800 هزار تن 
نسبت به سال 98 که آخرین رکورد تولید را داشته، افزایش تولید داشته 
باشد و به 7.3 میلیون تن فولاد در کارخانه فولاد مبارکه و 10.2 میلیون تن 
در گروه فولاد مبارکه دست یابد. این آمار به این معناست که حدود 32 
درصد از سهم تولید فولاد کشور را به خود اختصاص داده ایم و توانسته ایم 

جهش تولید را محقق سازیم.
وی افزود: طی 6 ماه اخیر نیز علی رغم محدودیت های انرژی که امسال 
هم از لحاظ مدت زمان و هم از لحاظ شدت، محدودیت از همه سال ها 
بیشتر بود؛ اما توانستیم هم در همه نواحی تولید فولاد مبارکه و هم در 
سایر کارخانه ها و شرکت های زیرگروه فولاد مبارکه بین 2.2 تا 11.2 درصد 

افزایش تولید محصولات فولادی را رقم بزنیم.
فولاد مبارکه طی سه سال گذشته توانسته در هر سال ۱۴ 

گرید جدید فولادی تولید کند
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در خصوص آخرین دستاوردهای 
از  کرد: یکی  تولید محصولات جدید اظهار  این شرکت در حوزه 
استراتژی های فولاد مبارکه توسعه سبد محصول بوده که در راستای 
استراتژی اول تعریف شده است. ما در سال های پیشین، گریدهای جدید 
فولادی و گریدهای سخت و ویژه را کمتر در برنامه تولید داشتیم؛ چون 

جامعه صنعتی کشور به گریدهای معمولی بیشتر نیاز داشت؛ اما هم به 
لحاظ ارزآوری، هم جلوگیری از خروج ارز از کشور و هم سودآوری یک بنگاه 
اقتصادی، تغییر رویکرد به سمت تولید گریدها با ارزش افزوده بیشتر در 
دستور کار فولاد مبارکه قرار گرفت و ما طی سه سال اخیر هر سال 14 گرید 

جدید را به سبد محصولات خود اضافه کردیم.
۲۷ تا ۲۸ درصد سودآوری فولاد مبارکه به واسطه تولید 

فولادهای ویژه است
وی افزود: زمانی که محصول جدید تولید شود به دست مشتری می رسد 
و تأییدیه می گیرد؛ آنگاه به عنوان محصول جدید ثبت می شود. در 
کثر دو محصول جدید داشتیم و این در حالی است  سال های قبل حدا
که امروز 27 تا 28 درصد از محصولات فولاد مبارکه را محصولات ویژه با 
گریدهای جدید تشکیل می دهد و به همین نیز  نسبت سودآوری شرکت 

افزایش یافته است.
وی تولید فولاد موردنیاز برای خط لوله گوره به جاسک به عنوان 
طولانی ترین خط لوله انتقال سوخت های فسیلی در خاورمیانه را از 
مهم ترین دستاوردهای تولید محصولات ویژه در فولاد مبارکه اعلام کرد 
و گفت: تا قبل از یک تا دو سال گذشته، ما تمام گریدهای موردنیاز برای 
انتقال نفت را وارد کشور می کردیم؛ اما در یک پروسه، فولاد مبارکه سنگ 
بنایی را گذاشت و محصول استراتژیک برای این پروژه را تولید کرد و به تبع 
آن دیگر شرکت ها برای تولید این محصول برنامه ریزی کردند و نوردکاران 
و لوله سازها رونق گرفتند و ساخت بیش 1000 کیلومتر خط لوله محقق 

گردید و شروعی برای اجرای چنین پروژه هایی در کشور شد.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد:  این شرکت سال 
گذشته موفق شد فولاد زنگ نزن را تولید کند که با تولید این محصول 
می توانیم طیف وسیعی از فولادهای پُرآلیاژ را تولید کنیم. در این زمینه 
گرید 42 کروم یکی از پرکاربردترین گریدهای فولادی در طیف بسیار وسیع 
در کشور و خارج از کشور است که اخیراً همکاران ما در فولاد مبارکه طراحی 
و مهندسی آن را انجام داده اند. محصولی که برای صفحات سایشی، 

قطعه سازان و ماشین سازان کاربردهای بسیار زیادی دارد.
فولاد مبارکه ورق دوفازی برای خودروسازان تولید خواهد 

کرد
که در خطوط تولید داریم سبد  وی با بیان اینکه با توسعه هایی 
محصولات بسیار قابل افزایش است و خبرهای خوبی برای جامعه تولید 
کشور خواهیم داشت، ادامه داد: برنامه ما برای تولید ورق فولاد موردنیاز 
خودروسازان فولادهای دوفازی است که در حال حاضر مدرن ترین 
خودروهای دنیا نیز از همین ورق استفاده می کند و در آینده نزدیک این 

محصولات را تولید و به جامعه عرضه می کنیم.
سلیمی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه برنامه فولاد مبارکه برای تأمین 
مواد اولیه موردنیاز صنایع پایین دستی مانند لوازم خانگی و خودروسازان 
چیست، تصریح کرد: در این زمینه باید به مقوله فولاد سبز و یا همان 
محصول سبز توجه داشته باشیم. محصول سبز محصولی است که 
می توان گفت اهداف توسعه پایدار را در قالب رویکرد فرایند تولید در 

بالادست و پایین دست در اولویت قرار می دهد.

وی اضافه کرد: در حال حاضر روند تولید فولاد در کشور و بیشتر کشورهای 
جهان با استفاده از دو روش قوس الکتریکی و کوره های بلند صورت 
می گیرد. نکته حائز اهمیت این است که همه محصولات فولاد مبارکه با 
استفاده از کوره های قوس الکتریکی تولید می شود که درصد انتشار کربن 
و آلودگی بسیار کمتری دارد و این موضوعی است که باعث می شود فولاد 
مبارکه در گام اول در مسیر فرایند فولاد سبز از بسیاری از تولیدکنندگان 

فولاد جلوتر باشد.
سلیمی اضافه کرد: ما در بالادست زنجیره تأمین سبز را داریم که 
نیروگاه های تجدیدپذیر و انرژی های نو را شامل می شود و فولاد مبارکه 
در این زمینه گام های خوبی برداشته و به زودی خبرهای خوب و 

امیدبخشی به مردم خواهیم داد.
وی با بیان اینکه در پایین دست، محصول سبز محصولی است که 
استحکام را همراه با کاهش وزن و ضایعات کمتر داشته باشد، گفت: یکی 
از این محصولات که فولادهای دوفازی است موردنیاز خودروسازان 
کنون گریدهای پایین تر  است. برنامه ما نیز تولید این فولاد است که تا

آن را تولید کرده ایم.
تولید سبز مقوله اجتناب ناپذیر است

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: تولید سبز 
فرایندی اجتناب ناپذیر است. ما به عنوان یک بنگاه اقتصادی تأمین 
پایدار و تاب آوری را در اولویت قرار داده ایم و باید به این امر در میان مدت 

و بلندمدت به خوبی بپردازیم.
وی گفت: چشم انداز راهبرد تولید سبز در دنیا تا سال 2030 کاهش 30 
درصدی و تا سال 2050 کربن صفر است؛ ازاین رو ما نیز باید به این امر توجه 
ویژه داشته باشیم و با توجه به اقدامات انجام شده، می توانیم ادعا کنیم 

که فولاد مبارکه در این زمینه در کشور پرچم دار است.
سلیمی در ادامه گفت: یکی دیگر از مواردی که در حوزه فولاد سبز 
ضرورت ایجاد می کند، قوانین و مقرراتی است که وضع می شود. برای 
تولیدکننده هایی که مدرک تولید محصول سبز را دارند قوانینی وضع 
می شود، مانند پروتکل پاریس که در صورت نداشتن این مدرک در آینده 

امکان صادرات نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه عمده محصول فولادی تولیدشده در کشور از طریق 
کوره های قوس است و انتشار کربن در این کوره ها 1.3 به ازای هر تن فولاد 
است، ادامه داد: این در حالی است که در دنیا عموماً به سمت کوره های 
بلند رفته اند و آلایندگی آن ها حدود 2.3 است؛ ازاین رو با توجه به درایتی 
که گذشتگان ما برای استقرار این روش تولید فولاد داشته اند، ما گام بسیار 
بزرگی از سازنده های فولاد در جهان جلوتر هستیم؛ اما در ادامه مسیر باید 

با اقدامات گسترده تری به سمت فولاد سبز حرکت کنیم.
احیای آهن با استفاده از هیدروژن راهکاری اساسی برای 

تولید فولاد سبز
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه فناوری هیدروژن یا همان احیای 
آهن با استفاده از هیدروژن را راهکاری اساسی برای تولید فولاد سبز 
دانست و افزود: در کشور ما به جهت اینکه از لحاظ منابع خدادادی 
، هاب منطقه و جهان هستیم، این پتانسیل به شدت وجود دارد  گاز

که به سمت استفاده از هیدروژن برویم. البته روشی هم در این زمینه 
با تجزیه آب است.

کیـد کـرد: بـا شـرایط فعلـی در آینـده، کشـور مـا هـاب تولیـد فـولاد  وی تأ
خواهد بـود. مـا بایـد گـوی سـبقت را از بقیـه برباییـم و بـا این مفهـوم هم 
نـگاه صادراتـی داشـته باشـیم، هـم تـاب آوری و پایـداری تولیـد را دنبـال 
کنیم و هم از قوانین دنیا اسـتفاده کنیم. فولاد مبارکه نیز همین رویکرد 

را دنبـال می کنـد.
سلیمی در خصوص مهم ترین طرح های در دست اجرا برای توسعه سبد 
محصولات فولاد مبارکه نیز ابراز کرد: در این زمینه استفاده از ظرفیت 
تولید در ماه های بدون محدودیت در فولاد مبارکه مورد توجه است. 
کثر  کثر تولید و در ماه های اعمال محدودیت حدا در این ماه ها حدا

تعمیرات را خواهیم داشت که کار بسیار سختی است.
وی افزود: استراتژی دوم فولاد مبارکه برای افزایش تولید خودتأمینی 
منابع انرژی است که نمونه بارز آن راه اندازی نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس 
F با ظرفیت تولید 914 مگاوات برق است که اخیراً دو فاز از سه فاز آن به 
بهره برداری رسیده و سال گذشته با برقی که خودمان در نیروگاه تولید 

کردیم، توانستیم پایداری تولید را حفظ کنیم.
راه اندازی خطوط تولید ورق الکتریکی به عنوان مهم ترین 

تکنولوژی تولید فولاد در فولاد مبارکه
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ایجاد خطوط جدید 
برای تولید محصولات جدید از دیگر استراتژی های فولاد مبارکه در 
راستای توسعه سبد محصولات است، گفت: در حال حاضر چندین 
پروژه توسعه ای در فولاد مبارکه در حال انجام و یا در حال انعقاد قرارداد 
است، نورد شماره 2 از مهم ترین پروژه های در حال انجام است و به زودی 
خط نورد سرد شماره 2 در دستور کار قرار می گیرد؛ خطوط تولید ورق 
الکتریکی که به جرئت می توان گفت مهم ترین تکنولوژی تولید فولاد در 
این پروژه استفاده می شود و بعد از آن، فولاد زنگ نزن در دست مطالعه 
و بررسی کارشناسان مهندسی فولاد مبارکه است که به زودی نصب و 

بهره برداری خواهد شد.
مکتب مسئولان فولاد مبارکه حضور در میدان های 

سخت است
کثـری از  وی تصریـح کـرد: اسـتراتژی فـولاد مبارکـه بـرای اسـتفاده حدا
ظرفیت هـای تولیـد، اسـتراتژی ای اسـت کـه می توانـد بـرای بسـیاری از 
کمیتـی تأثیرگـذار باشـد. مـا در کشـور ظرفیـت  بنگاه هـا و ارگان هـای حا
بسیاری در حوزه نیروی انسانی، صادرات، ساخت و تولید، بومی سازی 
گـر ایـن ظرفیت هـا را بتوانیـم  و بسـیاری از عرصه هـای دیگـر داریـم کـه ا
اسـتفاده کنیـم، علی رغـم تحریم هـا بـه موفقیت هـای بزرگـی دسـت 

خواهیـم یافـت.
سلیمی گفت: ما باید در میدان حضور داشته باشیم. ما دنباله روی 
مکتب حاج قاسم برای حضور در میدان ها هستیم، مکتب فولاد مبارکه 
نیز همواره همین بوده است و مسئولان آن با حضور در سختی ها 
ادامه دهنده راه ایشان هستند تا همواره برای مردم خبرهای خوبی در 

حوزه تولید و توسعه اقتصادی به ارمغان آورند.

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در گفت وگوی ویژه خبری صداوسیما:

دومین گردهمایی کارکنان ایمنی و بهداشت حرفه ای 
شرکت فولاد مبارکه با حضور کارکنان ایمنی و بهداشت 
حرفه ای پیمانکاران، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای 
و آتش نشانی، رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی، 
سرپرست ایمنی فنی و بازرسی و حدود ۳00 از کارشناسان ایمنی و 

بهداشت حرفه ای فولاد مبارکه روز یک شنبه 22 مهر برگزار شد.
در این گردهمایی که با هدف ارتقای ایمنی و بهداشت در سازمان و 
گاهی نسبت به مسائل ایمنی و بهداشت حرفه ای برگزار شد،  افزایش آ
علی کیانی، رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی نتایج و 
یافته های حاصل از ممیزی های داخلی و خارجی در زمینه ایمنی و 
کید بر لزوم توجه جدی به مسائل  بهداشت حرفه ای را تشریح کرد و با تأ
ایمنی گفت: نتایج این ممیزی ها به وضوح نقاط قوت و ضعف موجود در 

سیستم ایمنی سازمان را نمایان می کند.
کیانی تصریح کرد: نقش کارشناسان ایمنی و بهداشت حرفه ای در بهبود 
وضعیت ایمنی بی بدیل است و آن ها باید به عنوان ناظرین اصلی به 
سیاست های سازمان پایبند باشند و به تحقق اهداف ایمنی کمک کنند 
و در صورت بروز انحراف گزارش های مستندی به مدیران نواحی جهت 

بهبود شرایط ارائه نمایند.
جواد کیانی، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی، نیز ضمن 
قدردانی از تلاش های صورت گرفته برای بهبود نتایج ایمنی در بین 
فولادسازان، گزارشی جامع از عملکرد ایمنی و بهداشت حرفه ای شرکت 
کید بر اهمیت تقویت فرهنگ ایمنی مثبت در راستای  ارائه داد و ضمن تأ
پیاده سازی سیاست های ایمنی و بهداشت حرفه ای در سازمان و نقش 
مدیریت ارشد سازمان در تقویت لایه های ایمنی گفت: مطابق الگوی 
جهانی انجمن تولیدکنندگان فولاد، تعهد رهبری و فرهنگ ایمنی، ایمنی 
شغلی، ایمنی فرایند و سلامت شغلی چهار مقوله کلیدی هستند که در 

برنامه پنجم سازمان گنجانده شده اند.

وی ادامه داد: این موضوعات نه تنها به ارتقای ایمنی در محیط کار کمک 
می کنند، بلکه نقش اساسی در بهبود فرایندها و سلامت کارکنان دارند.

کیانی با بیان اینکه به زودی سیستم مدیریت مبتنی بر این الگو در شرکت 
پیاده سازی خواهد شد، افزود: این اقدام گامی مهم در راستای تقویت 
فرهنگ ایمنی و بهبود مستمر در حوزه های ایمنی و بهداشت خواهد بود.

در ادامه، جلسه پرسش و پاسخ و تبادل نظر برگزار شد و طی آن کارشناسان 
ایمنی و بهداشت حرفه ای، نظرات و پیشنهاد های خود را با هدف بهبود 

مستمر در ایمنی و بهداشت مطرح کردند.
گفتنی است این گردهمایی به عنوان یک پلتفرم مؤثر برای تبادل نظر 
ک گذاری تجارب، مسیر را برای بهبود مستمر ایمنی در  و به اشترا

سازمان هموار ساخت. مشارکت فعال کارکنان و مدیران در این نشست 
نشان دهنده عزم جدی شرکت فولاد مبارکه برای ارتقاء سطح ایمنی 
و بهداشت حرفه ای است و این اقدام، نه تنها به افزایش ایمنی در 
فرایندهای کاری کمک خواهد کرد، بلکه می تواند به عنوان یک مدل 

موفق در صنعت فولاد کشور نیز مطرح شود.

برگزاری گردهمایی کارکنان ایمنی و بهداشت حرفه ای فولاد مبارکه

می
اط

د ف
سعی
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خبر  کوتاه

شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر      

۹1۳****102
از مسئولین محترم به خاطر برگزاری کلاس های آموزش 
خانواده »خانه آرام من« تشکر می کنم. واقعاً برگزاری 

چنین کلاس هایی برای خانواده ها لازم است.
۹1۳****58۶

لطفاً مسئولان محترم جهت بهبود امکانات تفریحی 
مجموعه فرهنگی ورزشی باغ فردوس اقدام نمایند.

همکاران  گرامی دارای شماره های 4۶7****۹1۳ 
و 7۳2****۹1۳ ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه 
فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ 

پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

گلوماشین ۴ ذوب آهن اصفهان بومی سازی روتور مکنده آ
گلوماشین ۴ شرکت )PILLER( آلمان در دستور کار قرار گرفت. لیکن باتوجه به لزوم بومی سازی و ساخت این قطعه  گلومراسیون گفت: به منظور جلوگیری از توقف خط تولید و تأمین رزرو روتور مکنده خرید انحصاری از سازنده اصلی فن مکنده آ به گزارش چیلان، محمد جلال پور منصوری سرپرست دفتر فنی بخش آ

گلومراسیون انجام گرفت. جهت جلوگیری از وابستگی به خرید خارجی، با بررسی های فنی و بازدید و شناسایی سه شرکت معتبر داخلی در زمینه ساخت این قطعه، ساخت روتور مکنده توسط بهترین شرکت فن ساز کشور، شرکت منگان مطرح و اقدامات ساخت آن توسط شرکت یادشده با همکاری بخش آ

لزومهمکاریصندوقهایسرمایهگذاریخطرپذیرفولادمبارکه
ومپنابرایحلمسئلهزیرساختهایصنعت

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو مطرح کرد:

سفیر سـریلانکا در حاشـیه دومین نمایشـگاه شـهر پایدار 
گفـت: در ایـن مدتـی کـه سـفیر سـریلانکا در ایـران بـوده ام بسـیار 
شـگفت زده شـدم که ایران کشـور غنی و فعال در زمینـه پایداری 
اسـت و تکنولوژی هـای مشاهده شـده در تصاویـر و فیلم هـای 
فولاد مبارکه در زمینه پایداری نشان می دهد که ایران یک کشور 
سـطح بالا در صنعت فـولاد اسـت و قـدرت بسـیاری در صـادرات 
فـولاد دارد. مـن در تـلاش هسـتم کـه ایـن دو کشـور را بـه یکدیگـر 

متصل کنم تا در زمینه فولاد توافقات مشترک داشته باشیم.

بهنـام کاویانـی، رئیـس محیط زیسـت فـولاد مبارکـه، در 
حاشـیه دومین نمایشـگاه شـهر پایدار گفت: فولاد مبارکـه در 
حوزه مدیریت فراینـد آب علاوه بر تعمیرات خطوط لوله های 
آب رسـانی، بـه خریـد پسـاب های شـهری بـرای تأمیـن آب 
موردنیـاز شـرکت روی آورده و بـا اسـتفاده از روش هـای نویـن 
ازجمله اسـمز معکوس شـرایطی فراهم  کـرده که بتوانـد از این 
آب هـا چندیـن بـار در فراینـد تولیـد خـود اسـتفاده کنـد. ایـن 
کثـری مصـرف آب در فـولاد مبارکـه و  اقدامـات بـه کاهـش حدا
سـرآمدی ایـن شـرکت در زمینـه کاهـش مصـرف آب انجامیـده 

است. 
وی در ادامـه بـا اشـاره به تنوع گیاهـی و جانـوری موجـود در فولاد 
مبارکه گفـت: در حال حاضـر در فـولاد مبارکـه حـدود 1450 هکتار 
فضای سـبز با تنـوع انـواع گیاهـان موجود اسـت. به سـبب وجود 
همین گیاهان شـاهد این هسـتیم که انـواع جانـوران نیـز در این 
فضای سـبز بـه حیـات خـود ادامـه می دهنـد. فـولاد مبارکـه برای 
گاهی از تنوع  و تعداد جانوران و گیاهانی که در محدوده شرکت  آ
در حـال زیسـت هسـتند یـک اطلـس رنگـی تهیـه کـرده اسـت. در 
حال حاضر زیست 18 نوع پرنده و بیش از 14 هزار پرنده مهاجر در 
سـال و 2 میلیون ماهی در اسـتخر فولاد مبارکه را شاهد هستیم.

کاویانی تصریح کرد: فولاد  مبارکه همچنین در راســتای عمل به  
مسئولیت های اجتماعی خود در زمینه زیست بوم جانوری، در 
خارج از فنس فولاد مبارکه مســاعدت و مشــارکت  خوبی داشته 
است که از آن جمله می توان به مساعدت شرکت جهت احداث 
ســوله نگهداری علوفه بــرای 11 هــزار رأس آهو در منطقــه موته یا 
مساعدت به تعمیر و نوسازی پاسگاه های محیط بانان اشاره کرد.   

سطح بالای تکنولوژی های فولاد مبارکه 

در زمینه پایداری

مساعدت فولاد مبارکه جهت احداث سوله 

نگهداری علوفه برای 11 هزار رأس آهو و 

تعمیر و نوسازی پاسگاه های محیط بانان

سفیر سریلانکا در دومین نمایشگاه شهر پایدار مطرح کرد؛

رئیس محیط زیست فولاد مبارکه مطرح کرد؛

و  هفتمین همایش جایزه ملی تعالی نگهداری 
مدیریت دارایی های ایران روز سه شنبه 17 مهرماه 
در پژوهشگاه صنعت نفت تهران با حضور معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل راه آهن، رئیس سازمان ملی 
بهره وری ایران و جمعی از اساتید برجسته حوزه نت کشور و مدیران 
عامل و مدیران نگهداری و تعمیرات سازمان های شرکت کننده در 

جایزه، برگزار شد.
انجمن نگهداری و تعمیرات ایران به عنوان رسمی ترین مرکز غیرانتفاعی 
به منظور  را  نگهداری  ملی  جایزه   ، کشور در  نگهداری  زمینه  در 
نهادینه سازی مدل تعالی نگهداری با هدف ایجاد فضای لازم برای 
تشویق بنگاه ها و سازمان ها برای انجام عملیات خودارزیابی و شناخت 
نقاط قوت و زمینه های بهبود، ایجاد فضای لازم برای تبادل تجربیات 
و دانش سازمان های موفق، بسترسازی و ایجاد فضای رقابتی توأم با 
خلاقیت و نوآوری، ایجاد زبان مشترک و چارچوب مفهومی در شیوه 
مدیریت نگهداری سازمان های ایرانی و ارائه مدل بومی و توسعه فرهنگ 
تعالی و آموزش و ترویج مفاهیم سرآمدی نگهداری به مدیران و فعالان 

این حوزه را در دستور کار خود قرار داده است.
جایزه ملی تعالی نگهداری ایران، فرایندی است که طی آن هر سال به 
برترین سازمان های ایرانی حائز شرایط در بخش های مختلف )مطابق 
طبقه بندی جایزه( که در زمینه ایجاد، ارتقا و نهادینه سازی فرهنگ 
نگهداری خود فعالیت های چشمگیری را انجام داده اند، گواهینامه، 

تقدیرنامه یا تندیس جایزه نگهداری از طریق همایش اعطا می گردد.
این جایزه از سال 1396 تا کنون در بخش های ساخت و تولید، خدمات، 
بخش عمومی و بخش های تحقیقاتی به سازمان ها و بنگاه های 
اقتصادی کشور اعطا می شود. مدل جایزه ملی تعالی نگهداری توسط 
انجمن نگهداری و تعمیرات کشور ضمن الگوگیری از مدل های تعالی 

نگهداری و تعمیرات سایر کشورها، طراحی و فرایند ارزیابی شرکت ها بر 
اساس این مدل انجام می گردد.

هم زمان با برگزاری این مراسم، تعدادی از سازمان های برتر تجربیات خود 
در زمینه تعالی نت را ارائه کردند و در غرفه های نمایشگاه این همایش 
بیش از 10 شرکت داخلی آخرین دستاوردهای خود در زمینه سیستم ها 
و سامانه های تعمیر و نگهداری دارایی های فیزیکی ویژه بنگاه های 

اقتصادی و صنعتی را در معرض دید بازدیدکنندگان قراردادند.
در این همایش، شرکت فولاد مبارکه طبق روال سال  های گذشته مشارکت 

مؤثری داشت و مدیران دفتر فنی نگهداری و تعمیرات و حمل ونقل 
پشتیبانی و جمعی از رؤسا و کارشناسان نواحی تولیدی و پشتیبانی 
شرکت در این برنامه حضور داشتند و در طی این فرایند به عنوان ارزیاب 
نظام نگهداشت و مدیریت دارایی های فیزیکی سازمان های مختلف با 

انجمن نت ایران همکاری کردند.
در پایان این برنامه، رضا دراهکی از فولاد مبارکه جزو ارزیابان برتر شناخته 
شد و سازمان های شرکت کننده در جایزه گواهینامه، تقدیرنامه و تندیس 

دریافت کردند.

یت دارایی ایران حضور مؤثر فولاد مبارکه در هفتمین همایش جایزه تعالی نگهداری و مدیر

بــه گــزارش خبرنگار ایراســین، ســمیه خلوصــی، عضو 
هیئــت عامــل و معــاون برنامه ریــزی و توانمندســازی 
ایمیدرو روز چهارشنبه 25 مهرماه 140۳ در جریان بازدید 
از صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه گفت: اتفاقاتی که طی 
این سال ها در صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه افتاده 
اتفاقاتی مبارک و بسیار خوب است که امیدواریم شاهد ادامه یافتن، 

رشد و توسعه آن ها باشیم
وی با بیــان اینکه در بررســی های صورت گرفتــه، برخی از شــرکت های 
خارجی برای توسعه زیســت بوم فناوری همانند فولاد مبارکه فعالیت 
دارند، اظهار کرد: در این زمینه پیشــنهاد ما این است که از افراد خبره 
در این زمینه استفاده شود و تنها به شرکت های دانش بنیان همکار با 
فولاد مبارکه بسنده نشود، بلکه حتی می توان به صورت شخص محور، 
کســانی را که در حوزه فولاد در سراســر کشــور فعالیت داشــته اند به کار 

گرفت.
کید بر اینکه زیرساخت  معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو با تأ
و بــازار دو چالش اصلــی در صنعت کشــور و به ویژه شــرکت های فولادی 
و صنایع معدنی اســت، تصریح کرد: فولاد مبارکــه در اولویت های خود، 
مقوله زنجیره تأمین را دارد و بر روی این امر سرمایه گذاری کرده؛ درحالی که 
تکنولوژی هایی اســت که می تواند برای مثــال ذخیره ســازی گاز را برای 
که  واحدهای گندله سازی انجام دهد و باید در این زمینه نیز ورود کرد؛ چرا

بسیاری از صنایع می توانند از آن بهره ببرند.
وی بــا اشــاره بــه اهمیــت زنــده نگــه داشــتن صنعــت در کشــور و لــزوم 
سرمایه گذاری در فناوری و نوآوری گفت: در این راستا پیشنهاد می دهم 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر مپنا در حوزه زیرساخت ها همکاری داشته باشند و پروژه های 

مشترکی را برای حل مسئله صنعت اجرا کنند.
خلوصــی بــا اشــاره بــر عــدم مشــارکت ســایر شــرکت ها در صنــدوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر نیز گفت: باید شرایطی ایجاد شود که صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه بتواند به مابقی شرکت ها خدمات 

که چندمدیریتی به این صندوق آسیب می زند. دهد، چرا
معاون برنامه ریزی و توانمندســازی ایمیدرو گفت: باید مــدل کارگزاری 
در صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه پیاده شود و سازمان 

ایمیدرو نیز در این زمینه آماده همکاری است.
ایمیدرو از صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 

حمایت می کند
سمیه خلوصی در جمع خبرنگاران نیز گفت: از اقداماتی که در صندوق 
ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه انجام شــده بســیار خوشــحال 
شدم و خوشبختانه برخی از سرمایه گذاری هایی صورت گرفته به تولید 
رسیده اســت. این امر نتیجه ماهیت اصلی MSTID FUND است که 
با برنامه ریزی و ســازماندهی خوب اتفــاق افتاده و امیــدوارم ادامه دار 
باشــد. راهبرد توســعه فناوری یکی از اصلی ترین راهبردهــای ایمیدرو 
است و MSTID FUND نیز از شــرکت های توانمند در این حوزه است 
که حتمــاً تحت حمایت ســازمان ایمیدرو قــرار خواهد گرفــت تا بتواند 
به عنوان یکی از شرکت های بزرگ فناوری و نوآوری در معدن و صنایع 

معدنی باقی بماند.

مدیرعامــل صنــدوق ســرمایه گذاری خطرپذیــر فــولاد مبارکــه 
مطرح کرد:

ســرمایه گذاری ۹78 میلیــارد تومانی صندوق ســرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه در 4۳ شرکت دانش بنیان

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه نیز در بازدید 
معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو از صندوق سرمایه گذاری 
ح فناورانه را بررسی و  خطرپذیر فولاد مبارکه گفت: ما حدود 700 طر
کنون در 39 طرح فناورانه سرمایه گذاری کرده ایم که بسیاری از این  هم ا
طرح ها با حضور در استان های مختلف کشور صورت گرفته و ارتباط 
مستمر با دانشگاه ها در دستور کار قرار دارد؛ ازاین رو با 16 دانشگاه کشور 

ارتباط مستمر داریم.
یحیی پالیزدار اظهار کرد: نهادسازی و سرمایه گذاری خطرپذیر در حوزه 

نوآوری در فولاد مبارکه از 5 سال گذشته آغاز شده است.
وی با بیان اینکه زیست بوم فناوری و نوآوری در فولاد مبارکه دارای 
بازیگران زیادی است، ابراز کرد: شرکت های تولیدی مانند فولاد سنگان، 
فولاد هرمزگان و شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، امور مهندسی 
فولاد مبارکه و شرکت های پشتیبانی تولید مانند ایریسا از بازیگران فناوری 

و نوآوری فولاد مبارکه هستند.
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه ادامه داد: 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری اطلاعات و شرکت های دانش بنیان نیز دیگر 

بازیگران زیست بوم فناوری و نوآوری فولاد مبارکه هستند.
وی با اشاره به اینکه بر اساس مطالعات صورت گرفته به این نتیجه 
رسیدیم که زنجیره زیست فناوری و نوآوری فولاد مبارکه نیازمند تأمین 
منابع است، گفت: از سال 99 قرار شد mstid تبدیل به توسعه دهنده 
فناوری شود، ولی حرکت ما به سمت تبدیل شدن به صندوق پژوهش و 

نوآوری فولاد مبارکه بسیار زود انجام گرفت.
پالیزدار تصریح کرد: تحول دیجیتال، پایداری و اقتصاد چرخشی از 
محورهای سرمایه گذاری ماست که این حرکت همراه با در نظر گرفتن 

مگاترندهای صنعت فولاد لحاظ می شود.
کید کرد: ما با  مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه تأ
شناسایی خلأهای فناوری در تلاش هستیم تا با درگیر کردن شرکت های 
معدنی، مهندسی و سایر ذی نفعان این حوزه، به تکمیل تکنولوژی هایی 
که به دنبال دست یابی به آن ها هستیم مبادرت کنیم و در مرحله بعد، این 
هماهنگی با همه دانشگاه ها، پارک های علم و فناوری و سایر اثرگذاران در 

زیست بومی نیز انجام می شود.
کنون در 39  وی عنوان کرد: ما حدود 700 طرح فناورانه را بررسی و هم ا
طرح فناورانه سرمایه گذاری کرده ایم که بسیاری از این طرح ها با حضور 

در استان های مختلف کشور صورت گرفته است.
پالیزدار با بیان اینکه این طرح ها در رویدادی تحت عنوان »فولادی شو« 
در قالب برنامه های دوروزه و پیش رویدادهای چندروزه با حضور 
کنون این رویداد  شرکت های فناور استان ها استخراج می شود، گفت: تا
، خراسان رضوی، سمنان، زنجان، هرمزگان،  در 9 استان تهران، البرز

اصفهان، فارس آذربایجان شرقی برگزار شده و در روزهای 8 و 9 آبان ماه 
ک برگزار خواهد شد. نیز در ارا

وی افزود: ما بیشتر دستاوردهای خود را با حداقل سه دانشگاه به 
ک می گذاریم و آن ها را با اساتید دانشگاه از نظر فناوری چک  اشترا
می کنیم. ارتباط مستمر با دانشگاه ها در دستور کار جدی ماست و 

ازاین رو با 16 دانشگاه کشور ارتباط مستمر داریم.
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه درباره »مسیر 
زاینده« اظهار کرد: این رویداد اسفندماه سال 1401 برگزار شد و در آن زمان 
7 هزار شرکت دانش بنیان در سطح کشور وجود داشت که از این تعداد با 
400 شرکت ارتباط برقرار کردیم و بیش از 1500 عضو این شرکت ها در قالب 

یک برنامه سه روزه با زیست بوم فناوری فولاد مبارکه آشنا شدند.
کنون رویدادی به نام »تکنوتور« در سراسر کشور و  وی توضیح داد: هم ا
شرکت های فولادی در حال برگزاری است که شرکت های سرمایه پذیر ما 

دستاوردهای خود را برای افزایش همکاری ها ارائه می کنند.
پالیزدار گفت: امروز سرمایه گذاری های متنوعی در بسیاری از حوزه های 
تکنولوژی صنعت فولاد در حال انجام است که هرکدام از این ها در مراحل 
مختلفی هستند تا به نتیجه لازم برسند. این سرمایه گذاری ها در بسیاری 
از استان های کشور در حال انجام است که در آینده نزدیک تعدادی از 

استان ها به آن اضافه می شوند.
کز نوآوری در دانشگاه ها یکی دیگر از دستاوردها و  وی افزود: ایجاد مرا
فعالیت های صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه است که 
به زودی تعداد آن ها در کشور به 7 واحد می رسد که این اتفاق منجر به 
کوسیستم علمی کشور می شود. علاوه بر این،  چنین  تحریک عرضه در ا
ارتباطاتی باعث اعطای گرنت ها به پایان نامه های دانشجویی شده است.

۶۸ میلیارد تومان گرنت در صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه مصوب شده است

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه خاطرنشان 
کنون 68 میلیارد تومان گرنت مصوب کرده ایم، به 15 دانشگاه  کرد: تا
حدود 35 میلیارد تومان گرنت داده ایم و برای مثال دانشگاه صنعتی 
کنون 16 میلیارد تومان گرنت گرفته و خروجی آن 180 پایان نامه  اصفهان تا

است.
وی ادامه داد: توسعه زیرساخت زیست بوم نوآوری نیز به خاطر 
محدودیت های موجود در کشور در دستور کار قرار گرفته که شامل 
پروژه های مختلفی در برخی استان های کشور است و بخشی از این 

سرمایه گذاری ها از طریق معافیت های مالیاتی گرفته می شود.
پالیزدار تصریح کرد: باید این فرهنگ در کشور نهادینه شود که هرجا 

خلق ارزش انجام می شود باید سرمایه گذاری خطرپذیر نیز انجام شود.
وی با بیان اینکه فعالیت های صورت گرفته در صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه می توان به همه شرکت های فولادی کشور تسری 
گذاری سهام خود به شرکت های صنعتی و  یابد، افزود: ما آمادگی وا

معدنی را داریم.
به گفته مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه این 
کنون حدود 978 میلیارد تومان در 43 شرکت دانش بنیان  صندوق تا
سرمایه گذاری کرده است. از این تعداد 18 شرکت در سال 1401، 22 شرکت 

در سال 1402 و 3 شرکت نیز در سال 1403 بوده است.

سمیه خلوصی
معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو

یحیی پالیزدار
مدیرعامل صندوق 

سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه

جایزه ملی تعالی نگهداری ایران فرایندی است که 
طی آن هر سال به برترین سازمان های ایرانی حائز 
شرایط در بخش های مختلف )مطابق طبقه بندی 
جایزه( که در زمینه ایجاد، ارتقا و نهادینه سازی 
فرهنگ نگهداری خود فعالیت های چشمگیری 
را انجام داده اند، گواهینامه، تقدیرنامه یا تندیس 

جایزه نگهداری از طریق همایش اعطا می گردد

سفر سریلانکا

بهنام کاویانی، رئیس محیط زیست فولاد مبارکه
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افتتاح آموزشگاه مهرآفرین

 به همت شرکت فولاد سنگان

خبر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

با حضور معاون بهره برداری و معاون سرمایه های 
سنگان،  فولاد  اجتماعی  مسئولیت های  و  انسانی 
مدیران و رؤسای ادارات شهرستان خواف و ناظران اداره 
نظارت نوسازی استان خراسان رضوی، آیین افتتاح 
آموزشگاه سه کلاسه مهرآفرین فولاد سنگان شهر سده 
که با مشارکت شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان و با 
هدف توسعه فضاهای آموزشی در سطح شهرستان 

خواف احداث شده است، برگزار شد.
 بــه گــزارش خبرنــگار روابــط عمومــی فــولاد ســنگان، هــادی 
احمــدی، رئیــس نظــارت اداره نوســازی اســتان خراســان رضــوی 
در آییــن افتتــاح 3 کلاس درس شــهر ســده ضمــن تبریــک هفتــه 
اولیــا و مربیان گفــت: هــر کار بزرگی کــه بخواهیم انجــام دهیــم، راه 
گر بخواهیم کشــور پیشــرفت کنــد، باید  آن از مدرســه می گــذرد و ا

ــد. ــاد باش ــدارس آن آب م
 در ادامــه ایــن آییــن، شمســی نیا، معــاون بهره بــرداری فــولاد 
ســنگان گفــت: ایــن شــرکت در ادامــه نهضــت مدرسه ســازی و 
اهتمــام بــه مســئولیت های اجتماعــی ایــن بــار در نقــش یــک 
شــرکت شــهروند توانســت مدرســه مهرآفریــن شــهر ســده را 

افتتــاح کنــد.
 وی ضمــن قدردانی از پشــتیبانی های مدیرعامل فولاد ســنگان 
در ایــن زمینه گفــت: ان شــاءالله بــا ادامــه این روند شــاهد توســعه 

زیرســاخت های آموزشــی در شهرســتان خواف باشــیم.
، رئیــس اداره آموزش وپــرورش خــواف، ضمن   در ادامــه غلام پــور
قدردانی و همراهی همیشــگی خیرین و شــرکت صنایع معدنی 
ــهر  ــه کلاس در ش ــن س ــاح ای ــا افتت ــروز ب ــت: ام ــنگان گف ــولاد س ف
ســده تعــداد کلاس هــای افتتاح شــده بــه عــدد 179 رســیده و 
تعــداد 269 کلاس درس در حــال ســاخت و در مرحلــه انعقــاد 
تفاهم نامــه اســت کــه طــی برنامه ریزی هــای انجام شــده از 
تاریــخ 1 آبــان مــاه 1403 تــا تاریــخ 24 تیرمــاه 1404 هــر سه شــنبه 
ــتان  ــطح شهرس ــر در س ــی دیگ ــای درس ــاح کلاس ه ــاهد افتت ش

خواهیــم بــود.

بازدید مدیران ایریتک از فولاد مبارکه برای 

تقویت همکاری های پروژه ای

مدیران ارشــد شــرکت ایریتک از کارخانه فــولاد مبارکه 
بازدید کردند.

به گــزارش خبرنگار فــولاد و به نقــل از دنیای معدن، ایــن بازدید 
به منظور برقراری همکاری و هماهنگی بیشتر در زمینه پروژه ها 
و تبــادل تجربیــات، انجــام شــد. در ایــن جلســه، راهکارهــای 
بهینه ســازی فرایندها و ارتقای کیفیت خدمــات و موارد مرتبط 

با نیروی انسانی حاضر در پروژه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
همچنین در ایــن بازدید از محــل تجهیز کارگاه شــروع عملیات 

اجرای ناحیه wtp افزایش ظرفیت پروژه مدول f دیدن کردند.

برگزاریمحفلادبی»پنجره«
محفل ادبی »پنجره« هم زمان با سالروز بزرگداشت 
خواجه شمس الدین محمد شیرازی، غزل سرای 
بزرگ، متخلص به حافظ و ملقب به لسان الغیب 
شامگاه روز جمعه 20 مهرماه با حضور معاون سرمایه انسانی، مدیران 
روابط عمومی و آموزش و توسعه سرمایه انسانی و جمعی از ادبا، 
شعرا و حافظ دوستان و خانواده بزرگ فولاد مبارکه اعم از شاغلان، 

بازنشستگان، پیمانکاران و خانواده ایشان برگزار شد.
مهدی مقیمی، کارشناس واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی 
فولاد مبارکه، با اعلام این خبر گفت: با عنایت به اینکه خانواده بزرگ 
فولاد مبارکه در بسیاری از عرصه ها ازجمله حوزه هنر از استعدادهای 
بی نظیری برخوردارند، واحد آموزش شرکت بر آن شد تا باهدف 
استعدادیابی، »محفل ادبی پنجره« را به عنوان آغازی بر یک حرکت 
فرهنگی در زمینه شعر و ادبیات برگزار کند و زمینه شناسایی و پرورش 
استعدادهای ادبی خانواده بزرگ فولاد مبارکه را به گونه ای فراهم سازد 
که ضمن حمایت از هنرمندان و کمک به شکوفا شدن استعدادهای 
آن ها، امکان تولید آثار ارزشمند هنری در قالب هسته های خودگردان 

و مستقل فراهم گردد.
وی از تداوم برگزاری چنین محافلی خبر داد و تصریح کرد: سلسله 
جلسات ادبی بعدی در حال تدوین است؛ ازاین رو متقاضیانی که 

داوطلب حضور در محفل ادبی پنجره هستند منتظر فراخوان بعدی 
این طرح باشند.

مجموع ۱۷۰ اثر ارسالی به صورت ناشناس و دارای کد 
شناسه، مورد ارزیابی هیئت داوران دبیرخانه قرار گرفت

مینا عابدینی، کارشناس واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی نیز در 
پاسخ به سؤال چگونگی ارزیابی آثار ارسال شده اضافه کرد: طی فراخوانی 
از خانواده های شاغلان، بازنشستگان و پیمانکاران شرکت دعوت به 
عمل آمد تا در محفل ادبی پنجره مشارکت کنند و در موضوعات کارگر، 

اصفهان، ایران و موضوع آزاد، آثار خود را ارسال نمایند.
وی با اشاره به نتایج برگزاری این محفل ادبی افزود: مجموع 170 اثر 
ارسالی به صورت ناشناس و دارای کد شناسه، مورد ارزیابی هیئت داوران 
دبیرخانه قرار گرفت و در این میان 10 اثر به عنوان آثار برگزیده به شرکت 
فولاد مبارکه اعلام شد و در نهایت در آیینی با حضور کلیه شرکت کنندگان و 
معاون سرمایه انسانی و مدیران روابط عمومی و آموزش و توسعه سرمایه 
انسانی فولاد مبارکه، فرصت خواندن اشعار و آثار برای هنرمندان فراهم 

و از ایشان تجلیل شد.
به گفته عابدینی، مشارکت فعال کارکنان، همسران و فرزندان ایشان 
در رده های سنی 6 تا 65 سال و به طورکلی تنوع جمعیت شناختی 
مشارکت کنندگان در رده های شغلی از مدیریت تا کارمند، اپراتور و 

تعمیرکار از نقاط قوت برگزاری این محفل ادبی بوده است. در این فرایند 
میزبان همسران و فرزندان کارکنان بودیم و اشتیاق آن ها برای ارائه آثار 
خود و مشارکت در این برنامه، از وجود ظرفیت و استعداد بالای فرهنگی 
نزد خانواده فولاد مبارکه حکایت دارد و مسئولان آموزش و مدیریت 
ارشد سازمان را بر آن می دارد که به صورت گسترده تر در دیگر شاخه های 

فرهنگی برنامه ریزی مناسبی داشته باشد.
گفتنی است در این آیین، حامد عسگری، نویسنده و شاعر مجموعه 
کتاب های »حال و حوایی از ترنج و بلوچ«، »خانمی که شما باشید«، 
»سرمه ای«، »پری شب«، »دفتر ترانه«  علاوه بر همکاری در اجرا و 
تسهیلگری برگزاری این برنامه در خصوص اهمیت پرداختن به هنر اظهار 
داشت: هنر بخشی از هویت یک فرهنگ و اصالت تاریخی یک سرزمین 
است. هنر زاده رنج، تأملات و تعمقات نسلی از مردمانی است که در روزگار 

مشترکی زیسته اند و معنایی خلق کرده اند.
همچنیــن در ایــن مراســم هنرمنــد پیش کســوت خــط و خوشنویســی 
مهــدی فروزنــده از اســاتید بنــام حــوزه هنــر پایتخــت هنــر و فرهنــگ، 
شــهر اصفهــان و عضــو شــورای عالی انجمــن خوشنویســان ایــران کــه 4 
بــار دیــوان حافــظ را بــا تصحیــح ناتــل خانلــری خطاطــی کرده انــد حاضــر 
بــود و شــرکت فــولاد مبارکــه به عنــوان دوســتدار فرهنــگ و خانــواده از 

ــرد. ایشــان تجلیــل ک

با هدف استعدادیابی در خانواده بزرگ فولاد مبارکه انجام شد؛

در یکی دیگر از سلسله برنامه های رادیوفولاد، رسول 
شفیع زاده، مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه، 
میهمان این برنامه بود و اقدامات و دستاوردهای این 

بخش را چنین تشریح کرد:
در فولاد مبارکه واحد حمل ونقل پشتیبانی و واحد 

برنامه ریزی، فروش و حمل محصولات در حال فعالیت اند. این 
دو قسمت چه تفاوتی با هم دارند؟

مأموریتی که ما در ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه داریم ارائه 
خدمـات حمل ونقـل در فرایند تأمیـن مـواد اولیه و تحویـل محصولات 
صادراتـی )به صـورت ریلـی( و همچنیـن ارائـه خدمـات حمل ونقـل در 
طول زنجیره تولید داخل فنس فولاد مبارکه برای حمل مواد موردنیاز، 
قطعـات، تجهیـزات، حمـل سـرباره و ضایعـات اسـت. بـرای انجـام ایـن 
وظایف ما سـه واحد عملیاتـی و یک واحد پشـتیبانی فنی داریـم. واحد 
عملیاتـی اول، واحـد حمـل مـواد اولیـه و محصـولات اسـت کـه وظیفـه 
حمـل مـواد اولیـه از سراسـر کشـور بـه فـولاد مبارکـه بـه شـکل جـاده ای و 
ریلی و حمل محصـولات صادراتی را که قرار اسـت به صـورت ریلی حمل 
شود مدیریت می کند. محصولات ما دو دسته مشتری دارد: مشتریان 
داخلـی و مشـتریان خارجـی. بـرای مشـتریان داخلـی، حمـل بـه عهـده 
خـود مشـتری اسـت و واحـد برنامه ریـزی کـه در مجموعـه فروش اسـت 
برنامه ریزی حمل را انجام می دهد. برای مشتریان خارجی که صادراتی 
هستند، ما حمل ریلی را مدیریت می کنیم. حمل جاده ای نیز بر عهده 

واحد فـروش اسـت.
در فولاد مبارکه سالانه چند تن حمل انجام می شود؟

در مجموع، در واحد حمل مواد اولیه )مشتمل بر گندله، کنسانتره نرمه 
و زبره و بریکت( و محصولات سالانه حدود 15 میلیون تن حمل انجام 
می شود که در شش ماهه اول امسال رشد 19 درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل داشته است. این عدد قابل توجهی است و مدیریت و 
اجرای این حجم از عملیات کار عظیمی است که از همه نیروهای امانی 

و پیمانی که با ما کار می کنند تشکر می کنیم.
حمل ریلی

در مجموعه واحد حمل مواد اولیه و محصولات، مدیریت حمل ریلی 
مواد اولیه از ایستگاه حسن آباد، یعنی ایستگاهی که مواد اولیه را تحویل 
می دهد و محصولات را تحویل می گیرد، انجام می شود. در این خصوص 
15 لوکوموتیو مانوری داریم. در این مجموعه یک تعمیرگاه لوکوموتیو هم 
داریم که نگهداری و تعمیرات لوکوموتیو و ریل و ابنیه را انجام می دهد. در 
حوزه حمل آهن اسفنجی، با توجه به محدودیت های انرژی که تولید این 
محصول را در زمستان با چالش جدی مواجه می کند خوشبختانه 45 
درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل ثبت شده است. در زمینه 
حمل گندله نیز رشد 32 درصدی رقم خورده است. توسعه حمل ریلی از 
مباحث بسیار مهم و مطرح در صنعت فولاد کشور است و علی رغم همه 

چالش ها، در 6 ماه اول سال حدود 3.5 میلیون تن مواد اولیه به صورت 
ریلی در فولاد مبارکه حمل شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

7 درصد رشد داشته است.
از نظر تأمین مواد اولیه برای فولاد مبارکه منطقه سنگان بسیار کلیدی 
است؛ اما متأسفانه زیرساخت های ریلی و جاده ای در آن منطقه ضعیف 
گرچه با پیگیری های زیاد فولاد مبارکه ظرفیت حمل در این  است، ا

بخش 46 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است.
واحد حمل و فراوری سرباره

به  فولادسازی  کوره های  از  پاتیل برها  به وسیله  سرباره  حمل 
حوضچه های خنک سازی سرباره و جداسازی قراضه از سرباره و 
 حمل سرباره سرد و قراضه به دپوهای مربوطه با مکانیسم های 

ً
مجددا

خاصی انجام می شود. بالطبع تعمیرگاه اقدامات مربوط به تعمیر و 
نگهداری پاتیل برها را بر عهده دارد. دو شاخص کلیدی در این مجموعه 
شامل میزان توقف لازم برای تعویض پاتیل و تناژ حمل سرباره است. در 
شش ماهه نخست سال جاری زمان تعویض پاتیل زیر کوره ها رکورد 
تاریخی 0.02 دقیقه است؛ همچنین حدود 1 میلیون تن سرباره حمل 

سرباره در این بازه زمانی حمل شده است.
واحد حمل ونقل جاده ای

 ایـن واحـد تأمیـن مکانیسـم ها در طـول زنجیـره تولیـد داخـل فنـس 
فولاد مبارکـه را بـه عهـده دارد. در ایـن مجموعه حـدود 800 مکانیسـم 
مدیریت می شود که هم فرایندهای تولید و هم فرایندهای تعمیرات 
و پشـتیبانی را حمایت می کنـد. به صورت کلی در شـش ماهه نخسـت 
حـدود 3.380 میلیـون تن حمـل داخلی داشـتیم کـه رشـد 4 درصدی 
نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته داشـته اسـت. سـالیانه حـدود 
1.200 میلیـون ماشین سـاعت نیـز مکانیسـم در اختیـار نواحـی قـرار 

می دهیـم.
واحد پشتیبانی فنی

این واحد کلیه فرایندهای بهره برداری و نگهداری و تعمیرات 3 واحد 
عملیاتی را پشتیبانی می کند.

با توجه به حجم زیاد فعالیت ها در حوزه حمل ونقل و 
جابه جایی ها وضعیت ایمنی در این بخش چگونه است؟

برای کسب نتایج بهتر در این زمینه بر سه حوزه مکانیسم ها، محیط 
کار مکانیسم ها و تقویت و بهبود رفتار ایمن کارکنان متمرکز شده ایم. در 
نتیجه اقدامات در این سه بخش، سال گذشته رتبه سوم ایمنی را بین 

نواحی تولید و تعمیرات شرکت به دست آوردیم.
اقدامات موردنیاز برای بهبود شرایط محیط کاری کارکنان 

در حوزه حمل ونقل و پشتیبانی چیست؟
 برای فعالیت ایمن نیروی انسانی، ابتدا باید بر آموزش آن ها سرمایه گذاری 
و برنامه ریزی کرد، مخصوصاً در حوزه پیمانکاران، زیرا حجم زیادی 
از فعالیت ها به صورت پیمانکاری اداره می شود. عمدتاً هدف ما این 

است که خطاهای انسانی کم شود و در این زمینه اقدامات لازم در حال 
انجام است.

گلوگاه حوزه حمل ونقل پشتیبانی چیست که اگر رفع شود 
می تواند رشد چشمگیری به عملکرد شما ببخشد؟

در حال حاضر با 4 چالش عمده در مجموعه حمل ونقل و پشتیبانی 
مواجهیم. حجم حمل جاده ای مواد اولیه ما افزایش پیدا کرده و صنعت 
فولاد به گونه ای طراحی شده که باید مواد اولیه آن به صورت ریلی حمل 
شود. درعین حال در بسیاری از بخش ها به شبکه ریلی کشور متصل 
نیستیم. دوم اینکه زیرساخت ها و ناوگان ریلی کشور متناسب با تقاضای 
حمل بار توسعه پیدا نکرده است. در مورد تعدد منابع، حمل ترکیبی و 
توسعه آن را برنامه ریزی کردیم و اقدامات خوبی در این خصوص انجام 
گرفته که فعال کردن دو سکوی جدید در منطقه مهیار و سلطانیه بخشی 
از این اقدامات است. همچنین در حوزه زیرساخت های ریلی، فولاد 
مبارکه اقدامات خوبی انجام داده و خرید و بهره برداری از 50 دستگاه 
لوکوموتیو سنگین ساخت داخل با نگاه حمایت از صنایع داخلی از آن 
جمله است که صرفه جویی بیش از 150 میلیون لیتر گازوئیل در سال را 
نیز به همراه داشته و درعین حال از نظر زیست محیطی هم نتایج خوبی 
کراتی  در پی داشته است. در حوزه توسعه زیرساخت های ریلی هم مذا
با راه آهن جمهوری اسلامی و وزارت راه و شهرسازی انجام شده است. 
چالش دیگر فرسودگی مکانیسم هاست که به شدت بر حوزه های ایمنی 

و محیط زیست تأثیرگذار است.
در حوزه تحول دیجیتال چه اقداماتی در این واحد انجام 

شده است؟
از چهار پروژه  تعریف شده در حوزه لجستیک هوشمند،  یک پروژه مربوط 
به حمل سرباره، یک پروژه مربوط به حمل ونقل داخل فولاد مبارکه و دو 

پروژه مربوط به حمل مواد اولیه به صورت ریلی و جاده ای است.
بومی سازی چقدر در جریان رفع نیازهای شما تأثیرگذار 

است؟
گزیریم به سمت   برای مکانیسم هایی که ملکی فولاد مبارکه است نا
بومی سازی حرکت کنیم، چون تأمین قطعات بسیار مشکل است. یکی 
از حوزه هایی که برای بومی سازی در آن اقدام کرده ایم تأمین قطعات 
لوکوموتیوهای مانوری ساخت اروپاست که صرفاً 15 دستگاه از آن ها در 

کشور وجود دارد و قطعات آن قابل تأمین نیست. 
سخن آخر؟

اهداف استراتژیک حوزه حمل ونقل و مجموعه پشتیبانی فولاد 
مبارکه سه هدف کلیدی است: اول توسعه حمل ریلی؛ دوم جایگزینی 
مکانیسم های فرسوده که به سرمایه گذاری بالایی نیاز دارد و سوم 
پیاده سازی لجستیک هوشمند است که که یک الزام برای فولاد مبارکه 
محسوب می شود و انتظار می رود سایر بخش های شرکت این امور را در 

رسیدن به اهداف یادشده یاری کنند.

 برای مکانیسم هایی که ملکی فولاد مبارکه است
یم به سمت بومی سازی حرکت کنیم  ناگزیر

مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه:

در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی انجام شد؛

رسول شفیع زاده، مدیر حمل ونقل و پشتیبانی

غبارگیر مدرن سرند احیا مستقیم ۱ مجتمع ذوب آهن بیستون و کنترل کامل انتشار غبار دراین واحد
به گزارش ایراسین، ابراهیم بلادی، مدیر کارخانه ذوب ریخته گری مجتمع ذوب آهن بیستون گفت: طراحی غبارگیر بک فیلترجت پالس مجتمع ذوب آهن بیستون توسط شرکت »زیست فیلتر« از شرکت های معتبر طراحی و ساخت غبارگیر در سطح خاورمیانه انجام شده است. صد درصد ساخت غبارگیر در شرکت 

جهان صنعت کرمانشاه انجام شده و با ظرفیت ۳۷۰ هزار مترمکعب در ساعت قدرت مکش قادر به جمع آوری غبار، دود و ذرات معلق در هوای تولید کوره القایی است.

مهدی مقیمی
کارشناس واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی

مینا عابدینی
 کارشناس واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی
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خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

مدیرعامل شرکت فولاد تاراز در خصوص میزان 
پیشرفت پروژه احداث واحد اسیدشویی این شرکت 
اظهار داشت: این با ظرفیتی بالغ بر 500 هزار تن در 

سال، در آستانه بهره برداری کامل قرار گرفته است.
محمد خوش خلق در مصاحبه با خبرنگار روابط عمومی و امور بین الملل 
کلنگ احداث این واحد،  هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان افزود: 
فروردین ماه سال گذشته به زمین خورد و هم زمان با تکمیل ساختمان، 
تجهیزات لازم خریداری و درنهایت پس از 4.5 ماه تلاش شبانه روزی 
کارکنان شرکت، فرایند نصب هم به اتمام رسید و اولین کلاف های آن 

تولید شد.
، سومین خط  خوش خلق با بیان اینکه خط اسیدشویی فولاد تاراز
اسیدشویی بزرگ کشور خواهد بود، عنوان کرد: این خط با ظرفیت تولید 
500 هزار تن محصول در سال، پس از خط 1.4 میلیون تنی فولاد مبارکه 

و خط 550 هزار تنی فولاد غرب آسیا، در رتبه سوم کشور قرار می گیرد و 
این شرکت را قادر خواهد ساخت تا ضمن تأمین نیاز خود، با استفاده از 
ظرفیت مازاد ایجادشده بخشی از نیازهای شرکت های تابعه فولاد مبارکه 

به اسیدشویی را نیز پوشش دهد.
مدیرعامل فـولاد تاراز بـا تشـریح روش اسیدشـویی در این خـط، اذعان 
کـرد: خـط مذکـور از نـوع اس ام ای کانتینیـوس پوش پـول بـا روش 
شست وشـوی حوضچه هـای غوطـه وری اسـت کـه نسـبت بـه روش 
اسـپری نـازل، مقرون به صرفه تـر اسـت و تعمیـر و نگهـداری راحت تـری 
دارد و بـا توجـه بـه زمـان تعمیـرات کمتـر، می توانـد بازدهـی مناسـبی بـه 

همـراه داشـته باشـد.
وی با توضیح جایگاه اسیدشویی در خط تولید تصریح کرد: این خط، 
پـس از پروسـه نـورد گـرم و خـط آنلینـگ و قبـل از پروسـه نـورد سـرد قـرار 
می گیـرد و در نهایـت، محصـول پـس از نـورد سـرد می توانـد تبدیـل بـه 

ورق هـای پوشـش دار ماننـد گالوانیزه یـا ورق رنگی شـود.
خوش خلـق بـا بیـان اینکـه تمـام سیسـتم های نـوردکاری در ایـران 
می توانند مشـتری بالقوه خط اسیدشـویی فـولاد تاراز باشـند، گفـت: با 
توجه به اینکـه تمامی خطـوط اسـتفاده کننده از ورق های پوشـش دار، 
نیازمنـد فراینـد اسیدشـویی هسـتند، فـولاد تـاراز فضـای مناسـبی برای 
کسـب درآمـد بیشـتر از ایـن طریـق خواهـد داشـت و حتـی می توانـد در 
زمان مناسـب نبودن بـازار محصـولات گالوانیزه، مسـیر جایگزینـی برای 

درآمدزایـی داشـته باشـد.
مدیرعامل فولاد تاراز خاطرنشان کرد: امیدواریم با به ثمر نشستن 
طرح های توسعه ای، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده ناشی از توسعه زنجیره 
و کاهش بهای تمام شده محصول، ارزش مالی سهام سهام داران که با 
مشارکت در افزایش سرمایه، منافع بلندمدت سرمایه گذاری را به منافع 

کوتاه مدت تورمی ترجیح داده اند، افزایش یابد.

فولادتـارازدرآستـانهبهرهبـرداریازسومینواحداسیدشوییبزرگکشور
مدیرعامل شرکت فولاد تاراز خبر داد؛

راهیابی تیم ایریسا به فینال مسابقات 

رویداد المپیک فناوری

لزوم چاره اندیشی برای تأمین گاز واحدهای 

احیا مستقیم فولادسازان کشور در زمستان

به همت معاونت علمی ریاست جمهوری و پارک 
فناوری پردیس برای اولین بار در ایران، رویداد بزرگ المپیک 
فناوری با هدف رقابت افراد در پنج رشته اصلی شامل امنیت 
سایبری، هوش مصنوعی، برنامه نویسی، رباتیک و پهپاد 

برگزار می شود.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت ایریســا، میزبان ایــن رقابت ها 
کادمی راوین، مجری رشته امنیت  پارک فناوری پردیس است و آ
ســایبری اســت. مرحلــه اول ایــن رقابت هــا به صــورت آنلایــن از 
ساعت 9 صبح روز 12 مهر تا ساعت 9 صبح روز 13 مهر برگزار شد. 
چالش های ایــن رقابــت CTF در شــش دســته وب، رمزنگاری، 
کســپلویت، فارنزیک، مهندســی معکوس و ســخت افزاری قرار  ا

داشت.
شرکت ایریســا با تیمی متشــکل از کارشناســان واحد کسب وکار 
امنیــت ســایبری ازجمله حســین معظــم، امیرفرزام حســینی، 
امیرحســین فولادی، محمدحســین هراتیــان و محمدمهدی 

برجسته در این رقابت جذاب شرکت کرد.
گفتنی است در مرحله اول این مسابقه 389 تیم از سرتاسر ایران 
ثبت نام کردند که 164 تیم موفق به کسب امتیاز شدند. در این 
میان تیم شرکت ایریسا موفق به کسب 3849 امتیاز و رتبه ششم 

شده است.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: با تلاش و همت 
گان در واحد احیا مستقیم توانستیم با  کارکنان فولاد هرمز
رکوردشکنی های بی سابقه، قله های موفقیت تولید را یکی 

پس از دیگری فتح کنیم.
عطاالله  هرمزگان،  فولاد  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
معروفخانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان، به همراه جمعی از 
معاونان و مدیران شرکت، ضمن دیدار صمیمانه با کارکنان 
واحد احیا مستقیم، از تلاش آن ها در تولید شش ماهه و 

رکوردشکنی های پی درپی آن ها تجلیل کرد.
معروفخانی در این بازدید، ضمن اشاره به شرایط سخت تولید 
در تابستان برای واحدهای فولادسازی، بیان کرد: در سال 
جاری میزان قطعی برق بیشتر از سال های گذشته بود و ناچار 
به تعطیلی کامل واحد فولادسازی شدیم؛ اما به هیچ عنوان 
منفعل نشدیم و به صورت فرصت طلبانه عملیات تعمیرات 
برنامه ریزی شده سالانه )شات دان( را به بهترین نحو ممکن 

انجام دادیم که شایسته قدردانی است.
کارکنان واحدهای  وی افزود: عملکرد و تلاش جهادگونه 
تولیدی در فولاد هرمزگان با وجود شرایط سخت آب وهوایی 
استان هرمزگان و گرمای طاقت فرسای تابستان باعث شد 
شاهد رکوردشکنی های پیاپی در واحد احیا مستقیم باشیم و 
بالاترین میزان تولید 6 ماه آهن اسفنجی در تاریخ فولاد هرمزگان 

را رقم بزنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در ادامه ابراز امیدواری کرد در 
سال های آینده شاهد کاهش محدودیت های برق و گاز باشیم 
که  تا بتوانیم با تمام توان محصول تولید و رکوردشکنی کنیم؛ چرا
فولاد هرمزگان ثابت کرده است هرگاه محدودیت انرژی نداشته 
باشد، رکوردهای تولید را بسیار فراتر از ظرفیت اسمی ثبت و 

قله های افتخار را یکی پس از دیگری فتح می کند.
معروفخانی در پایان خاطرنشان کرد: با تدابیر اندیشیده شده 
به ویژه انجام عملیات شات دان در تابستان، امیدواریم باز 
کنون  هم با کاهش محدودیت ها رکوردشکنی کنیم؛ اما از هم ا
نگرانی ها در مورد قطعی گاز برای فصل سرما آغاز شده که انتظار 
داریم پیش از فرارسیدن سرما، از سوی دولتمردان برای تأمین گاز 
واحدهای احیا مستقیم فولادسازان کشور در زمستان تدابیری 

اندیشیده شود.
گفتنی است در این بازدید سرپرست معاونت بهره برداری و مدیر 
واحد احیا مستقیم شرکت فولاد هرمزگان گزارشی درباره عملکرد 
گون و تدابیر اندیشیده شده  این واحد، اجرای پروژه های گونا

برای رکوردشکنی به مدیرعامل و همراهان ارائه کرد.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان
 در بازدید از واحد احیا مستقیم مطرح کرد:

تعامل علمی و ارتقای مهارت ها؛ رکن اصلی پیوند شرکت فولاد سنگ مبارکه با نظام مهندسی معدن

معرفی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به عنوان واحد نمونه صنعتی استان

اعضای نظام مهندسی معدن استان اصفهان، با 
هدف ارتقای دانش و مهارت در نظام مهندسی، 
برقراری تعامل مؤثر بین معادن و صنایع معدنی و 
نظام مهندسی و تبادل تجربیات علمی و عملی روز پنج شنبه 2۶ مهرماه 

از شرکت فولادسنگ مبارکه بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولادسنگ، در ابتدای این بازدید، 
امیرحسین کریمدادی، مدیرعامل شرکت فولادسنگ، در جلسه ای 
تاریخچه، چشم انداز، فعالیت ها و دستاوردهای این شرکت را تشریح 
کرد و گفت: شرکت فولادسنگ مبارکه بزرگ ترین واحد آهک ساز کشور 
و تأمین کننده مواد معدنی موردنیاز صنعت فولاد کشور است که با 
هدف تأمین مواد اولیه برای شرکت فولاد مبارکه و سایر صنایع وابسته 
تأسیس شده و افزایش بهره وری و بهبود کیفیت محصولات با استفاده 

از فناوری های نوین را هدف گذاری کرده است.
کریمدادی با اشاره به برنامه های استراتژیک شرکت، افزود: در تلاشیم تا با 
کز علمی و صنعتی مرتبط با معدن و صنایع معدنی، از جمله  تعامل با مرا

سازمان نظام مهندسی معدن استان اصفهان و بهره گیری از علم روز، 
فرایند استخراج و تولید را بهینه کنیم. بر این باوریم که این اقدامات نه تنها 
به افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها منجر می شود، بلکه به تاب آوری در 

حوزه صنعت و معدن نیز کمک خواهد کرد.
وی از چنین بازدیدهایی به عنوان گامی مؤثر در راستای تقویت دانش 
و مهارت های کارکنان شرکت و همچنین اعضای نظام  مهندسی معدن 
و افزایش همکاری های علمی و پژوهشی بین معدن و صنایع معدنی و 

جامعه مهندسی یاد کرد.
ایمنی و  بر جایگاه  کید ویژه  تأ با  مدیرعامل شرکت فولادسنگ، 
کارکنان و حفظ  کرد: ایمنی  محیط زیست در فولاد سنگ تصریح 
محیط زیست از اولویت های اصلی شرکت است. تمامی فعالیت ها 
با رعایت استانداردهای ایمنی و کاهش اثرات زیست محیطی انجام 
می شود و در این راستا، سرمایه گذاری های زیادی در تجهیزات و 
آموزش های تخصصی صورت گرفته است. ما معتقدیم که می توان با 

رعایت اصول ایمنی و زیست محیطی، به توسعه پایدار دست یافت.

در ادامه، آیت الله ستوده، رئیس هیئت مدیره نظام مهندسی معدن 
استان اصفهان، اظهار داشت: ما یک مجموعه کارهای دانشی را 
کرده ایم و به دنبال حمایت و تعامل با سازمان های مربوطه  آغاز 
هستیم. انتظار ما این است که ارتباط متقابل با سازمان هایی همچون 

نظام مهندسی معدن تقویت شود.
کیــد ریاســت جدیــد ســازمان، رویکــرد مــا  وی افــزود: بــا عنایــت بــه تأ
حرکت به سمت آموزش محور شــدن تغییر یافته اســت. در این راستا، 
برنامه ریزی هایــی بــرای برگــزاری بازدیدهــای علمــی و پژوهشــی انجــام 

شــده کــه اولیــن نمونــه آن در شــرکت فولادســنگ برگــزار گردیــد.
رئیــس هیئت مدیــره نظام مهندســی معــدن اســتان اصفهــان تصریح 
کــرد: در شــرکت فولادســنگ مبارکــه، نخبه هــای معدنــی گــرد هــم 
آمده انــد و امیدواریم با راه انــدازی واحد پژوهــش، بتوانیم از تجربیات 
و دانش های موجــود در این مجموعــه معدنی و صنعتی بهــره  گیریم؛ 
که هدف مــا ایجاد یک ارتبــاط تنگاتنگ با اعضا و سازمان هاســت  چرا
تــا نهایتــاً منافــع ملــی تقویــت گــردد. ایــن ســازمان متعلــق بــه تمامــی 

اعضاســت و بــا همــکاری و تعامــل بیشــتر می توانیــم دســتاوردهای 
خوبــی داشــته باشــیم.

گفتنی است در جریان این بازدید اعضای نظام مهندسی معدن از 
واحدهای استخراج و خردایش معدن، آهک سازی و سایر بخش های 
تخصصی شرکت فولادسنگ مبارکه دیدن کردند و مدیران و رؤسای 
واحدهای تولیدی و ستادی شرکت، با توضیحات خود، اعضای سازمان 
نظام مهندسی معدن را با فرایندهای تخصصی و تجربیات عملی شرکت 

معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه آشنا نمودند.
در پایان بازدید، ریاست و اعضای هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی 
معدن استان اصفهان و سایر بازدیدکنندگان از نحوه مدیریت و اجرای 
اصولی و بهینه فعالیت های معدنی در کلیه واحدهای این مجتمع 
و اجرای اصول 5S در این شرکت، قدردانی کردند. مدیرعامل شرکت 
فولادسنگ مبارکه  نیز از برگزاری اثربخش این بازدید آموزشی، تلاش های 
کارکنان در انجام کار تیمی و هم افزایی در دست یابی به اهداف شرکت 

تشکر کرد.

در آیین بزرگداشت روز ملی استاندارد انجام شد؛

آیین گرامیداشت روز ملی استاندارد و معرفی واحد 
روز  چهارمحال وبختیاری  استان  صنعتی  نمونه 
چهارشنبه 25 مهرماه در محل سالن اجتماعات 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی با حضور استاندار، معاون 
، مدیرکل استاندارد، رئیس  هماهنگی امور اقتصادی استاندار
پژوهشکده صنایع غذایی و فراورده های کشاورزی سازمان ملی 
استاندارد، جمعی از مدیران دستگاه های اجرایی استان و مدیران 

بخش صنعت استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری، 
در ابتدای این آیین، مهدی پژوهش مدیرکل استاندارد استان 
چهارمحال وبختیاری، ضمن خیرمقدم به میهمانان بر لزوم افزایش 
سطح همکاری واحدهای صنعتی و تولیدی استان با اداره کل استاندارد 
کید کرد و افزود: ارتقای جایگاه بازرسی بر نحوه استاندارد در سطح  تأ

استان و کشور ضرورت دارد.
در ادامــه، حیــدری اســتاندار چهارمحال و بختیــاری نیز ضمــن ابراز 
خرســندی از حضــور در جمــع مدیــران دولتــی و بخــش صنعــت بــه 
مناســبت روز اســتاندارد خاطرنشــان کــرد: به کارگیــری و نظــارت و 
بازرســی بــر اســتاندارد ازجملــه امــور اولویــت داری هســتند کــه نیــاز 

اســت در ارائــه خدمــات بــه مــردم موردتوجــه قــرار گیرنــد.
وی بر اهمیت توسعه کیفی نظارت استاندارد بر بخش های مختلف تولید 
کید کرد و استاندارد را عامل کلیدی تضمین و ارتقای کیفیت،  و صنعت تأ

توسعه سلامت و حفظ محیط زیست دانست.
استاندار چهارمحال وبختیاری همچنین رعایت دقیق الزامات سازمان 
ملی استاندارد را لازمه توسعه محور شدن سیاست های اقتصادی و 

پیشرفت صنعت، توصیف کرد.
در ادامه برنامه از واحدهای نمونه و موفق در حوزه رعایت الزامات 
ورق خودرو  شرکت  از  همچنین  و  استان  سطح  در  استاندارد 
چهارمحال وبختیاری به عنوان واحد نمونه استان در حوزه استاندارد 

با اهدای لوح سپاس و تندیس تجلیل شد.
گفتنی است شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری تنها تولیدکننده 
محصولات گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازی کشور است 
که با برخورداری از استاندارد ملی و نیز جدیدترین استانداردهای 
بین المللی در حوزه های صنعت فولاد و صنعت استراتژیک خودروسازی 
و همچنین بهره مندی از تکنولوژی روز دنیا توانسته عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده محصولات گالوانیزه ویژه و عامل خودکفایی صنعت راهبردی 

خودروسازی در حوزه محصولات گالوانیزه را به خود اختصاص دهد.

محمد خوش خلق، مدیرعامل شرکت فولاد تاراز

محصول کارخانه آهن اسفنجی ارز آوری خوبی برای کشور و منطقه دارد
به گزارش ایراسین، امیرعلی قلی زاده مدیر کل صنایع معدنی وزرات صمت در بازدید از پروژه کارخانه آهن اسفنجی گفت اظهار کرد: با توجه به شناختی که از منطقه بافق دارم پروژه کارخانه آهن اسفنجی حرکت بسیار خوبی است که در راستای تکمیل زنجیره ارزش افزوده شرکت سنگ آهن مرکزی رقم خورد. این 

پروژه با توجه به طرح های مشابه در مجموعه شرکت سنگ آهن مرکزی پیشرفت بسیار خوبی داشته و محصول کارخانه آهن اسفنجی بافق نیز نتایج خوبی برای ارزآوری کشور و منطقه دارد.



19 اکتبر 2024 15 ربیع الثانی 1446   شماره        1398  شنبه 28 مهرماه 1403    

8

       بـــــــــــــــازار

توسعه صادرات و حل مسئله ناترازی انرژی راه برون رفت 
صنعت فولاد از مشکلات است

خبــــــــــــــــر       

هوش مصنوعی می تواند باعث فروپاشی فاجعه بار 
شبکه های الکتریکی و پیشرفت ها در کربن زدایی صنعت 

فناوری شود.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولاد ایران، هوش مصنوعی 
بــرای آمــوزش و تقویــت محاســبات پیچیــده خــود بــه انــرژی 
خیره کننده ای نیــاز دارد. برق لازم برای حفظ رشــد آن تقریباً هر 
100 روز دو برابر می شــود. کارشناســان پیش بینی می کنند که در 
ســطح جهانی، هوش مصنوعی به تنهایی مســئول 3.5 درصد 
کل مصــرف انــرژی تــا ســال 2030 خواهــد بــود. در ایالات متحده، 
کز داده تا سال 2030 حدود 9 درصد خواهد بود  مصرف انرژی مرا
که تقریباً دو برابر نرخ فعلی آن اســت و تا حد زیادی توســط رشد 
هوش مصنوعی داخلی هدایت می شود. این نرخ ها پیامدهای 
عمده ای برای امنیــت انرژی ملی و بین المللی، انتشــار گازهای 

گلخانه ای و اقتصاد خواهد داشت.
علی رغم چالش های عمده و بی ســابقه ای که هوش مصنوعی 
برای شبکه های برق ایجاد می کند، می تواند ابزاری کلیدی برای 
بهبود و ســرعت بخشــیدن به آن ها برای عصر برق سازی باشد. 
وزارت انرژی ایالات متحده DoE اظهار می کند که هوش مصنوعی 
می تواند در مدیریت شــبکه های هوشــمند با قابلیت مدیریت 
جریان هــای ورودی و خروجــی انرژی هــای متغیــر ماننــد بــاد و 
خورشید بسیار ارزشمند باشد و می تواند به شرکت های برق کمک 
کند تا مجوزها و مکان یابی، قابلیت اطمینان، انعطاف پذیری و 

برنامه ریزی شبکه را بهبود بخشند.
کنون، هوش مصنوعی برای شناسایی مؤثر راه حل هایی برای  ا
ک - ذخیره سازی  یکی از پیچیده ترین مشکلات انتقال انرژی پا
طولانی مــدت انــرژی قابل اعتمــاد و مقرون به صرفــه اســتفاده 
می شود. یک تیم از محققان آزمایشگاه ملی شمال غرب اقیانوس 
آرام PNNL و آزمایشگاه ملی آرگون از هوش مصنوعی برای کمک 
به محدود کردن ترکیبات بالقوه حلال ها برای مدل های باتری 
جریانی استفاده کرده اند که سه برابر کارآمدتر از مدل های فعلی 
هستند. این تیم به جای استفاده از هوش مصنوعی برای کمک 
به انجام آزمایش های بیشــتر، از فناوری هــوش مصنوعی برای 
حذف سریع هزاران ترکیب احتمالی و محدود کردن ترکیب هایی 

که ارزش آزمایش در آزمایشگاه را دارند، استفاده کرده است.
در کاربردهــای دیگــر، هــوش مصنوعــی بــرای هوشــمند کردن 
سیستم های ذخیره سازی باتری از طریق استفاده در مدیریت 
تقاضای انرژی، آربیتراژ )معروف به تغییــر زمان برای مطابقت با 
عرضه انرژی تجدیدپذیر با تقاضا( و پیش بینی آب وهوا استفاده 
می شــود. ایــن رویکردهــا همچنیــن در مقیــاس کوچک تــر در 
سیســتم های خودروهای الکتریکی بــرای بهبــود قابلیت های 

ذخیره انرژی EV معرفی می شوند.
همه این پیشــرفت ها برای تثبیت شــبکه های انــرژی در دوران 
فشار بی سابقه و رشد ســریع برق رســانی همراه با افزایش منابع 
انرژی متغیر بسیار امیدوارکننده اند. بااین حال، خطرات افزایش 
استفاده از هوش مصنوعی، نه تنها از نظر مصرف انرژی و انتشار 
گازهای گلخانه ای مرتبط، بلکه برای امنیت سایبری و استفاده در 
موقعیت های واقعی که می تواند به شدت از مدل سازی آماری، 
مانند رویدادهای آب وهوایی شدید، متفاوت باشد، وخیم است.

به گزارش دنیای معدن، احسان دشتیانه مدیرعامل شرکت صبا فولاد 
خلیج فارس در یازدهمین کنفرانس بین المللی استیل پرایس که با موضوع 
«  برگزار شدبا اشاره به جایگاه ایران در  »فولاد، صادرات و توسعه پایدار
گر در سایر بخش ها نیز مانند صنعت فولاد  صنعت فولاد، بیان داشت: ا
عمل کنیم، جایگاه اقتصاد ایران بهبود پیدا می کند. علاوه بر این، سیاست 
توسعه صادرات نیز باید با رفع محدودیت ها و ایجاد مشوق های مناسب 
در پیش گرفته شود.

خبر کوتاه

چادرملو با تولید و توسعه هوشمند پیشران در 
»جهش تولید و توسعه ملی« است

به گزارش ایراسین، امیرعلی طاهرزاده مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو گفت: شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال 
جاری، حدود ۹ طرح به ارزش سرمایه گذاری ۲۴ هزار میلیارد تومان راه 
اندازی خواهد کرد. در حال حاضر ۶۲ طرح با سرمایه ۸.۷ میلیارد یورو 
در گروه چادرملو در حال اجرا داریم. طبق برنامه های در حال اجرای 
»چادرملو«، این شرکت با همزمان با اجرای برنامه هایی در راستای 
هوشمندسازی، جایگاه پیشرانی در تولید ملی را ترسیم کرده است.

شمشیر دولبه هوش مصنوعی 

در بخش انرژی

سهام

4 , 1 0 0

4 , 13 2

4 , 07 2

3 , 99 5

4 , 03 4

4 , 1 8 0

4 , 2 79

4 , 2 17

4 , 111

4 , 1 0 0

2.7 3

0.65

1.9 5

2. 0 9

0. 82

1 63

2 11

1 64

144

87

4 , 170

4 , 197

4 , 11 5

4 , 02 9

4 , 062

111

2 7

82

86

3 3

ین کمتر
روز یخ تار

ین بیشتر

یال( قیمت  )ر

>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

1403/07/21

1403/07/22

1403/07/23

1403/07/24

1403/07/25

شنبه

یکشنبه

دوشنبه

سه شنبه

چهارشنبه

3.90 0
3.9 5 0

4. 0 0 0
4. 0 5 0
4.1 0 0

4.1 5 0
4.20 0

4.25 0

4.11 5

4.1974.170

4. 02 9
4. 062

شنبه یکشنبه دوشنبه سه شنبه چهارشنبه

یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر

جهان نمی تواند بدون کربن زدایی صنعت فولاد که 
سالانه 7.2 درصد از کل انتشار گازهای گلخانه ای را 
به خود اختصاص داده است، به اهداف اقلیمی دست 
یابد. این آلایندگی که بیشتر به دلیل اتکای فرایند فولادسازی به 
زغال سنگ و کک برای تأمین انرژی است، توأمان با تشدید مقررات 
اقلیمی و رقابت برای پایداری؛ فولادسازان را به یافتن جایگزین هایی 
پایدار و دوستدار محیط زیست ترغیب می کند. ابتکاراتی مانند 
 EU’s Carbon Border( مکانیسم تعدیل مرز کربن اتحادیه اروپا
Adjustment Mechanisms( و چشم انداز یک باشگاه فولاد سبز 
)Green Steel Club( بین اتحادیه اروپا و ایالات متحده نشان دهنده 
گذار این صنعت به سمت آینده ای پایدارتر و مسیری روبه جلو برای 
گار با آب وهوا است که نوآوری و همکاری  ک و ساز تولید فولاد پا

جهانی را می طلبد.
در همین راستا اخیراً موسسه تحقیقات منابع طبیعی )NRRI(، کمک 
مالی 2.9 میلیون دلاری از وزارت انرژی ایالات متحده )DOE( به منظور 
توسعه یک جایگزین گیاهی تجدیدپذیر برای سوخت های فسیلی 
 )EAF( مورداستفاده در تولید فولاد در روش کوره قوس الکتریکی
دریافت کرد. حدود 25 درصد فولاد جهان با این روش تولید می شود که 
در مقایسه با کوره های بلند )Blast Furnaces( که از سنگ آهن استفاده 
می کنند، پایدارتر بوده و مواد زیستی NRRI می توانند حتی آن را سبزتر 
نیز بکنند. این مواد که بیوکربن )Biocarbon( نام دارند، از سوزاندن 

کسیژن کم ساخته می شوند. زیست توده )Biomass( در محیطی با ا
تلاش برای جایگزینی برخی از ورودی های تولید فولاد از طریق 
سوخت های فسیلی با ورودی های زیست پایه، رو به افزایش است و 
Bio-( محققان جایگزین های زیستی مختلفی مانند روغن زیستی

Oil( یا بیوچار )Biochar( را مورد بررسی قرار داده اند. نتیجه تشخیص 
آن ها این بوده است که زیست توده می تواند به عنوان جایگزینی برای 
کک عمل کند زیرا خواص فیزیک و شیمیایی مشابهی با زغال سنگ یا 

کک دارد. در واقع، برخی از انواع زیست توده فراوری شده، حتی درصد 
کستر )Ash Content( و ناخالصی های کمتری نسبت به کک فسیلی  خا

دارند که این امر می تواند فرایند فولادسازی را بهبود ببخشد.
در آزمایش ها انواع مختلفی از مواد گیاهی، مانند زغال چوب پیرولیز 
 )Palm Shell Char( یا زغال چوب پوسته خرما )Pyrolysis Charcoal(
به عنوان جایگزین های مؤثر نشان داده شده اند. مطالعات نشان 
می دهند که برخی از اشکال زیست توده نسبت به کک معمولی، 
در کوره های قوس الکتریکی با سرباره )Slag( تعامل بهتری دارند. 
بااین حال، جایگزینی کامل کک با زیست توده امکان پذیر نیست، زیرا 
مقدار بسیار زیادی زیست توده در راستای این جایگزینی موردنیاز 
است. اما ترکیب بیوکربن با کک فسیلی می تواند وابستگی صنعت فولاد 
به سوخت های فسیلی را به میزان قابل توجهی کاهش دهد در عین 
اینکه کیفیت محصول نهایی فولاد نیز حفظ شود. اثربخشی ترکیبات 
زیست توده به عواملی مانند نوع ماده زیست توده، نحوه پردازش آن، 
نسبت بیوکربن به کک معمولی و حتی اندازه قطعات زیست توده 

بستگی دارد که بر خواص محصول نهایی فولاد تأثیر می گذارد.
بیوکربنِ موسسه تحقیقات منابع طبیعی با حرارت دادن زیست توده در 
کسیژن ساخته می شود تا از سوختن کامل آن جلوگیری  کوره های کم ا
کرده و آن را به محصولی غنی از کربن تبدیل کند. سپس آن بیوکربن به 
شکل خشته )Briquettes( یا گلوله با اندازه یکنواخت فشرده می شود تا 
اتلاف کربن را کاهش داده و حمل ونقل آن آسان تر شود. عنصر اصلی این 
فرایند زیست توده چوبی است که منبعی محلی است و بخشی از آن، از 
زباله های آلی مانند ضایعات چوب به جای قطع درختان تازه به دست 
می آید. یکی از چالش های استفاده از ضایعات آلی در فولادسازی درصد 
کستر بالای آن ها است که می تواند باعث ایجاد مشکلاتی در فرایند  خا
 ،Brett Spigarelli تولید فولاد شود. برای رفع این مشکل طبق گفته
موسسه NRRI در حال کار بر روی بهبود فرمول بیوکربن است تا آن را 
برای مصارف صنعتی یعنی در کارخانه فولاد با مقیاس کامل تا سال 2026 
مناسب کند. NRRI همچنین در حال بررسی راه هایی برای جمع آوری 
کنش بین کک و سرباره در فولادسازی است  گازهای آزادشده در طی وا
که می توان از آن ها به عنوان منبعی برای تأمین انرژی فرایند استفاده کرد 

و نیاز به سوخت های فسیلی مانند گاز طبیعی را کاهش داد.
NRRI تنها سازمانی نیست که در حال بررسی جایگزین های زیستی 
 )British Steel( برای ورودی های فولادسازی است. بریتیش استیل
نیز از مطالعات دانشگاه لینکلن پیرامون استفاده از بیوچار که از بید 
پرورشی در زمین های پوده زار )Peatland( پایدار بریتانیا به دست می آید، 

برای تولید فولاد از روش کوره الکتریکی حمایت می کند؛ زیرا این گونه 
می توان به حفظ این زیستگاه ها کمک کرد. در ایالات متحده نیز استیل 
داینامیکس )Steel Dynamics(، تولیدکننده بزرگ فولاد ایالات متحده 
با شرکت فراوری چوب Bruks Siwertell به منظور طراحی یک کارخانه 
تولید گندله های )Pellet( بیوکربن برای کارخانه های کوره قوس الکتریکی 
Notting- خود همکاری کرده است. در همین حال، دانشگاه ناتینگهام(

ham(، شرکت ریوتینتو )Rio Tinto( و شرکت Metso Outotec در حال 
توسعه Biolron هستند که ماده ای زیستی ساخته شده از زباله های 
 Sugar Cane( گاس نیشکر کشاورزی مانند کاه گندم )Wheat Straw(، با
Bagasse(، چوب کلزا )Canola Sticks( یا کاه جو )Barley Straw( برای 
استفاده در تولید فولاد کوره بلند، به ویژه به منظور ساخت آهن فلزی 
است. فرایند Biolron در سال 2022 با موفقیت آزمایش و پتانسیل 
کاهش کربن آن با بررسی مستقل انجام شده توسط Hatch تأیید شد. 
در اروپا نیز، Envigas سوئدی یکی از اولین شرکت هایی است که بر روی 
کیفیت برای صنعت فولاد سرمایه گذاری کرده  بیوکربنِ بزرگ مقیاس و با

است. شکل 1 بازار جهانی گندله چوبی را نشان می دهد.
 درحالی که کک با پایه زیستی یک مفهوم جدید در بسیاری از نقاط 
جهان است، این نوع کک در حال حاضر به طور گسترده در برزیل 

مورد استفاده قرار می گیرد، جایی که حدود 10 درصد فولاد با استفاده 
از زغال چوب به جای کک و زغال سنگ برای کاهش سنگ آهن 
گرچه استفاده از چوب یا زغال چوب معمولاً گران تر  تولید می شود. ا
است، اما جنگل های فراوان و زغال سنگ محدود برزیل این رویکرد را 
مقرون به صرفه تر می کند. در نهایت گذار از سوخت های فسیلی سنتی 
به بیوکربن در تولید فولاد نشان دهنده یک تغییر محوری به سمت 
شیوه های صنعتی پایدار است. تلاش های مشترک مؤسسات، صنایع 
و محققان اهمیت یک نوآوری آینده محور را در غلبه بر چالش های 
ناشی از تغییرات اقلیمی نشان می دهد. این تغییر صرفاً یک پیشرفت 
تکنولوژیکی نیست؛ بلکه گامی حیاتی در جهت هماهنگ کردن رشد 

صنعتی با مسئولیت های زیست محیطی جوامع است.
   منابع:
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شکل 1- بازار جهانی گندله چوبی

تأثیر هوش مصنوعی بر سودآوری صنایع

طبق آمار، تنها 5 درصد از مشاغل آمریکایی در دو هفته 
گذشته از هوش مصنوعی برای تولید کالاها و خدمات استفاده 
کرده اند که نشان می دهد شور و شوق بازار هنوز با اقتصاد 
واقعی مطابقت ندارد. علی رغم این پیشرفت آهسته، هوش 
مصنوعی پتانسیل افزایش بهره وری در طیف وسیعی از 

صنایع، از انرژی گرفته تا حمل ونقل را دارد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولاد ایران، برای بررسی 
تأثیر هوش مصنوعی بر حاشیه های عملیاتی، تحلیلگران 
تقریباً 3400 شرکت را با ارزش بازار ترکیبی حدود 90 تریلیون دلار 
بررسی کردند. طبق این بررسی، هوش مصنوعی می تواند در 
23 صنعت از 25 صنعت، با بیشترین تأثیر بر روی شرکت های 
نرم افزاری و نیمه هادی ها در پنج سال آینده، به افزایش حاشیه 
سود کمک کند. با افزایش تقاضا، درآمدهای مبتنی بر هوش 
مصنوعی در شرکت های نیمه هادی می تواند 34 درصد در این 

دوره افزایش یابد.
در همین حال، صنایع انرژی و آب و برق می توانند با استفاده از 
کتشاف، نظارت بر خط  هوش مصنوعی در موارد مختلف ازجمله ا

لوله و نظارت بر محیط زیست، سود حاشیه ای را افزایش دهند.
امروزه، شرکاهای بزرگی مانند شل، جنرال الکتریک ورنوا و اشنایدر 
الکتریک در حال راه اندازی برنامه های آزمایشی هوش مصنوعی 

برای بهبود عملیات در سراسر زنجیره ارزش انرژی هستند.
در صنعت خودرو نیز انتظار می رود که با اتخاذ سیستم های 
که  تعمیر و نگهداری پیش بینی مبتنی بر هوش مصنوعی 
تصمیم گیری را ساده می کند و مشکلات احتمالی را زود تشخیص 
می دهد، حاشیه سودها افزایش یابد. بر اساس یک برآورد، 
سیستم های هوش مصنوعی می توانند هزینه های بازرسی را 

تا 25 درصد و هزینه های نگهداری را تا 10 درصد کاهش دهند.
به طورکلی، صرفه جویی در هزینه های مبتنی بر هوش مصنوعی 
می تواند به 55 میلیارد دلار در سال در شرکت های S&P 500 برسد 
که نشان دهنده پتانسیل گسترده این فناوری برای تغییر شکل 

صنایع از طریق نوآوری سریع است.

بیوکربن؛جانشینبرحقککوزغالسنگ

 رصدخانه استراتژیک و آینده پژوهی   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف
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به طورکلی صنعت فولاد یکی از بزرگ ترین منابع انتشار 
کسیدکربن در جهان است و واضح است که باید  دی ا
تغییراتی در آن ایجاد شــود. بااین حــال، چالش پیش 
روی بسیاری از تولیدکنندگان این است که بدانند کجا و چگونه این 
انتشارات را کاهش دهند. همچنین آن ها با سؤالات کلیدی روبه رو 
هســتند، از جمله اینکه چه فناوری هایی در دسترس هستند و چه 

راه حل هایی در سال های آینده توسعه خواهند یافت؟
 electric( به عنوان یک پاســخ درســت می توان گفت گرمایش الکتریکی 
heating( می تواند نقش بســزایی در کاهش انتشــارات کربن در صنعت 
فولاد ایفا کند. با جایگزین کردن گرمایش مرسوم بر پایه گاز با گرمایش برقی 
در فرایندهای عملیات حرارتــی، تولیدکنندگان می توانند صرفه جویی 
قابل توجهی در مصرف انرژی فسیلی و انتشار گازهای گلخانه ای داشته 
باشــند. در واقع، بــا راه حل های موجــود امروز، گرمایــش الکتریکی یکی 
از ســریع ترین راه هایی اســت کــه تولیدکننــدگان فــولاد می تواننــد تأثیر 
معناداری بر ردپای کربن خود داشته باشند. ساده ترین فرایندها برای 
برقی کــردن گرمایــش و در نتیجــه نقطه شــروع عالــی برای برقی ســازی 
 continuous annealing and( آن هــا، خطــوط آنیــل و گالوانیــزه پیوســته
galvanizing( و کوره های غلتکــی )roller hearth furnaces( هســتند. در 
این سیســتم ها اغلب فقط یک تعویض مستقیم از مشــعل های گازی 
به عناصر )المنت های( گرمایش الکتریکی در کوره موجود کارساز بوده و 
سازندگان می توانند انتظار داشته باشند که فوراً تفاوت را مشاهده کنند.

 W معمولاً کوره ها در خطوط بازپخت )آنیل( پیوسته با لوله های تابشی 
یا U شکل گرم می شوند و هر لوله با یک مشعل گاز گرم می شود. هنگامی 
که یک کوره به صدها لوله و مشعل مجهز می شــود، مقدار زیادی دود و 
گازهای خروجی تولید می کند که در اتمسفر رها می شوند. استفاده از این 
کسیدکربن فرایند می شود،  مشعل ها نه تنها منجر به افزایش ردپای دی ا
بلکه به این معنی اســت که مقادیر زیادی از گرمای تولیدشــده توســط 
کاهش راندمان گرمایش(. حتی هنگام  مشعل های گازی از بین می رود )
انجام اقداماتی مانند پیشگرم کردن گاز یا بازیابی گازهای خروجی، بازده 
حرارتی معمولاً از 60 تا 70 درصد بیشتر نمی شود. بااین حال، با جایگزینی 
مشــعل های گازی با گرمایش الکتریکی، تولیدکنندگان فولاد می توانند 
فوراً تمام انتشارات و گازهای مضر مستقیم را از فرایند حذف کنند. این 
امر همچنین از اتــلاف حرارتــی جلوگیری می کنــد و در نتیجــه گرمایش 
الکتریکی می تواند بازده حرارتی بیش از 90 درصد را ارائه دهد. این نه تنها 
کت تر است، بلکه کاهش قابل توجهی  به معنای یک محل کار تمیزتر و سا

کســیدکربن دارد. در  در مصرف انــرژی، هزینه های انــرژی و انتشــار دی ا
گر از برق حاصل از یک منبع تجدیدپذیر استفاده شود، می توان  واقع، ا
به طور مؤثری این فرایندها را بدون آلایندگی انجام داد و صرفه جویی در 
هزینه ناشی از مصرف کمتر انرژی اغلب می تواند به معنای بازگشت سریع 

سرمایه گذاری باشد.

 المنت های گرمایشی تجاری )مانند Tubothal( یک راه حل ایدئال برای 
کوره های پیوسته اســت، زیرا می تواند دمایی تا 1100 درجه سانتی گراد را 
ارائه دهد. تقریباً در هر طولی و با قطری بین 68 تا170 میلی متر در دسترس 
هستند. این المنت ها هنگامی که همراه با تیوب های حرارتی تشعشعی 
APM استفاده و نصب شوند )لوله هایی با جنس آلیاژی خاص از آهن، 
کرم و آلومینیم( دارای بیشترین نرخ گرمایش ممکن در بازار خواهند بود. 
علاوه بر این، استفاده از این دو محصول در کنار هم می تواند به کاهش 
هزینه های نگهــداری و تعمیر کمک کنــد، زیرا مــواد APM باعث ریزش 
کسید در داخل لوله های تابشی نمی شوند. یکی دیگر از مشکلات رایج  ا
تعمیر و نگهداری در هنگام استفاده از لوله های W و U، تمایل به افتادن 
یا افتادگی پایه های مشعل در طول زمان است، به این معنی که این ها 
معمولاً باید در فواصل زمانی منظم تعویض یا بازسازی شوند. بااین حال، 
لوله های تابشی APM مستقیم از دو طرف نصب می شوند که همراه با 
اســتحکام برتر آلیاژ APM، به این معنی اســت که می توانند برای مدت 

طولانی تری در شرایط کاری سخت دوام بیاورند.
 با وجــود این مزایــا، برخــی تصــورات و فرضیات غلــط در مــورد گرمایش 
الکتریکی هنوز پابرجاست. اول از همه، این تصور وجود دارد که گرمایش 
الکتریکی نمی توانــد توان خروجی و دمــای موردنیاز در صنعــت فولاد را 
ارائه دهد؛ اما در واقع، راه حل های تکنولوژیکی جدید در این زمینه برای 

دمای کوره تا 1800 درجه سانتی گراد مؤثرند. همچنین این ذهنیت وجود 
دارد که گرمایش الکتریکی صنعتی یک فناوری جدید و اثبات نشده است، 
درحالی که سال هاست راه حل های گرمایش الکتریکی در صنایع متعدد 
در سراســر جهان نصب شــده اند و برای دهه ها از گرمایش الکتریکی در 

تولید خود استفاده می کند. 

فرایندهای زیادی در تولید فولاد وجود دارند که امــروزه می توان آن ها را 
با موفقیت الکتریکی کرد و فرایندهای دیگری نیز وجود دارند که تنها با 
تعریف و اجرای چند پروژه توســعه ای به برقی شــدن نزدیک می شوند. 
به عنوان نمونه، شرکت فولاد Ovanko تعداد 14 عدد کوره عملیات حرارتی 
غلتکی خود را از مشعل های گازی به المنت های برقی تغییر داده است 
که در هر کوره 86 عدد تیوب گرمایشی استفاده شده است. میزان کاهش 
کســیدکربن در هر سال  انتشــار در هر کوره در حدود 1400 تا 2000 تن دی ا
برآورد می شــود. به غیر از کاهش انتشــار گازهای خروجی، تفاوت بسیار 
محسوسی نیز در تمیزی شرایط محیط کار برای نیروی انسانی مشاهده 
و ثبت گردیده اســت. همچنین این برقی ســازی به کنتــرل دقیق تر دما 
در کوره ها کمک کرده و باعث افزایش راندمان تولید، یکنواختی کیفیت 

محصول و کاهش هزینه تعمیرات شده است.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

کز  گوگل استفاده از انرژی هسته ای برای تأمین برق مرا
داده هوش مصنوعی را بررسی می کند

استارت آپ تحت حمایت بیل گیتس توربین های بادی را 
بازطراحی می کند

این شرکت در حال  که  کرد  اعلام  گوگل  »سوندار پیچای«، مدیرعامل 
کتورهای هسته ای کوچک مدولار  ارزیابی منابع انرژی مختلف، از جمله رآ
کربن  انتشار  حذف  برای  خود  استراتژی  از  بخشی  عنوان  به   ،)SMRs(
کربن به معنی خودداری از افزودن  تا سال ۲030 است. اصطلاح حذف 
که انتشار  کرد  گلخانه ای به جو زمین است. پیچای خاطرنشان  گازهای 
گوگل در سال ۲0۲3 در مقایسه با سال ۲01۹، به دلیل  گلخانه ای  گازهای 
استفاده های مرتبط با هوش مصنوعی حدود ۴۸ درصد بیشتر بود.

کار  گیتس روی پروژه بازطراحی توربین های بادی  استارتاپی با حمایت بیل 
فرم  اما  یافته،  افزایش  اخیر  سال های  در  بادی  توربین های  اندازه  می کند. 
کرده  اعلام   Airloom Energy استارت آپ است.  مانده  ثابت  آن ها  کلی 
وایومینگ، 13.۷۵  ایالت  در  خود  طرح  از  آزمایشی  نمونه ای  ساخت  برای 
 Breakthrough Energy کرده است. شرکت میلیون دلار بودجه دریافت 
Ventures متعلق به بیل گیتس ۷.۵ میلیون دلار روی این پروژه سرمایه گذاری 
کرده است. بقیه بودجه موردنیاز را وزارت دفاع تأمین کرده است.

نقض داده های شرکت بیمه 
درمانی Wisconsin و تحت تأثیر 

قرار گرفتن 3.1 میلیون نفر

ادعای هکرها درباره نقض و نشت 
Oracle اطلاعات شرکت

آژانــس فــدرال CMS اوایــل مــاه جــاری اعلام کــرد که 
اطلاعات سلامت و شخصی بیش از ۳ میلیون نفر از ذی نفعان 
 MOVEit Cl0p طرح سلامت به دنبال حملات سال گذشته
افشا شده اســت. هکرها پس از نفوذ به شرکت بیمه درمانی 

Wisconsin داده ها را سرقت کردند.
طبــق بیانیــه مطبوعاتــی از CMS در 6 ســپتامبر، ایــن آژانــس و 
Wisconsin پیش تر در مورد اطلاعات قابل شناسایی شخصی 
افشاشــده در حملات MOVEit که بیش از یک ســال پیش رخ 
داده است، اطلاع رسانی کرده بودند. در همان روز، آژانس فدرال 
در پورتال نقض حقوق بشــر وزارت بهداشت و خدمات انسانی 
ایالات متحده گزارش داد که تعداد کامل افرادی که اطلاعاتشان 

به سرقت رفته است 3,112,815 نفر است.
طبــق بیانیــه مطبوعاتــی CMS، Wisconsin به روزرســانی های 
توســعه دهنده  به عنــوان   Progress Software امنیتــی 
MOVEit Transfer را در اوایــل ژوئــن 2023 اعمــال و در آن زمان 
سیستم هایش را ایمن پنداشت. بااین حال، بررسی این رخداد 
در می 2024 نشان داد که هکرها پیش از آنکه شرکت وصله امنیتی 
را اعمال کند و برخی فایل ها را اســتخراج کرده باشــد، به شــبکه 

Wisconsin نفوذ کرده اند.
CMS در 8 جــولای 2024 درحالی که هنــوز محتویات فایل های 
سرقت شــده را ارزیابی می کرد، تشــخیص داد که داده ها شامل 
نام، شماره تأمین اجتماعی، تاریخ تولد، آدرس پستی، جنسیت، 
شماره حســاب بیمارســتان، تاریخ های خدمات و شماره بیمه 

سلامت است.
درحالی که بررســی این رخداد ادامــه دارد، به افراد آســیب دیده 
 Experian یک سرویس نظارت بر اعتبار 12ماهه رایگان توســط
ارائه می شود تا خطرات ناشی از قرار گرفتن در معرض داده های 

آن ها را کاهش دهد.
bleepingcomputer :منبع

یـک انجمـن هکـری مدعـی شـد شـرکت Oracle دچـار 
نقض اطلاعات شده اسـت. طبق گزارش ها نقض ادعایی در 
سـپتامبر 2024 رخ داده اسـت و شـامل افشـای 4002 ردیـف 
کارمنـدان اسـت. نقـض مذکـور ناشـی از یـک  اطلاعـات 

آسیب پذیری شخص ثالث است.
 شــامل جزئیات حساس مانند 

ً
داده های به خطر افتاده ظاهرا

نام، عنوان شغل، نام شرکت، آدرس ایمیل و آدرس منزل است. 
درحالی که میزان نقض تأییدنشده باقی مانده است، پیامدهای 
بالقوه برای کارکنان آسیب دیده قابل توجه است. نقض داده ها 
می تواند پیامدهای شدیدی ازجمله سرقت هویت و کلاه برداری 

مالی به همراه داشته باشد.
به افراد آسیب دیده توصیه می شود که مراقب هرگونه نشانه ای 
از ســرقت هویــت یــا فعالیت هــای متقلبانــه باشــند. نظــارت بر 
حســاب های مالــی و به روزرســانی منظــم گذرواژه هــا، گام های 

محتاطانه ای برای کاهش خطرات احتمالی است.
کنون این ادعای نقض را تأیید یا رد نکرده است. شرکت  Oracle تا
احتمالاً در حال انجام تحقیقات داخلی برای ارزیابی صحت این 
ادعاها و تعیین هرگونه اقدامات لازم برای پاســخ اســت. جامعه 
امنیت سایبری از نزدیک پاســخ Oracle به این ادعاها را زیر نظر 
خواهد داشــت. نتیجــه ممکن اســت بینش های ارزشــمندی 
در مورد بهترین شــیوه ها برای مدیریت و کاهــش نقض داده ها 
در چشــم انداز دیجیتــال پیچیده امــروزی ارائــه دهد. بــا ادامه 
تحقیقــات، ذی نفعان منتظر بیانیه هــای رســمی Oracle برای 
روشــن شــدن وضعیت و تشــریح هرگونه اقدامــات حفاظتی در 

حال اجرا هستند.
cybersecuritynews :منبع

بهتریــن راه بــرای حفــظ و افزایــش اصــل ســرمایه، 
ســرمایه گذاری اصولــی و مطمئــن اســت. روش هــای 
مختلفی برای سرمایه گذاری وجود دارد و در کل می توان 
گفت سرمایه گذاری به دو روش مستقیم و غیرمستقیم انجام می شود 
که افــراد با توجــه به میــزان ســرمایه و ســطح اطلاعــات خــود، روش 

متناسب با شرایط خود را انتخاب می کنند.
 یکــی از ابزارهــای مطمئــن و اصولــی ســرمایه گذاری غیرمســتقیم، 
صندوق هــای ســرمایه گذاری هســتند کــه در چند ســال گذشــته انواع 
بیشتری از آن ها وارد بازار سرمایه شده اســت. ازاین رو، برای هر سطح از 
ریسک پذیری و هر نوع ســلیقه ای یک صندوق سرمایه گذاری مناسب 
وجود دارد. این ابزار ســرمایه گذاری برای افرادی که دانش یا زمان کافی 
برای فعالیت در بازار سرمایه ندارند، اما درعین حال قصد کسب بازدهی 

مطلوبی دارند، مناسب است.
هــدف از تشــکیل یــک صنــدوق ســرمایه گذاری، جمــع آوری وجــوه از 
ســرمایه گذاران و اختصاص آن ها به خرید انــواع اوراق بهــادار، به منظور 
کاهش ریسک ســرمایه گذاری، بهره گیری از صرفه های ناشی از مقیاس 
و تأمین منافع ســرمایه گذاران است. در این راســتا، مدیر صندوق و تیم 
تحلیل متخصص بر اساس استراتژی سرمایه گذاری خود، دارایی های 
صندوق را سرمایه گذاری و مدیریت می کنند و سرمایه گذاران نیز در خالص 

دارایی های صندوق سهیم خواهند بود.
 درمجمــوع، صندوق هــای ســرمایه گذاری در راســتای افزایــش تنــوع 

فرصت های سرمایه گذاری در بازار سرمایه ایجاد شده اند و مناسب افرادی 
هستند که وقت و دانش کافی برای بررسی و تجزیه وتحلیل بازار ندارند.

مزایای صندوق های سرمایه گذاری
 سهولت سرمایه گذاری

سرمایه گذاری در صندوق ها نیاز به صرف زمان و یا دانش تخصصی ندارد و 
همه افراد می توانند به راحتی در صندوق ها سرمایه گذاری کنند.

حداقل مبلغ سرمایه گذاری
صندوق ســرمایه گذاری یک گزینه مناســب برای ســرمایه گذاری در بازار 
سرمایه با مبالغ کم اســت. حداقل مبلغ ســرمایه گذاری در صندوق ها، 
به اندازه یک واحد از آن صندوق است که البته این قاعده در صندوق های 
ســرمایه گذاری قابل معاملــه متفــاوت و به انــدازه حداقــل مقــدار مجــاز 

سرمایه گذاری )در حال حاضر 500 هزار تومان( است.
 تنوع صندوق های سرمایه گذاری

تنوع صندوق های ســرمایه گذاری متناســب بــا خواســته ها و انتظارات 
ســرمایه گذاران در حال افزایش اســت؛ بنابراین افــراد می توانند با توجه 
به شــرایط و ســطح ریســک پذیری خود، صنــدوق مناســب را انتخاب و 

واحدهای آن را خریداری کنند.
 مدت زمان سرمایه گذاری

مدت زمان سرمایه گذاری در صندوق ها می تواند بسیار کوتاه مدت و حتی 
چندروزه باشد. البته با توجه به ذات نوسانی بازار سرمایه، هرچه بازه زمانی 
سرمایه گذاری کوتاه تر باشد، بازدهی نیز نوسان بیشتری خواهد داشت. 

بااین حال هر سرمایه گذار می تواند بسته به اســتراتژی معاملاتی خود، 
به صــورت کوتاه مــدت، میان مدت، یا بلندمــدت در صنــدوق موردنظر 

خود سرمایه گذاری کند.
تنوع دارایی ها

هر صنــدوق ســرمایه گذاری ملزم اســت بــر اســاس نصاب تعیین شــده 
توسط ســازمان بورس و اوراق بهادار، به سرمایه گذاری در انواع مختلف 
اوراق بهادار بپردازد؛ بنابراین از این طریق ریســک سرمایه گذاری نیز به 
که امروزه انــواع مختلفی از  نحو مطلوبی مدیریت می شــود. البتــه ازآنجا
صندوق های ســرمایه گذاری وجــود دارند، هــر ســرمایه گذار می تواند با 
توجه به میزان ریسک پذیری و سرمایه خود، چندین صندوق را جهت 

سرمایه گذاری انتخاب کند.
 هزینه های قابل پرداخت

تمامی صندوق های سرمایه گذاری دارای کارمزد هستند که البته این 
کارمزد، مبلغ مشخص و ثابتی است. اصولاً صندوق های سرمایه گذاری 
یک کارمزد ثابت دارند که رقم ناچیزی است و صرفاً برخی از صندوق ها 
ازجمله صندوق های سهامی، دارای کارمزد متغیرند که در صورت عملکرد 

قابل قبول صندوق محقق خواهد شد.
 مدیریت حرفه ای دارایی ها

مدیران ســرمایه گذاری صندوق ها که از میان تحلیلگران و معامله گران 
حرفه ای بازار ســرمایه برگزیده می شوند، ریســک و بازدهی صندوق را به 
نحو مطلوبی کنترل و دارایی های صندوق را به صورت حرفه ای مدیریت 

می کنند.
 نقدشوندگی مناسب

صندوق های سرمایه گذاری نقدشوندگی زیادی دارند و سرمایه گذاران 
هر صندوق به راحتی می توانند ســرمایه خود را از صنــدوق خارج کنند. 
براساس قوانین سازمان بورس، همه صندوق ها ملزم به داشتن بازارگردان 
هستند. بازارگردان نقدشوندگی واحدهای صندوق را افزایش می دهد و 
از این طریق احتمال ایجاد صف خرید یا فروش برای واحدهای صندوق 

از بین می رود.
صرفه جویی در مقیاس

تمامــی ســرمایه گذاران یــک صنــدوق ســرمایه گذاری، دارای یک ســبد 
مشــخص هســتند؛ بنابراین مبالغ خرد ســرمایه گذاران مختلف در یک 
صنــدوق جمــع آوری و نهایتــاً براســاس نــوع صنــدوق، ســرمایه گذاری 
می شــود. بر همین اســاس، ســرانه هزینه مربوط به هر ســرمایه گذار نیز 

کاهش پیدا می کند.
شفافیت اطلاعات

صندوق های سرمایه گذاری پس از دریافت مجوز از سازمان بورس فعالیت 
خود را آغاز می کنند و همواره تحت نظارت این سازمان عمل می کنند.

معافیت مالیاتی
بــر اســاس قانــون توســعه ابزارهــا و نهادهــای مالــی، ســود حاصــل از 
سرمایه گذاری در صندوق ها معاف از مالیات است. علاوه بر این، معاملات 
صندوق ها اعم از صدور و ابطالی و قابل معامله نیز معاف از مالیات است.

صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

یم بورس بیاموز

گرمایـــش  گازی بـــا  بـــا جایگزینـــی مشـــعل های 
الکتریکـــی، تولیدکننـــدگان فـــولاد می تواننـــد فـــوراً 
تمـــام انتشـــارات و گازهـــای مضـــر مســـتقیم را از 
ـــلاف  ـــن از ات ـــر همچنی ـــن ام ـــد. ای ـــذف کنن ـــد ح فراین
حرارتـــی جلوگیـــری می کنـــد و در نتیجـــه گرمایـــش 
الکتریکـــی می توانـــد بـــازده حرارتـــی بیـــش از ۹۰ 

درصـــد را ارائـــه دهـــد

گرمایشالکتریکی؛گزینهایمؤثربرایپایداریدرصنعتفولاد

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع
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ترک سیگار در افراد مسن

 اجتمـــــا             عـــــــی

تنهایی می تواند احتمال کابوس دیدن را بیشتر کندکمتر غذا خوردن احتمالاً می تواند طول عمر را افزایش دهد

کاهش  پژوهشگران توانستند تا حد زیادی تئوری افزایش طول عمر با 
دریافت غذایی را به صورت عملی اثبات کنند. طی نزدیک به یک قرن، 
نظریه جالبی وجود داشت: غذای کمتری بخورید و طول عمر بیشتری 
داشته باشید. دانشمندان برای درک اینکه این نوع رژیم های غذایی 
کمک می کنند تحقیقاتی  محدودکننده چگونه به افزایش طول عمر 
انجام داده اند و دریافته اند محدودیت کالری ممکن است راهی برای 
متعادل کردن سلامت طولانی مدت و طول عمر  بیشتر باشد.

تیمی از دانشمندان آمریکایی با تحقیقات جدیدی ادعا کرده اند هنگام 
تنهایی احتمال دیدن کابوس بیشتر است. دانشمندان دلیل اصلی این 
که تنهایی،  کرده اند  آن ها این نظریه را مطرح  امر را اعلام نکرده اند اما 
احساس کمبود ارتباطات و حمایت اجتماعی باعث افزایش استرس افراد 
می شود. این تیم در مطالعات آینده خود قصد دارد تا تأثیر تنهایی روی 
محتوای کابوس ها را بررسی کند و راه هایی برای کاهش اثر آن پیدا کند. 
نتایج این تحقیق در »Journal of Psychology« منتشر شده است.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله محمدرضا 
قفقازی شاغل در نورد سرد و  مهدی توانگر شاغل در 
امور مهندسی در غم درگذشت پدر ، روح الله رحمانی  
و حمزه علی  بهرامی شاغل در نورد سرد،علی بهرامی  
شاغل در فولادسازی و سیداسماعیل نوابی شاغل در 
نورد سرد در غم درگذشت مادر  و ذوالفقار رضایی شاغل 

در  نورد سرد در غم درگذشت برادر به سوگ نشستند.
همچنین همکار  شاغل در قسمت نورد سرد  شادروان 
همکار  و  بیماری(  )به دلیل  احتشامی   علی  سید 
بازنشسته شادروان علیداد کیانی  دار فانی را وداع گفت 

و به دیار حق شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.
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کاهــش عــوارض تــرک ســیگار در ســن بــالا بــا مشــاوره   
پزشکی، استفاده از داروهای جایگزین نیکوتین، ورزش منظم، 

تغذیه سالم، حمایت اجتماعی و کنترل استرس ممکن است.
عوارض ترک سیگار در سن بالا چقدر طول می کشد؟

تــرک ســیگار در ســن بــالا می توانــد بــا عــوارض جســمی و روانــی 
مختلفی همراه باشد. این عوارض معمولاً ناشی از وابستگی بدن 
به نیکوتین و تغییراتی است که در طول سال ها به دلیل مصرف 
سیگار در بدن رخ داده اســت. عوارض ترک سیگار در سنین بالا 
ممکن است چند هفته یا حتی چند ماه به طول بینجامد. زمان 
دقیق رفع عوارض بستگی به وضعیت جسمی و روانی فرد، مدت 

و میزان مصرف سیگار و رویکردهای حمایتی در دوره ترک دارد.
عوارض جسمی

عوارض جسمی ترک سیگار معمولاً در اولین روزهای پس از قطع 
مصرف نیکوتین از شدیدتر است و به تدریج کاهش می یابد. این 
عوارض شامل سردرد، سرگیجه، خستگی، افزایش وزن، سرفه های 
مداوم و مشکلات گوارشی می شوند. بیشتر این عوارض ظرف یک 
تا دو هفته کاهش پیدا می کنند، اما برخی مانند سرفه و مشکلات 
گوارشی ممکن اســت تا چند ماه ادامه داشته باشــند. در برخی 
افراد، نیاز به نیکوتین ممکن است باعث افزایش وزن شود که در 

این صورت مشاوره با یک متخصص تغذیه می تواند مفید باشد.
عوارض روانی

وابســتگی روانی به ســیگار می تواند مشــکلاتی مانند اضطراب، 
افسردگی، تحریک پذیری و ناتوانی در تمرکز یا زوال عقل را به همراه 
داشــته باشــد. این عوارض معمولاً در هفته های اول پس از ترک 
سیگار در سن بالا شدیدترند؛ اما ممکن اســت تا چند ماه ادامه 
یابند. برای کاهش این عوارض، اســتفاده از روش های مدیریت 
استرس مانند ورزش، مدیتیشن یا مشاوره روان شناسی می تواند 

کمک کننده باشد.
zendegiebartar.com :منبع 

موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 
عرصه فرهنگی

موفقیت

مهسا بابایی فرزند همکار گرامی مرتضی بابایی شاغل در واحد 
فولادسازی در مسابقات شاهنامه خوانی استان اصفهان به 

کسب رتبه ممتاز نائل شد.

مهسا بابایی

شادروان سید علی احتشامی  

شادروان علیداد کیانی

قسمت سوم

مدیرعامل باشگاه فرهنگی، ورزشــی فولاد مبارکه 
ســپاهان، در جمــع کارکنان ایــن باشــگاه تصریح 
کرد: به دنبال این هســتیم که در محیطی شاداب، 
پویا و کوشا برای دست یابی به اهداف متعالی باشگاه فولاد مبارکه 

سپاهان تلاش کنیم.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد، احمد یوســف زاده، ، طی ســخنانی کــه روز 
یک شنبه 22 مهرماه در محل برگزاری همایش های مرکز تحقیقات فولاد 
مبارکه ایراد کرد، گفت: بازدید حضوری از خطوط تولید فولاد مبارکه و 
دیدن تلاش کارکنان این کارخانه فرصتی است که شاید برای هرکسی 
میسر نشود؛ بنابراین فرصت مغتنمی بود برای کارکنان این باشگاه بزرگ 
تا با الزامات و راهبردهای کلان شرکت آشنا شوند. پس از آن شرکت های 
زیرمجموعه ارتباط خود را با شرکت مادر به بهترین شکل ممکن برقرار 
و مسیر، اهداف و استراتژی ها را براساس اهداف و استراتژی های شرکت 
مادر هماهنگ و عملیاتی خواهند کرد. در جریان این بازدیدها شرایطی 
فراهم می شود تا کارکنان باشــگاه بزرگ فولاد مبارکه سپاهان خطوط 
تولید و نحوه تلاش و کارکنان شرکت را از نزدیک ببینند. به عبارت بهتر، 
فرزندان خانواده تلاش پدر خانواده را از نزدیک ملاحظه می کنند و نحوه 
تلاش خود را با توجه به ظرفیت ها و شــأن و شــخصیت پدر خانواده و 

اهداف او تطبیق می دهند.
وی گفت: زحماتی که کارکنان فولاد مبارکه در خطوط تولید متحمل 
می شوند باید نزد کارکنان باشــگاه نیز دیده شــود و آن ها بدانند که در 
بخش های شــیفت و روزکار خطوط تولید و خدمات فنی و پشتیبانی 

تعمیــرات و همه ایــن بخش ها چــه اتفاقاتی در حــال انجام اســت. در 
جریان چنیــن بازدیدهایی کارکنان باشــگاه با ســختیِ کار در خطوط 
تولید آشنا می شوند و به همین دلیل تلاش خود را در مسیر دست یابی 

به اهداف کلان شرکت مادر نیز بیشتر خواهند کرد.
یوسف زاده تصریح کرد: ازآنجا که اعتمادبه نفس در پیشبرد اهداف نقش 
بسزایی دارد، از همه همکاران درخواست می کنم که با اعتمادبه نفس 
بیش ازپیش در مســیر اهداف باشــگاه فرهنگی ورزشــی فــولاد مبارکه 

سپاهان گام بردارند.
وی ادامــه داد: مــا بــرای اینکــه بتوانیــم مســیر ســخت، چالشــی و 
هیجان انگیزی را طی کنیم در ابتدا باید با همدیگر هم مسیر باشیم و به 
خاطر داشته باشیم محصولاتی که از فولاد مبارکه به مقصد مشتریان 
حمل می شود، فقط در این شــرکت برای آن ها زحمت کشیده نشده 
است؛ بلکه بیش از 2500 شرکت در بالا و پایین دست این کارخانه زحمت 
می کشند تا چرخ صنعت فولاد و اقتصاد کشور بهتر بچرخد؛ بنابراین 
باید در نظر داشته باشیم که همه کارکنان این مجموعه با نتایج حاصل 
در تیم های مختلف باشگاه فولاد مبارکه سپاهان به نوعی مرتبط اند؛ 
به نحوی که با موفقیت تیم های این باشگاه خستگی از تن آن ها خارج 
می شود. حاصل عملکرد تیم های مختلف باشگاه بلافاصله از طریق 
رسانه های جمعی و ملی در معرض دید همگان قرار می گیرد؛ به همین 

دلیل است که مسئولیت سنگینی بر دوش همه ما قرار گرفته است.
یوسف زاده در ادامه سخنان خود با بیان اینکه مقصد و هدف دو مقوله 
گرچه تمامی مسافران  کاملاً متفاوت است، تصریح کرد: به عنوان مثال، ا

یک هواپیما از یک مبدأ به سمت یک مقصد، در یک  زمان مشخص و 
با یک هواپیما حرکت می کنند، هریک از مســافران برای هدف خاص 
خود به مقصــد موردنظر ســفرکرده اند و هدف خاص خــود را پیگیری 
گر در باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه سپاهان  می کنند؛ ازاین رو ا
نیز هدف همه ما یکی باشد، بالطبع مغناطیسِ هدف، همه را هم راستا 
گر صرفاً به مقصد فردی فکر کنیم، دچار مشکل خواهیم  می کند؛ ولی ا
شد. در اینجا شاید اهداف فردی حاصل شده باشد؛ اما اهداف غایی 
که همان اهداف باشگاه است حاصل نخواهد شد و هریک از کارکنان 

مسیر خود را رفته است.
وی در همیــن زمینــه خاطرنشــان کــرد: در طی مســیر بایــد از تمامی 
ظرفیت های خود برای رسیدن به اهداف معنوی و کلان جامعه تلاش 
گر در نظر داشــته باشــیم کــه حاصل عملکــرد هریک از افــراد و  کنیم. ا
تیم های مختلف باشگاه فولاد مبارکه سپاهان به توسعه ورزش ملی و 
نشاط ملی می انجامد، آن وقت اســت که در تحقق اهداف به درستی 
حرکت کرده ایم. وقتی به توسعه فردی و رشد تربیتی اخلاقی، فرهنگی 
و... اعضای تیم هــای مختلف و در نهایت به رشــد جامعه توجه کنیم 

در آن صورت است که همگی در مقصد و اهداف هم راستا شده ایم.
کید بر اهمیت انجام  یوسف زاده در بخش دیگری از سخنان خود با تأ
کارهای تیمی و انسجام هرچه بیشتر بین اعضای کادر تشکیلاتی باشگاه 
گفت: ما وقتی می توانیم اهداف موردنظر را محقق کنیم که از منیت دور 

شویم و یک جمع واحد باشیم و منافع جمع را در نظر داشته باشیم.
وی در ادامه سخنان خود گفت: باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه 

سپاهان باید از همه نظر نمونه باشد؛ به همین منظور، افراد فعال در 
آن باید بر توسعه فردی و رشد فزاینده خود تمرکز بیشتری داشته باشند 
و درعین حال زمینه رشد همکاران دیگر خود را فراهم کنند تا همچنان 
که فولاد مبارکه معتبرترین شرکت فولادســاز خاورمیانه است، باشگاه 
ورزشی فولاد مبارکه سپاهان نیز در منطقه نمونه باشد. مسلماً تحقق 
این امر با خودباوری، تلاش و همکاری میسر خواهد شد به دنبال این 
هستیم که در محیطی شاداب، پویا و کوشا برای دست یابی به اهداف 
متعالی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان تلاش کنیم. باید شرایطی فراهم 
کنیم که پس از اتمام کار در هر روز با نــگاه کردن به نتایج حاصل که در 
مسیر اهداف باشگاه و تعالی جامعه بوده است به هیچ عنوان احساس 

خستگی نکنیم.
مدیرعامــل باشــگاه فــولاد مبارکــه ســپاهان اظهــار داشــت: بــرای 
موفقیت آمیز بودن هرچه بیشتر برنامه هایی که برای مجموعه باشگاه 
تعریف کرده ایم روی صددرصد تــوان تمامی کارکنان حســاب ویژه باز 
کید شد، در  کرده ایم؛ ازاین رو از همکاران می خواهم که همچنان که تأ
مسیر دســت یابی به اهداف باشگاه و ســلامت و صلابت هرچه بیشتر 
جامعه از دل وجان مایه بگذارند. به خاطر داشته باشیم فقط در این 

صورت است که مجموعه ای موفق خواهیم داشت.
 وی در خاتمه ســخنان خــود گفت: به عنــوان یکی از اعضای باشــگاه 
فرهنگی، ورزشــی فولاد مبارکه ســپاهان پای تمامی کارکنــان، اهداف 
تیم هــای مختلف باشــگاه و خروجی باشــگاه کــه تعالی هرچه بیشــتر 

جامعه خواهد بود، محکم خواهم ایستاد.

حاصلعملکردهریکازافرادوتیمهایباشگاهفولادمبارکهسپاهانبهتوسعهورزشونشاطملیمیانجامد
مدیرعامل باشگاه فرهنگی، ورزشی فولاد مبارکه سپاهان در جمع کارکنان این باشگاه:
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 ورزش             

در مسابقات جودو قهرمانی کارگران کشور که به 
میزبانی هیئت ورزش کارگری استان اصفهان، شرکت 
فولاد مبارکه و باشگاه سپاهان نوین در ورزشگاه 
کارگران اصفهان برگزار شد، تیم صنعت فولاد مبارکه عنوان قهرمانی 

را از آن خود کرد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه سپاهان نوین، بخش مردان، )یادبود 
شهید حاج احمد کاظمی( با حضور 14 تیم و 120 شرکت کننده روز جمعه 
20 مهرماه 1403 برگزار شد و تیم های اسلامشهر و قزوین در رده های دوم 

و سوم قرار گرفتند.
مدال آوران صنعت فولاد مبارکه عبارت اند از: محمد سعیدی مدنی مقام 

اول 90+کیلوگرم؛ حمیدرضا پاپی مقام اول 66+کیلوگرم؛ مهدی فتحی 
پور مقام اول 81+کیلوگرم؛ حمیدرضا سجادی فر مقام دوم 100+کیلوگرم.

در این دوره از رقابت ها محمد جوانی و اسماعیل امینی به ترتیب به عنوان 
سرمربی و مربی تیم بودند و حمید کیانی نیز سرپرستی تیم جودو فولاد 

مبارکه سپاهان نوین را بر عهده داشتند.

کادمی های ورزشی  تست انتخابی آ

فرزندان کارکنان فولاد مبارکه

شروع ثبت نام کلاس های جدید

کادمی ویژه فرزندان   پیش آ

سه تا پنج سال فولاد مبارکه

به اطلاع همکاران محترم شاغل در شرکت فولاد مبارکه   
اعــم از رســمی، پیمانــکار و شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه 
می رساند امور ورزش فولاد مبارکه در نظر دارد به منظور تکمیل 
کادمی ورزشی برای فرزندان کارکنان تست انتخابی  تیم های آ

برگزار کند.
علاقه مندان می تواننــد جهت انجام تســت، از تاریــخ 28 مهر تا 
10 آبان مــاه 1403 طبــق اطلاعات درج شــده در جدول پیوســت  
کن  )جدول سمت راست( با هماهنگی سرپرست مربوطه در اما

ذکرشده حضور یابند.
کادمی در طول سال به صورت مستمر و حداقل  1 - کلاس های آ

3 روز در هفته برگزار می گردد.
2 - همراه داشتن کارت ورزش برای متقاضیان الزامی است.

3 - هریــک از فرزنــدان مجــاز بــه شــرکت در یــک رشــته ورزشــی 
می باشند.

4 - بــرای انتخــاب رشــته، علاقه و اســتعداد فرزنــدان خــود را در 
اولویت قرار دهید.

5 - مسئولیت ایاب و ذهاب بر عهده ورزشکاران و والدین است.

به اطــلاع همــکاران شــاغل، بازنشســته، پیمانــکار و   
شــرکت های گروه فــولاد مبارکه می رســاند، امــور ورزش فولاد 
مبارکه به منظور ارتقای سلامت، آموزش مهارت های بنیادی، 
یادگیــری الفبــای حرکتــی، افزایــش انعطاف پذیــری، قــدرت 
جسمانی و آماده سازی جهت انتخاب رشته ورزشی فرزندان 
کادمی در مجموعه  ۳ تا 5 ســال اقدام به برگزاری دوره پیش آ

ورزشی نگین سپاهان شهر نموده است.
 متقاضیــان می تواننــد از روز یک شــنبه 29 مهرمــاه 1403 جهت 
ثبت نام و حضور در این کلاس ها با شــماره تلفــن 09010039827 

تماس حاصل فرمایند.

صعود تیم فوتسال سپاهان نوین به مرحله نیمه نهایی لیگ برتر

به گزارش روابط عمومی باشگاه سپاهان نوین؛ تیم امید فوتسال سپاهان نوین با صدرنشینی در گروه خود موفق شد به مرحله 
نیمه نهایی لیگ برتر صعود کند.

سپاهان نوین در اولین دیدار مرحله نیمه نهایی روز یک شنبه 29 مهرماه به مصاف مهرآفرین تهران و در دومین دیدار در روز دوشنبه 30 مهرماه به مصاف 
مس سونگون ورزقان می رود.

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

تثبیت صدرنشینی فولاد مبارکه سپاهان در 

لیگ برتر دوچرخه سواری با کسب دو مدال

کسب مدال طلا و نقره توسط رکاب زنان فولاد مبارکه 
سپاهان و در نتیجه افزایش امتیازات، صدرنشینی این تیم در 
مرحله دوم لیگ برتر دوچرخه سواری جاده باشگاه های 

کشور را تثبیت کرد.
در رقابت تایم تریل انفرادی این مرحله که با حضور رکاب زنان 
10 باشگاه به مسافت 27 کیلومتر در منطقه آزاد ارس واقع در 
شهرستان جلفا استان آذربایجان شرقی برگزار شد، سعید صفرزاده 
از سپاهان با کسب مقام نایب قهرمانی و دو ثانیه اختلاف با نفر 
اول از تیم دانشگاه آزاد تبریز، مدال نقره را به دست آورد. حسین 
عسکری دیگر دوچرخه سوار طلایی پوش دیار نصف جهان رده 
چهارم رقابت این بخش را به نام خود ثبت کرد.مهدی ناطقی، 
کاپیتان فولاد مبارکه سپاهان نیز موفق شد در رقابت با حریفان 
در مسابقه استقامت، به مقام قهرمانی دست یابد و مدال طلا 

را تصاحب کند. 
سایر رکاب زنان سپاهان نیز در رقابت نفس گیر روز قبل که با 
حضور 60 ورزشگاه در قالب 10 تیم در منطقه آزاد ارس برگزار شد، با 
کتیک برتر و همکاری تیمی، ضمن همراهی  اتخاذ راهبرد مؤثر، تا
برای کسب مقام برتر توسط هم تیمی خود، امتیازات مناسب و 

اثربخشی کسب کردند.
مهدی ناطقی، حسین عسگری، سعید صفرزاده، حسین علیزاده، 
علیرضا عبدالهی، علیرضا فرقانی و فرزاد شهبازی رکاب زنان 
طلایی پوش سپاهان در این دوره هستند و حامد جنت و یاسر 
رضوانی به عنوان سرمربی و مربی تیم فعالیت دارند.همچنین 
محمود حضوری و جاسم عابدیان به ترتیب به عنوان تکنسین 
و ماساژور و محمد باقری و علیرضا حکیمیان نیز به عنوان مدیر 
تیم و مدیر رسانه ای دیگر اعضای تیم دوچرخه سواری سپاهان 

را تشکیل می دهند.
لیگ برتر دوچرخه سواری جاده بزرگسالان در سه مرحله برگزار 
می شود و مرحله بعدی و پایانی آن در استان گلستان خواهد بود.

خبـــــر کوتاه

اطلاعیــــــــه مردان  کارگران  دوومیدانی  قهرمانی  مسابقات 
اولین دوره  و  کارگری(  تیم ملی  )انتخابی  کشور 
مسابقات دوومیدانی شرکت ها و کمپانی های کشور 
)دسته جات آزاد( بیستم مهرماه 140۳ به میزبانی شرکت فولاد آلیاژی 
یزد برگزار و با قهرمانی نمایندگان شایسته فولاد مبارکه به پایان رسید.

به گــزارش امــور ورزش فولاد مبارکــه، مردان طلایی صنعت فــولاد مبارکه 

با نمایشی درخشان در رشته های مختلف دوومیدانی توانستند مقام 
اول دســته جات آزاد )شــرکت ها و کمپانی هــا( و مقــام دوم انتخابــی تیــم 

ملی را بــه ارمغــان آورند.
در این مسابقات که هدایت تیم طلایی پوش را حسین رجبی و سرپرستی 
تیم را مهدی بهرامی بر عهده داشتند، مقام آوران صنعت فولاد مبارکه به 

افتخارات ذیل نائل شدند:

محسن محمدقاسمی طلای پرش طول و طلای 4 در 100 امدادی؛ 
حمیدرضا علیرضایی طلای پرتاب دیسک؛ علی صالحی طلای 4 در 
؛ علی اصغر علیمردانی طلای 4 در 100 متر  100 امدادی و نقره 100 متر
؛ محمد بهادران طلای 4 در 100 متر امدادی؛  امدادی و نقره 400 متر
یاسر حسن پور نقره 800 متر؛ ابراهیم ربیعی نقره 100 متر بالای 40 سال؛ 
احمدرضا عابدینی نقره پرتاب وزنه؛ حمزه بهرامی نقره پرش طول بالای 

40 سال و برنز 4 در 100 امدادی؛ میلاد محمدی و یاسر مقانلو نقره 4 در 
100 امدادی؛ عباس مارانی برنز 100 متر بالای چهل سال و برنز 4 در 100 متر 

امدادی؛ مرتضی بهرامی و یونس محمدی برنز 4 در 100 متر امدادی.
: احمد عسگری، علی محمدی،  امتیازآوران تیمی نیز عبارت اند از
غلام رضا رحیمی، صادق صالحی، عبدالله اسکندری، عباس حیدری، 

محمدرضا یزدی.

همان گونه که در شماره قبل به اطلاع رسید، تیم 
صنعت فولاد مبارکه در مسابقات قهرمانی تکواندو 
کارگری استان اصفهان در رشته پومسه عنوان 
قهرمانی را از آن خود کرد. در این مسابقات اعضای تیم صنعت فولاد 

مبارکه به شرح ذیل افتخار آفریدند:
رده 25 تا ۳0 سال:محمدرضا امیرخانی، مقام اول؛ علی وحید، مقام دوم؛ 

محمدامین سلیمیان، مقام سوم
رده سنی ۳0 تا ۳5 سال:ناصر جعفری، مقام اول؛ علیرضا نصر آزادانی، 

مقام سوم
رده سنی 40+: عبدالله حسینی، مقام اول

همچنین در رشته کیوروگی و در وزن 80+ نیز محمد رحمانی و رسول 
مسعودی به عنوان سوم مشترک دست یافتند.

دوومیدانی کاران فولاد مبارکه؛  قهرمان مسابقات کارگران مردان کشور

تشریح عملکرد قهرمانانه تکواندوکاران فولاد مبارکه در مسابقات استانی

قهرمانیتیمجودوصنعتفولادمبارکهدرمسابقاتکارگرانکشور

یخ 28 مهر تا  10 آبان کادمی های ورزشــی فرزندان کارکنان فولاد مبارکــه از تار تســت انتخابــی آ
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

اول آبان در تقویم رسمی کشورمان روز   
بزرگداشــت ابوالفضل بیهقی نام گذاری شــده 
اســت. در مقدمه کتاب »تاریخ بیهقی، تألیف 
ابوالفضل محمدبن حسین بیهقی«، به کوشش 
محمدجعفر یاحقــی و مهدی ســیدی، درباره 
بیهقی آمده است: ابوالفضل محمدبن حسین 
بیهقی دبیر و مــورخ دوره غزنــوی مؤلف تاریخ 
بیهقــی، کــه به تصریــح ابوالحســن بیهقــی در 
تاریخ بیهقــی، در دِهِ حارث آباد بیهق، واقع در 

دو فرسنگی جنوب سبزوار، ولادت یافت.
 از خانواده، روزگار طفولیــت و نوجوانی او جز این 
اطلاعی نداریــم که پدرش از مردم بیهق )ســبزوار 
کنونی( بوده و حســین نام داشــته است. بیهقی 
یک بار با لقب احترام آمیز »خواجــه« از پدر خود 
یاد کرده اســت و دور نیســت که پدرش نیز شغل 

دیوانی داشته است.
از قراین پیداســت که او ابتدا در سبزوار و بعد هم 
گرفتن  مدتــی در نیشــابور به تحصیــل علــم و فرا
دبیــری مشــغول بــوده تــا اینکــه در ادب ســرآمد 
شده و سرانجام در 27سالگی به خدمت دیوان 
رســالت محمودی، به ریاســت بونصر مشــکان، 

درآمده است.
بونصر، پیش از مرگ )431 ق(، به مسعود سفارش 
کرده بود که بیهقی را جانشین او کند، اما مسعود 
ریاســت دیــوان رســالت را به بوســهل زوزنــی داد 
و بیهقــی را بــه مقــام نیابــت او منصــوب کــرد و تــا 
مسعود بود کار بیهقی بر نظام بود. مسعود، پس 
از شکست از سلاجقه بر بوسهل خشم گرفت و در 
ذوالحج همان سال او را به بُســت فرستاد. در آن 
زمان بیهقی، به خلیفتی و نایبی بوســهل، عملاً 
ریاست دیوان رسالت را بر عهده داشت. مسعود 
در ســال 432 ق در پی شــورش غلامانش کشته 

شــد. بااین حــال بیهقــی، طــی 9 ســال حکومتِ 
امیرمحمــد و مودودبــن مســعود، همچنــان در 
دیوان رســالت محتــرم بــود، اما پــس از مــودود و 
طی مدت کوتاهِ دست به دست شدن حکومت 
میان چند امیر دیگر غزنــوی، و به ویژه کمی بعد 
از آغاز سلطنت عبدالرشید به سال 441 ق، حال 
وی رو در تباهــی نهــاد، بیهقی در قلعــه ای مقید 
مانــد و متعاقــب آن قاضــی غزنــی، او را از قلعه به 

حبس خود برد.
با جلوس فرخــزاد بن مســعود، بیهقــی از حبس 
رهیــد و مشــاور و معتمــد او شــد، و بــه نوشــته 
ابوالحسن بیهقی زمانی دبیر او نیز بود. اما از اواخر 
سلطنت او انزوا گزید و در غزنین به تصنیف تاریخ 
خویش پرداخت )448 ق(، لکن از اشارات بیهقی 
بــه دوران ســلطنت فرخــزاد برنمی آید کــه وی در 
دســتگاه او برکار بوده است، بلکه همواره تصریح 
دارد که به کار نگارشِ تاریخ اشــتغال داشــته و در 

انزوا می زیسته است.
در میانــه کار وی بــود که فرخــزاد به ســال 451 ق 
درگذشــت و بــرادرش، ابراهیــم بــن مســعود، بــر 
تخت نشســت و واپسین ســال های عمر بیهقی 
همه در روزگار امیری وی گذشــت. بیهقی از این 
پس تمامی وقت خود را بــه تألیف کتاب خویش 
اشــتغال داشــت و ســرانجام در ماه صفــر 470 ق 
در غزنه درگذشــت، بی آنکه از گورجــای وی اثری 

برجای باشد یا حتی ذکری از آن در جایی بیاید.
isna.ir :منبع    

جشن تکلیف پسران خانواده فولاد مبارکه با هدف گرامیداشت و خاطره سازی ورود   
فرزندان پســر به یک دوره جدید از زندگی و مخاطب خدا شدن با حضور بیش از ۳500 نفر 

کارکنان و خانواده های همکاران برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، ایــن آیین ها در دو بخش و طــی 5 روز در محل تکیه مرحومین علی و 

حسین همدانیان در تخت فولاد اصفهان برگزار شد. برگزاری نماز جماعت مشترک و برپایی جشن 
باشکوه با حضور فرزندان و والدین در کنار هم و گرفتن عکس یادگاری شرایطی فراهم کرد تا یک 
شب خاطره انگیز برای پسران مکلف رقم خورده باشد. همچنین در حاشیه مراسم برنامه هایی 

برای سایر فرزندان غیر مکلف در نظر گرفته شده بود.

  ستارخان پسر حاج حسن قره داغی در 
روســتای  در  خورشــیدی   1245 مهــر   28

سردارکندی در شهرستان ورزقان به دنیا آمد.
او ازجمله مردانی بود که برای دفاع از مشروطیت 
و حقــوق ملــت دســت بــه ســلاح بــرد و به ســبب 
شجاعت هایی که در مبارزه با نیروهای استبدادی 
محمدعلی شاه قاجار از خود نشــان داد، از طرف 

آزادی خواهان به سردار ملی ملقب شد.
پس از اعلام مشروطیت ستارخان به شهر آمد و 
سپس جزو مجاهدین مسلح شد. پس از بمباران 
مجلس، دعوت انجمن ایالتی آذربایجان را قبول 
کرد. او در دوران مشــروطه نیروهــای آزادی خواه 
آذربایجان را به یاری باقرخان برای گشودن تهران 
بسیج کرد و در این فتح با نیروهای جنوب و گیلان 
همکار شــد. پس از فتح تهران به دست ملیون، 
مجاهدین تهران در منزل ستارخان، سردار ملی 
جمع شده و بنای مقاومت را گذاشتند. در سی ام 
رجب سال 1328 هجری در پارک اتابک که منزلگاه 
وی و مجاهدان ایشــان بود جنگ ســختی بین 
قشــون دولتی که می خواســتند او را خلع ســلاح 
کنند، درگرفت و عاقبت قشون دولتی غالب آمده 
30 تن را کشــته و 300 تن را اســیر کردند. در نتیجه 
تیراندازی ها تیری به پای او اصابت کرد. در اثر آن 
تیر مزاج ســتارخان علیل شد. مرگ ســردار ملی 

را عصر روز سه شــنبه 25 آبان ماه 1293 شمســی 
مطابق با 28 ذی حجه 1332 قمری نوشــته اند. 
ســردار هنگام پیوســتن بــه جاودانگی 48 ســال 
داشت. پیکر وی را در مقبره طوطی در جوار بقعه 
ک سپردند. حضرت عبدالعظیم در شهرری به خا

عظمت کار سردار ملی هنگامی درک می شود که 
بدانیم، وقتی وی و تفنگداران محله امیرخیز تبریز 
به مقاومت علیه استبداد برخاستند، تمام ایران 
در سکوت و رکود کامل بود و مشروطه خواهان یا 
از ایران رفته بودند یا کنجی گزیده بودند. مقاومت 
ســتارخان و باقرخــان و تفنگــداران شــجاع آنان 
چنان جانانه و مخلصانــه و مجاهدانه بود که در 
سرما و گرما و در محاصره شدید، ماه ها مقاومت و 
دفاع و حمله کردند تا آرام آرام در گیلان و اصفهان 
و خراســان، آن هم به نام ســتارخان حرکت های 
مســلحانه شــکل گرفت و اســتبداد محمدعلی 
شــاهی عقب نشــینی کرد و ســرانجام به روســیه 

پناهنده شد.
jamaran.news :منبع  

 
در تاریخ معاصر ایران، قضاوت کنسولی 
)کاپیتولاســیون( همواره مســئله ای اساســی 
بوده اســت. نفوذ بیگانگان به ایران، بیشــتر از 
همیــن راه بوده کــه تحمیل عمــال و کارگــزاران 
کی را  بیگانه و در نتیجه، جنایت های وحشتنا
در این ســرزمین در پی داشــته اســت. بــر این 
کمیت  اساس قوانین جزایی که باید مظهر حا
دولــت باشــد، بــه بازیچــه ای تبدیــل شــد، 
کــه هــر متجــاوزی می توانســت  به گونــه ای 
به ســادگی آن را زیــر پــا بگــذارد و خــود را تحت 

حمایت قدرت های خارجی قرار دهد.
رژیم شاه که به خوبی می دانست بازتاب عمومی 
ک  پذیرش این لایحه ننگین تا چه اندازه خطرنا
خواهــد بــود، سانســور شــدیدی بر رســانه های 
کم کــرد تا هیــچ خبــری دربــاره لایحه  گروهــی حا
نشــود.  منتشــر  جامعــه  در  کاپیتولاســیون 
بااین حال، چند روزی از تصویب لایحه نگذشته 
بــود که مجلــه داخلــی مجلــس شــورای ملی که 
کره ها را در برداشت، به دست امام  متن کامل مذا
رسید. امام خمینی، به منظور افشای این خیانت 
تصمیم گرفــت در ســخنرانی کوبنده ای مــردم را 
گاه کند. ایشــان پیک هایی  از شــرایط موجــود آ
همــراه بــا نامه بــه سراســر کشــور فرســتاد و خود 
نیز بــا روحانیــان و بــزرگان دینــی قم بــه گفت وگو 
پرداخت. طولی نکشــید که بســیاری از مــردم از 
سراســر ایران وارد قم شــدند تا خود، شــاهد این 
سخنرانی باشند. امام خمینی )ره( سخنان خود 
را در روز تولد فاطمه زهرا )س( با آیه »انا لله و انا الیه 

راجعون« شروع کرد و در طول سخنرانی به شدت 
بر آمریکا و شاه حمله برد.

گرچه نوعی امتیاز سیاسی  حق قضاوت کنسولی، ا
مرســوم میــان دولت هــای متقابل قرن بیســتم 
بود، تصویب آن در ســال 1343 به تدبیر دولت و 
مجلس ایران، از یــک واپس گرایی خبــر می داد. 
درحالی که رضاشــاه پس از به سلطنت رسیدن، 
موضع محکمی در قبال کاپیتولاســیون گرفت، 
فرزندش برای گرفتن یک وام تسلیحاتی، حاضر 
بــه احیــای کاپیتولاســیون شــد و در ایــن راه از 
برکنار کردن نخست وزیران غیرفعال نیز هراسی 

نداشت.
کاپیتولاســیون در ایــران، از  تصویــب لایحــه 
مهم ترین زمینه های شکل گیری انقلاب اسلامی 
و پیدایــش مقاومــت سیاســی علیــه شــاه بــود. 
شــاید بتوان گفت همه چیز از آنجا شروع شد که 
آمریکا حــق نامشــروعی را از ملــت ایــران گرفت و 
این امر موجب شد چند سال بعد تمام منافع و 

داشته هایش را در ایران از دست بدهد.
کــه از مهم تریــن  کاپیتولاســیون  لغــو امتیــاز 
خواسته های مردم از رژیم پهلوی بود، در تاریخ 
23 اردیبهشت ســال 1358، یعنی سه ماه بعد از 

پیروزی انقلاب اسلامی، صورت گرفت. 
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ابوالفضل بیهقی

 برگزاری جشن تکلیف پسران خانواده فولاد مبارکه
 با حضور بیش از 3500 نفر کارکنان و خانواده های همکاران
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اطلاعیه

آغل بــز  در  چالش »جفت پوچ« نــه حتی یک 
دو کشیش اروپایی از طرف پاپ به ایران آمده بودند تا شاه عباس را 

ملاقات کنند و از او بخواهند که ارمنی های ایران را به پیروی از پاپ دعوت 
کند. شاه عباس به آن ها گفت: »من به ارمنی های کشورم فرمان خواهم 

داد که از پاپ اطاعت کنند، چون در غیر این صورت آن ها مسیحی واقعی 
نیستند.«

کشیش ها چند روز بعد برای دریافت فرمان شاه نزد او رفتند اما متوجه 
شدند که شاه بسیار خشمگین است. دلیل عصبانیت شاه این بود 

که امپراتور آلمان با سلطان عثمانی صلح کرده بود و به تمام قول و 
قرارهایش با شاه ایران پشت پا زده بود.

شاه به کشیش ها گفت: »هنگامی که پادشاهان مسیحی زیر قول 
خود می زنند و با دشمن صلح می کنند، شما می خواهید در کشور من 

آشکارا زنگ کلیساها را به صدا درآورید؟ تقصیر من است که ناقوس های 
شما را نمی شکنم و شما را از خاک خود بیرون نمی کنم. هرگز از شما و 

پادشاهانتان چیزی جز وعده ندیده ام. من با نیروی شمشیرم 366 قلعه 
را از عثمانی ها گرفتم؛ درحالی که شما نه یک خانه، نه یک انبار ، حتی یک 

آغل بز  هم از آن ها نگرفتید!«
در تمام دوران حکومت شاه عباس، اروپایی ها با وعده حمایت از شاه 
در برابر عثمانی ها قراردادهای زیادی امضا کردند و سودهای اقتصادی 

بسیاری بردند، در همین حال کشیش هایشان مشغول تبلیغ 
مسیحیت و در واقع جاسوسی بودند و اتحاد کشورهای اروپایی با ایران 

علیه عثمانی ها هم هیچ وقت اتفاق نیفتاد.

کتاب خوانی کتاب خوانی»جفت پــوچ« چالش  »جفت پــوچ« چالش 
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